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ŠOLE NAJ NE BODO 
PROSTOR ZA KAJENJE - 
To je eden od zaključkov ob
čnega zbora Pomurskega 
društva za boj proti raku v 
Murski Soboti. Ce bi uspeli to 
doseči in dopovedati mladim, 
kako škodljiva je cigareta za 

v je, potem bi naredili ve- 
us! »go mlademu rodu. Pri 
pa bi morali svjo vzgojno 

ti tudi učitelji —

J. D.
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0 KONGRESU SAMOUPRAVLJALCEV V 
v vseh celicah družbeno političnega življenja in v M 

vseh samoupravnih strukturah lendavske občine naj M 
bi potekale priprave na 3. kongres samoupravljalcev M 
Jugoslavije, so sklenili na skupni seji sekretarjev == 
osnovnih organizacij ZKS in krajevnih konferenc M 
SZDL. Pospešene priprave potekajo že v osnovnih 
organizacijah sindikata kmalu pa se bodo začele tudi = 
v osnovnih organizacijah ZSMS. V lendavski občini M 
menijo, da bo v pripravah na kongres potrebno kritično =
oceniti prehojeno samoupravno pot, da bi lahko sa- 
moupravljanje še bolj zaživelo in da bi lahko uresničili =
določila zakona o združenem delu. V prvi vrsti bodo M 
morala biti vprašanja delitve po delu in rezultatih dela, M 
združevanje dela in sredstev na osnovi dohodkovnih M 
odnosov ter družbeno dogovarjanje in sporazumeva- 
nje. =

PRED KONFERENCO ZK
Konec marca bodo tudi v tej občinski organizaciji 

ZK, ki šteje že 844 komunistov, opravili volilno-pro- 
gramsko konferenco ZK. Med doslej že opravljenimi 
aktivnostmi velja omeniti postopek evidentiranja za 
novega sekretarja občinskega komiteja, predsednika 
konference in predsednika dveh komisij (za informi
ranje in SLO in družbeno samozaščito) in izvedbo 
programskih konferenc po osnovnih organizacijah 
ZK. Izpeljali so tudi dobršen del programa idejnopo
litičnega izobraževanja in usposabljanja članov zveze 
komunistov. Pravkar pa poteka občinska partijska 
šola, ki se je udeležuje 26 komunistov in seminar za 
novosprejete člane. V okvir priprav na volilno-pro- 
gramsko konferenco zveze komunistov v občini Gor
nja Radgona pa sodi tudi včerajšnja problemska 
konferenca ZK občinske konference ZK o aktualnih 
gospodarskih vprašanjih.

B. Ž.
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Rezervirano za 
urednika

Kako hitro tečejo dnevi. Še malo in tudi zima se bo 
poslovila, vsaj po koledarju, če že ne drugače. Pa tudi 
po vremenu sodeč lahko že rečemo, da prevelikega 
mraza ravno ne bo. Sicer pa je tako tudi prav, saj zlasti 
kmetijce v prihodnjih tednih čaka izredno dosti dela. 
To, kar je prehitela zima, je treba nadoknaditi spo
mladi, nalogam pred spomladanskimi opravili pa 
bomo v prihodnje več pozornosti namenjali tudi na 
straneh Vestnika. Če imate s tem v zvezi kakšna 
vprašanja, nam pišite. K sodelovanju bomo povabili 
kmetijske strokovnjake in tako ne boste ostali brez 
odgovora.

Neobdelana
zemlja
ne rodi!

Skrb za proizvodnjo hrane je poleg energetike ena od 
| osnovnih nalog, ki smo jih zapisali v srednjeročne razvojne 
5 plane. Za Pomurje kjer so dane naravne možnosti za razvoj 
8 kmetijstva, je taka orientacija še toliko bolj pomembna, za- 
I to nam ne sme biti vseeno, kako bomo to naše naravno 
| bogastvo izkoristili. Zemlja, pa naj bo v rokah družbenega 
I ali zasebnega sektorja, je naše skupno bogastvo in vsi si 
| moramo prizadevati, da ustvarimo pogoje za njeno ma- 
I ksimalno izkoriščenost. Akcije v tej smeri pa morajo biti 
| dobro zastavljene in premišljene, saj sicer lahko dosežemo 
I nasprotni učinek. Okrog razreševanja te problematike se 
I tudi v Pomurju zastavlja vrsta vprašanj, v tem zapisu pa 
| želim spomniti le na vprašanja neobdelanih ali slabo ob- 
! delanih kmetijskih zemljišč.

Osnovna pogoja za večjo proizvodnjo hrane sta 
kvalitetna in dobro obdelana zemlja. V Pomurju si sicer 
prizadevamo, da bi zagotovili oba ta pogoja, vendar nam 
tako eno kot drugo nemalokrat ne uspeva tako, kot bi 
želeli. Naravno kvalitetne zemlje v Pomurju nimamo 
ravno na pretek, zato moramo z njo pametno gospodariti, 
saj take zemlje ni možno nadomestiti. Žal pa nam pre- 

.; nekateri primeri iz še ne tako davne preteklosti potrjujejo, 
ta da z zemljo nismo znali pametno gospodariti. Premalo 
■ smo se zavedali njenega bogastva in nemalokrat se je 
B dogajalo, da smo pozidavah najboljša kmetijska zemljišča 
S ter z nekmetijskimi deli posegali celo v večje komplekse, 
g ki tvorijo jedro kmetijskih zemljišč. Pričakovati je bilo, da 
I se bo z ustanovitvijo kmetijsko-zemljiških skupnosti, ka

terih osnovna nalogaje varstvo kmetijskih zemljišč, odnos 
do zemlje izboljšal, vendar napake so se ponavljale še 
naprej. Se več. Pri nekaterih posegih v kmetijska zemljišča 
mnenja kmetijsko-zemljiške skupnosti sploh nismo 
upoštevali! Bolj ohrabrujoči pa so podatki, ki gorivijo o 
skrbi za izboljševanje kmetijskih zemljišč. Samo v mi
nulem srednjeročnem obdobju smo v Pomurju meliorirali 
več tisoč hektarjev kmetijskih zemljišč, v kar so bila vlo
žena ogromna družbena sredstva. Na zemljiščih, kjer so še 
pred leti rasle le nekvalitetne in kisle trave, uspevajo zdaj 
pšenica, koruza, sladkorna pesa in druge poljščine.

Ko na eni strani govorimo o kvalitetni in dobro 
obdelani zemlji pa na nekaterih območjih še vedno na
jdemo neobdelane ali slabo obdelane površine, ki niso v 
ponos našemu kmetijstvu. Pri tem niso izjema tudi po
vršine v družbeni lasti, ki jih zaraščata plevel in trnje. 

| Največkrat so to razdrobljene površine, ki so jih od 
kmetov odkupile nekdanje kmetijske zadruge, včasih pa 
tudi večje površine, ki so jih namenili za nekmetijske 
namene, vendar do začetka gradnje ostajajo neobdelane, 
včasih tudi Več let. Ob tem se nam zastavlja vprašanje ali 
ne delamo s tem gospodarske škode. Mar se bomo po
mena zagotavljanja hrane zavedli šele takrat, ko nam je bo 
začelo primanjkovati?

V družbenem sektorju so primeri neobdelane zemlje k 
sreči redki, so pa zato toliko bolj zaskrbljujoči v privatnem 
sektorju. Več sto hektarjev neobdelanih površin in 
nekajkrat več slabo obdelanih kmetijskih zemljišč resno 
opozarja, da bo potrebna temeljita in preudarna akcija. 
Ce pogledamo strukturo teh zemljišč, vidimo, da je v 
veliki večini last ostarelih kmetov, ki zemlje ne morejo več 
obdelovati. V zadnjem času so prisotna nekatera razmi
šljanja. da bo potrebno neobdelane in slabo obdelane 
površine bolj obdavčiti, vendar z gotovostjo lahko zapi
šem, da rešitev ni v tem. Izhod je treba iskati drugje, 
pomembnejšo vlogo pri tem pa bodo morale odigrati 
kmetijsko-zemljiške skupnosti, kmetijske zadruge pa tudi 
družbena kmetijska gospodarstva. Navijanje davkov 
ostarelim kmetom, ki zemlje ne morejo obdelovati, v 
našem sistemu ni sprejemljivo, pač pa je treba z zagoto
vitvijo ustrezne socialne varnosti tem kmetom omogočiti, 
da zemljo prodajo, nato pa poskrbeti, da bo ta zemlja tudi 

I primerno obdelana. Tam, kjer družbeni sektor ni zain- 
■ teresiran za obdelavo, je treba dati zemljo v najem kme- 
■ lom, saj praksa kaže, da so predvsem preusmerjene 
I kmetije pripravljene vzeti zemljo v najem, nimajo pa 
I interesa do nakupa te zemlje. Omogočimo tistim, ki imajo 
I še voljo do zemlje, da jo bodo pred ugodnimi pogoji kar 
I najbolje izkoristili, saj bomo.imeli od tega korist vsi in ne 
■ le kmet.

L. Kovač



AKTUALNO DOMA
Reaganove reakcije

Ameriški predsednik je 
postavil nekakšne pogoje za 
ameriško-sovjetsko srečanje

Kolike 

oporišč?

Nek član britanskega parla
menta je zaprosil obrambnega 
ministra, naj parlamentu predloži 
popoln seznam oporišč ZDA na 
Otoku. Minister je kar iz glave 
naštel dvanajst oporišč, ter do
dal, da obstaja še nekaj točk za 
skladiščenje, oskrbo in zveze. 
Mesec dni kasneje so poslanci po
novno zaprosili za ta seznam. Ta
krat so našteli 53 oporišč. Kasne
je so to poskušali še enkrat in se s 
težavo dokopali do številke 56. 
Časopis ,,New Statesman” in ne
odvisna televizijslta družba 
,,Thames Television” sta brez ve
likih težav odkrila 103 oporišča. 
Časopis je objavil tudi zemljevid 
lokacij teh oporišč.

Poglavitno skladišče jedrskega 
orožja oboroženih sil ZDA v 
Veliki Britaniji je v Wellfordu v 
južni Angliji. Na oporišču 
Mildenhall je stalno pet ameriš
kih izvidniških letal, čeprav to 
uradno zanikajo.

,,New Statesman” v nekem 
članku piše, da bi morala Velika 
Britanija slediti zgledu takšnih 
držav kot so Francija, Belgija in 
Nizozemska, ki si prizadevajo 
svoje interese zavarovati pred 
Pentagonom. Časopis poziva Bri
tance, naj postanejo gospodarji 
svoje usode, za začetek — lastne 
države, ker bo sicer, kot je zapisal 
,,Sunday Express”, Velika Brita
nija v primeru jedrske vojne 
deležna sovražnikovega proti
udarca.

na najvišji ravni, ki ga je 
predlagal Leonid Brežnjev. 
Takšno srečanje bi lažje orga
nizirali, če bi Sovjetska zveza 
na primeru Afganistana »po
kazala, da se želi uvrstiti med 
miroljubne dežele svobodne
ga sveta«.

Reagan je mnenja, da se 
glede morebitnega srečanja z 
Brežnjevom mora najprej 
temeljito posvetovati z evrop
skimi zavezniki. Pravi, da bo 
vztrajal pri zahtevi o pogaja
njih o skrčenju jedrskega 
orožja.

V neki televizijski oddaji so 
ameriškega predsednika

vprašali, ali ni to, kar se 
dogaja v Salvadoru, repriza 
Vietnama. Reagan je dejal, 
da ZDA v Salvador pošiljajo 
le tehnično vojaško osebje in 
inštruktorje »kakršne imajo 
ZDA v več kot 30 državah. 
Glede Kube pa je svoje 
prejšnje izjave nekoliko omi
lil in dejal, da izjava zunanje
ga ministra o blokadi Kube 
ni dobesedno mišljena. Pač 
pa lahko pomeni, da bi 
prestrezali kubanske ladje, ki 
bi plule proti Nikaragvi ali 
Salvadoru. Televizijski ko
mentator se je na to vprašal: 
»Ali to pravzaprav že ne 
pomeni vojno dejanje?«

Tudi drugod rekordi
Pred kratkim je neka tur

ška revija objavila, da so se v 
zadnjih štirih letih življenjski 
stroški v Turčiji povečali kar 
za 450 odstotkov. Značilne 
ankarske avtomobilske gneče 
ni več, ker pravijo, da se tisti, 
ki živijo samo od mesečne 
plače, zaradi dragega benci
na ne vozijo več z avtomobili.

Mesec februar je tudi v 
Turčiji zrutn po razprodajah. 
Letos je bilo videti le redke, 
ki so kaj kupili. Mnogi trgov
ci zatrjujejo, da se jim zaradi 
slabega nakupa ne splača več 
odpirati trgovin. Blaga je 
sicer povsod dovolj, toda 
cene niso sprejemljive za 
preplitve žepe.

Giscard se je odločil
Ko je bil sedanji francoski predsednik izvoljen, je 

delo iskalo le nekaj sto tisoč Francozov, danes je brez
poselnih blizu dva milijona. Kupna moč je v vseh soci
alnih kategorijah rasla iz leta v leto z nekajodstotno 
stopnjo, lani pa se je nenadoma obrnilo. Francoski zu
nanjetrgovinski primanjkljaj je resda za pol manjši od 
zahodnonemškega in Francija je v zadnjih dveh letih za 
10,5 odstOkov povečala izvoz, vendar je tudi res, da seje 
bencin lani sedemkrat podražil in da se je proizvodnja 
osebnih avtomobilov zmanjšala za 24 odstotkov. Pred
vsem slednje zna odločilno vplivati na razpoloženje vo
livcev.

Razen de Gaulla je Giscard d’Estaing prvi francoski 
predsednik, ki se v sedanjem volilnem sistemu poteguje za 
drugi mandat.

L levico v desni žep
Nova ameriška vlada je 

svetu dela vedeti, da v Washin- 
gtonu ne želijo videti ne Egip
čanov in ne Izraelcev, istočas
no pa je slišati, da se ameriški 
državni sekretar Alexander 
Haig odpravlja na pot po 
Bližnjem vzhodu. Njegov 
obisk naj bi veljal Egiptu, 
Izraelu, Jordaniji in Saudski 
Arabiji. Pravijo, da je po
glavitna točka tega potovanja 
prav Saudska Arabija, ki se 
baje ,,nagiba k nevtralnosti”,

ker nič več ne zaupa Washin- 
gtonu, da jo hoče in more 
braniti. Diplomatski 
komentatorji ugotavljajo, da 
novi vodja ameriške diploma
cije na Bližnjem vzhodu ne vidi 
nič drugega kot ameriško-sov
jetsko tekmovanje, središče te
ga tekmovanja pa je po ameri
škem mnenju pravzaprav 
sovjetska grožnja naftnim izvi
rom, ki pa ležijo nekaj tisoč 
kilometrov vstran od Egipta in

Izraela. Ameriška strategija 
naj bi torej bila v tem, da 
prepričajo nekatere države 
naftnega območja (daleč izvze
ta sta Irak in Iran), da jih 
Amerika želi podpirati. Če 
bodo v tem pogledu dosegli 
sporazum, potem bi bilo lažje 
razrešiti tudi arabsko-izraelski 
spor. Če se bodo zadeve 
razvijale tako, potem je na
slovna prispodoba o levici, ki 
poskuša doseži desni žep, 
popolnoma umestna.

Čas hiti za Južno Tirolsko
V šestdesetih letih so nemški 

ekstremisti na Južnem Tirol
skem z bombnimi atentati 
hoteli razrešiti konfliktno 
situacijo, ki je nastala zaradi 
prepočasnega izvajanja določil 
o pravicah nemške narodnosti 
v italijanski Južni Tirolski.

Takrat je predsedniku 
južnotirolske ljudske stranke 
Silviusu Magnagu uspelo 
duhove pomiriti s trditvijo, da 
bo Južne Tirolce pripeljal do 
njihovih pravic po mirni poti. 
V dveh desetletjih pa se je 
pokazalo, da Magnago ni imel

Stop za rast cen
Predsednik predsedstva SFRJ Cvijetin Mijatovič se je v 

Nišu pogovarjal s predstavniki niške regije o njihovih poli
tičnih in gospodarskih problemih ter razvojnih načrtih. Ko je 
širše ocenjeval nekatera aktualna vprašanja, je med drugim 
dejal, da je naša sedanja akcija v zvezi z motnjami na trgu del 
obsežne in vsestranske dejavnosti za odpravo znanih proble
mov. Vendar si moramo sedaj še posebej prizadevati —■ je dejal 
Mijatovič — da bi zajezili nenadzorovano rast cen, odpravili 
težave pri preskrbi precejšnjega dela gospodarstva z osno
vnimi surovinami in reprodukcijskim materialom, pa tudi 
težave pri preskrbi prebivalstva z nekaterimi živili in blagom 
za široko potrošnjo. To so tudi najpomembnejša žgoča poli
tična vprašanja, ker neposredno zadevajo položaj delovnega 
človeka. Kar zadeva podražitve v prvih dveh mesecih letoš
njega leta ali zastoja in prekinitve dobave, je treba trdovratno 
in javno zahtevati; da bi takšne pojave do konca razjasnili z 
vsemi nujnimi posledicami in sankcijami.

popolnoma prav. V Rimu se ne 
mudi in Magnago postaja 
nestrpen, kritizira tako Rim 
kot Dunaj. Od slednjega 
zahteva predvsem to, da bo 
pritisnil na vlado v Rimu. Kaj 
Južni Tirolci poleg pravice do 
uporabe nemškega jezika še 
želijo? Predvsem zahtevajo, da 
se ustanovi avtonomna nemška 
sekcija deželnega upravnega 
sodišča, uporabo nemščine v 
sodstvu in razširitev televizijs
kih oddaj v nemščini.

Kot kaže, Dunaj ni najbolj 
navdušen za takšne pritiske, 
ker bi to najbrž lahko imelo 
negativne posledice za širše 
sodelovanje med Avstrijo in 
Italijo. Čisto v celoti pa se 
takšni pritiski ne bi pokrivali 
tudi z avstrijsko politiko do 
manjšin v domači hiši.

Pred nedavnim so na 
Južnem Tirolskem ponovno 
nastopile temne sile z razstreli
vom. Magnago trdi, da je za 
atentate kriv Rim zaradi svoje 
počasnosti pri reševanju vpra
šanj iz ,,paketa” mednarodne
ga sporazuma.

— Najbrž je bil vzrok že
lezniške nesreče, ki se je v 
soboto pripetila, 7' zahod- 
nonemškem mestu "!T- 
uberfeld, spet' človeška 
malomarnost, je ugotovila 
komisija, ki je raziskoval’. 
trčenje d'eh vlakov, 
sreči e je težje ranilo’ 26 
ljudi. Očitne so , signahe’ 

'naprave .T-Io,?--. 
DrpplemrMči! pr’ ,pčk st,, 
opozorili strojevodje,.ktpa. 
šobili premalo pozorni.Od 
desetih poškodovanih, ki 
so še vedno v bolnišnici, jih 
je pet v smrtni nevarnosti. 
(Telefoto: UPI)

Draginja pre
plavlja življenjski 

standard
Politika cen ni pod družbenim nadzorstvom, je izjavil na 

zadnji seji sveta ZSJ Miran Potrč, ko je ugotovil, da je poplava 
podražitev v januarju demantirala decembrske napovedi, da bo 
letošnje leto prvo stabilizacijsko leto v prihajajočem 
srednjeročnem obdobju.

V sindikatih niso prvič ugotovili, da smo inflacijo 
zadrževali v glavnem samo z osebnimi dohodki, vendar jim prav 
sedanje gospodarjenje daje v roke obilo argumentov, da je 
takšna zajezitev nestabilnosti pravzaprav že nesmiselna, saj so 
realni osebni dohodki padli že za več kot 8 odstotkov in resno 
ogrožajo življenjski standard predvsem tistih delavcev, ki imajo 
naj nižje osebne dohodke in kjer je zaposlen le en družinski član.

Sindikati so kajpak za stabilizacijo, vendar ne na račun 
zmanjševanja osebnih dohodkov v okvirih skupnega prihodka, 
dohodka in čistega dohodka. Podatki, s katerimi v sindikatih 
razpolagajo, pa so že tudi javna skrivnost, kažejo, da so osebni 
dohodki le polovica vseh dohodkov prebivalstva in da je torej 
že naravno, da se delavci bolj zanimajo za zaslužke ob rednem 
delu v organizacijah združenega dela kot pa za boljše 
gospodarjenje v lastnih organizacijah dela.

To je odtujevanje od samoupravljanja, ki ga ne povzročajo 
delavci temveč tisti, ki se bolj ukvarjajo z zbiranjem denarja za 
nove investicije, ki so jih zdavnaj načrtovali, pa jih še niso 
uresničili, in druge izdatke, zlasti v samoupravnih interesnih 
skupnostih, kjer živijo proračunsko ne pa po načinih svobodne 
menjave dela, in podobni dejavniki, ki so navajeni jemati denar 
iz dohodkov, ki jih ustvarja združeno delo v vse težjih pogojih 
gospodarjenja.

PISMO IZ BEOGRADA

Nezadovoljstvo sindikatov ima torej resne razloge in ga želijo 
preliti v odločno akcijo delavcev za ustvarjanje pogojev 
gospodarjenja, ki ne bo nastajalo na temeljih zviševanja cen, 
temveč dejanskega vrednotenja dela. Praksa ustvarjanja 
dohodkov s povečevanjem cen je namreč rezultat kratkovidnega 
gospodarjenja, navideznega večanja osebnih dohodkov in 
navidezne krepitve gospodarske moči lastnih organizacij. V 
resnici je večanje cen samo graditev iz kart — nekakšno 
odlaganje plačevanja starih dolgov.

Ko so v sindikatih podpisovali dogovor o usklajevanju in 
usmerjanju tokov družbene reprodukcije, so bili pred 
vprašanjem, ali naj predlagani dogovor podpišejo ali ne. In so 
ga podpisali ob času, ko so nekatere njihove pomembne zahteve 
bile vključene v dogovor. So pa še vedno opozarjali na dejstvo, 
da ta dogovor vsebinsko še ni usklajen z osnovami sistema 
samoupravnega planiranja, da ga je mogoče uresničevati le s 
samoupravnim sporazumevanjem o uresničevanju konkretnih 
programov razvoja zainteresiranih organizacij samoupravljanja 

. v vsej razsežnosti delovanja dohodka.
Sindikati tudi zdaj opozarjajo na premajhno usklajenost 

planov republik in pokrajin z jugoslovanskim planom razvoja 
in od vseh samoupravnih organizacij zahtevajo, da znova 
ocenijo realnost takih planov in naj so pozorni zlasti na 
uresničevanje samoupravnih sporazumov in družbenih 
dogovorov, ki jih vsebuje osnutek srednjeročnega plana razvoja 
Jugoslavije. Imamo namreč že preveč slabih izkušenj z 
zavlačevanjem samoupravnega sporazumevanja in družbenega 
dogovaranja, kar ustreza administraciji, ki potem načrtuje po 
svoje, kajpak na premalo ustrezen, prestar način.

Sindikati so se odločili za krepitev samoupravljanja s 
spodbujanjem boljšega gospodarjenja na aktiven način. Zato 
zahtevajo od poslovodnih organov, da vse delavske svete 
seznanijo s sodelovanjem z drugimi organizacijami. Menijo 
namreč, da je treba dosedanje sodelovanje poglobiti in iz njega 
odstraniti vse, kar gre na račun delavcev, saj vemo, da so mnogi 
samoupravni sporazumi nastali na podlagi monopolnega ali 
kako drugače nadrejenega položaja nekaterih organizacij. Prav 
tako pa se potegujejo v sindikatih tudi za izključevanje 
možnosti gospodarjenja z izgubami, ker gre tudi to na račun 
drugih delavcev. So za ustrezne pogoje dela in zaslužka!

V. Sirec

Telegrami
TOKIO — Voditelji 

najmočnejših japonskih 
sindikalnih organizacij so 
na sestanku s premieram 
Zenkom Suzukijem zahte
vali naj vlada zniža davke 
in obrzda cene.

PEKING — Z letošnjim 
letom so v kitajski armadi 
uvedli prisego, s katero 
bodo vojaki in starešine 
prevzeli obveznost, da bo
do odločno podpirali vod
stvo partije in vlado. S 
prisego bodo vojaki oblju
bili, da se ne bodo pomiš
ljali posvetiti se obrambi 
domovine in izvajanju šti
rih modernizacij.

BERLIN — Kljub poli
tični ohladitvi je trgovin
ska menjava med obema 
Nemčijama tako napredo
vala kot še nikoli doslej. 
Po prvih podatkih je vred
nost mednemške trgovine 
v letu 1980 presegla 11 
milijard mark, kar je nomi
nalno za 16, realno pa za 5 
odstotkov več kot leto 
poprej.

DUBLIN - Irski mini
ster za zunanje zadeve 
Brian Lenihan je izključil 
možnost, da bi njegova 
država sklenila kakršenko
li »obrambni sporazum« z 
Veliko Britanijo pred reši
tvijo severnoirskega pro
blema.

PARIZ — Podružnica 
ameriške družbe Exxon je 
odkrila novo nahajališče 
surove nafte jugovhodno 
od Pariza. Menijo, da se 
bo zaloge splačalo izkori
ščati. Začetna zmogljivost 
poskusne vrtine v globini 
2.700 metrov je 50 kub. 
metrov nafte na dan, vrtajo 
pa še naprej.

DUNAJ — Predstavnik 
organizacije držav izvoz
nic nafte je izjavil, da so v 
OPEČ z odobravanjem 
sprejeli predlog Irana, naj 
bi ceno naravnega plina 
uskladili s cenami surove 
nafte. V organizaciji že 
dalj časa prevladuje mne
nje, da so cene plina pre
nizke in da bi jih bilo treba 
izravnati s cenami surove 
nafte.
LUANDA — V Angoli so 
izročili diplome prvi skupi
ni zdravnikov, ki so diplo
mirali v državi, odkar je 
novembra 1975 postala 
neodvisna.

WASHINGTON - 
Ugledni član ameriškega 
kongresa, senator Charles 
Mathias, se je pred podko- 
mitejem za mednarodno 
ekonomsko politiko zavzel 
za zvečanje gospodarske 
pomoči deželam v razvoju.

Telegrami
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OB OBISKU DELOVNE SKUPINE CK ZKS V SOZD ABC POMURKA

O nalogah v kmetijstvu
V okviru priprav na 

bližnjo sejo CK ZKS o kme
tijstvu je sredi prejšnjega te
dna SOZD ABC Pomurka 
obiskala delovna skupina 
centralnega komiteja, v ka
teri so bili Ivo Marenk, Mi
lica Ozbič in Štefan Korošec. 
Kot so na posvetu poudarili 
predstavniki pomurskega 
kmetijstva, dajejo planski 
dokumenti v prihodnjem 
srednjeročnem obdobju 
kmetijstvu pomembno me
sto, v prizadevanja za večjo 
proizvodnjo hrane pa se mo
rajo kar najaktivneje vklju
čiti tudi pomurski kmetijci.

Na nivoju sestavljene or

ganizacije ABC Pomurka so 
sprejeli razvojni program, ki 
je usklajen med posameznimi 
delovnimi organizacijami, v 
njem pa je dan poudarek 
predvsem razvoju primarne 
kmetijske proizvodnje in ži
vilske predelave. Po tem 
programu bodo v ABC Po
murki v prihodnjih petih letih 
vložili v primarno kmetijsko 
proizvodnjo v zasebnem sek
torju 1 milijardo 630 milijo
nov dinarjev m v družbenem 
sektorju 1 milijardo 730 mi
lijonov dinarjev, razvoju 
predelave pa bodo namenili l 
milijardo 400 milijonov di
narjev.

Ker združuje družbeni

sektor kmetijstva v Pomurju 
le okrog 15 odstotkov kme
tijskih zemljišč, bodo v pri
hodnje posebno pozornost 
posvečali krepitvi družbene
ga sektorja. V ta prizadeva
nja se zlasti uspešno vklju
čuje kmetijsko gospodarstvo 
v Rakičanu, večjo vlogo pri 
tem pa bodo morale odigrati 
tudi kmetijske zadruge. Od 2 
tisoč hektarjev zemljišč, ki 
jih je v minulem srednjeroč
nem obdobju v Pomurju od
kupil družbeni sektor, je 
samo kmetijsko gospodar
stvo, odkupilo 1.600 hekta
rjev, to gospodarstvo pa bo v 
prihodnjih petih letih odku
pilo še nadaljnjih 2 tisoč

hektarjev kmetijskih zem
ljišč. Udeleženci posveta pa 
so ob tem opozorili, da je 
odkupovanje kmetijskih 
zemljišč od kmetov trete 
ustrezno povezati tudi z re
ševanjem socialne varnosti 
kmetov, saj bo sicer lahko 
prišlo do neugodnih posledic.

Pomurski kmetijci so na 
tem posvetu opozorili še na 
vrsto aktualnih nalog in 
problemov v našem kmetij
stvu, delovna skupina cen
tralnega komiteja pa je obisk 
sklenila v KZ Panonka, kjer 
so se pogovarjali o zadru
žništvu.

L. Kovač

Že letos 800 naročnikov
V skladu s srednjeročnim programom razvoja ptt prometa v 

Pomurju se bo tudi v letošnjem letu povečeval fizični obseg 
poštnih, telegrafskih in telefonskih storitev. Tako se bo v pri
merjavi z letom 1980 najbolj povečala rast telefonskih storitev, 
in sicer kar za 25 odstotkov, medtem ko gre pri poštnih in tele
grafskih storitvah le za 5 oziroma 4-odstotni porast. Ti podatki 
nam jasno povedo, da ne bo bistvenih sprememb v širitvi poštne
ga in telegrafskega omrežja, kjer zaenkrat ni večjih potreb po 
večanju zmogljivosti. V tej zvezi računajo, da bo število pošt v 
Pomurju ostalo na lanskoletnem nivoju, le v dostavni službi 
predvidevajo razširitev za dva dostavna okoliša. Prav tako 
nameravajo racionalizirati prevoz pošte, kar pa ne bo, kot 
zagotavljajo v delovni organizaciji za ptt promet v Murski 
Soboti, vplivalo na kvaliteto opravljenega dela. Večjih investicij 
ne planirajo tudi na področju telegrafskega omrežja, saj računa
jo le na vključitev petih novih telegrafskih naročnikov, s čimer 
se bo skupno število povzpelo na 51. Nabavili bodo tudi tri 
teleprinterje, ki bodo zamenjali dotrajane.

K Potemtakem jih čakajo 
najobsežnejše naloge glede 
razvoja telefonskega omrežja 
v Pomurju, ki za zdaj močno 
zaostaja za slovenskim pov

prečjem, predvsem pa pove
čanja zmogljivosti lokalnih in 
medkrajevnih telefonskih 
zvez. V letošnjem letu bi naj 
število priključkov v lokalnih 

centralah povečali za 1340, s 
čimer je povezana možnost 
vključitve 800 novih naročni
kov v letu 1981. Z montažo 
spojnih vodov med posamez
nimi telefonskimi centralami 
pa se bo navsezadnje močno 
izboljšal tudi medkrajevni 
telefonski promet, čemur že 
vrsto let težijo.

Prednostna investicija za 
nadaljnji razvoj telefonskega 
prometa v Pomurju je gotovo 
načrtovana gradnja zgradbe 
telekomunikacijskega centra 
v Murski Soboti, čemur bo 
sledila v drugi fazi nova 
glavna avtomatska telefonska 
centrala. Predračunska vred
nost te investicije znaša 350 
milijonov dinarjev. Da ne 
govorimo posebej o gradnji 
koaksialnega kabla med 

Raziskave nastajajo 
v združenem delu

v murskosoboški občini, ki 
caplja. Zato bi naj v občin
ski raziskovalni skupnosti in 
v drugih družbenopolitičnih 
skupnostih ocenili, v katerih 

Z nič kaj majhnimi pro
blemi se ne ubada tudi 
občinska raziskovalna skup
nost v Murski Soboti, ker še 
vedno ni izpeljana v lan
skem letu začeta samou
pravna preobrazba razisko
valne skupnosti. Temu je 
botrovalo zlasti dolgotrajno 
zaostajanje te dejavnosti v 
murskosoboški občini, ker 
prav zaradi pomanjkanja 
razvojnih programov v 
združenem delu, ko se ni 
posvečalo dovolj pozornosti 
tudi vprašanjem znanosti in 
inovacij, ni bilo mogoče 
pričakovati hitrejšega razvo
ja. Nič čudnega, če se sooča
li s problemom nekslepčno- 
sti na zasedanjih skupščin 
raziskovalne skupnosti, kar 
je seveda onemogočilo na
daljnjo reorganizacijo te 
skupnosti. Dejstvo je, da so 
povezave med občinsko ra
ziskovalno skupnostjo in 
organizacijami združenega 
dela v murskosoboški občini 
še zelo šibke, čeprav so 
delegati iz združenega dela 
in krajevnih skupnosti. Ne
malokrat zato delegati izra
žajo svoja osebna stališča, 
ne pa baze, ki jih je delegira
la. Po drugi strani pa bi 
občinska raziskovalna skup
nost morala dejansko posta

li koordinator raziskovalne
ga dela na območju občine, 
vendar to še vedno ni prak
sa. Vsaka organizacija zdru
ženega dela se namreč 
vključuje v posebne razisko
valne skupnosti z lastnimi 
programi, o čemer pa ne 
obveščajo občinsko razisko
valno skupnost

Dejstvo je. da mora pro
gram občinske raziskovalne 
skupnosti nastajati na osno
vi programov organizacij 
združenega dela in krajev
nih skupnosti, ne pa zgolj 
vsota le-teh. kar se je doslej 
venomer dogajalo. Predlogi 
za raziskave prestrukturira
nja murskosoboškega gos 
podarstva, o tem, katere 
panoge dejavnosti nam pri
manjkujejo za skladnejši 
razvoj občine, raziskave na 
področju agroživilstva. gle
de varstva kmetijskih povr
šin in še kaj — vse to bi 
moralo sestavljati občinski 
raziskovalni program. Seda
nja situacija na tem področ
ju pa žal kaže, da se še 
vedno v premajhni meri 
zavedamo pomena razisko
valnega dela za skupni raz
voj, kar ni v boju za stabili
zacijo nikakor obrobno 
vprašanje. To velja še pose
bej za inventivno dejavnost 

organizacijah združenega 
dela bi kazalo ustanoviti 
razvojne oddelke m jim 
opredeliti osnovne naloge. 
Več pozornosti pa bo treba 
nameniti tudi usposabljanju 
delegatov, ki jih naj bolj 
pritegnejo tudi poslovodni 
organi in samoupravni or
gani v posameznih organi
zacijah združenega dela, da 
bo družbeni interes raziskav 
resnično prišel do polne 
veljave.

Nalog je zares dovolj, kos 
pa jim bodo le, če bodo 
strnili domače znanje in 
povečali zanimanje gospo
darstva za raziskovalno de
javnost. Kajti zavedati se 
moramo, da je ravno sood
visnost med znanstveno-ra- 
ziskovalnim delom in druž
benoekonomskim razvojem 
očitna. Zato pa je velikega 
pomena, da se organizacije 
združenega dela na razisko
valnem področju še bolj 
povežejo med seboj, kajti le 
na ta način lahko pričakuje
mo boljše rezultate glede 
prenosa znanstvenih razi
skav v prakso. M. Jerše

Mursko Soboto in Radenci, 
ki je velikega pomena za 
zagotovitev kvalitetnejše 
medkrajevne povezave med 
murskosoboško in gomjerad- 
gonsko občino. Ta naložba 
pa bo veljala okrog deset 
milijonov dinarjev. Sem je 
treba prišteti tudi prizadeva
nja, da bi javne telefone 
postavili v sleherno manj 
razvito krajevno skupnost v 
Pomurju, ki nimajo nobene 
povezave z občinskim sredi
ščem. Pobuda iz Spodnje 
Ščavnice, kije edina krajevna 
skupnost v gornjeradgonski 
občini brez telefonske pove
zave, pridružujejo pa se jim 
tudi krajani Stare ceste. Lo- 
garovec in Železnih dveri v 
ljutomerski občini, je torej 
naletela na ugoden odmev. 
To bo brez dvoma pomenilo 
dokajšen kvalitetni premik 
glede telefonskih priključkov, 
ki postajajo v današnjem 
nadvse razgibanem družbe
nopolitičnem življenju nuja. 
Zato je še kako pomembna 
uveljavitev solidarnosti in 
vzajemnosti, čeprav je še 
veliko neizkoriščenih rezerv 
tudi v samih krajevnih skup
nostih, kjer se zavzemajo za 
večji obseg prostovoljnega 
dela tudi glede izgradnje 
telefonije.

Razen tega pa bodo v lem 
letu začeli tudi z gradnjo 
telefonskega omrežja v Apa- 
ški kotlini, kjer je lanskoletno 
neutje povzročilo ogromno 
škodo. Prispevek bi naj zna
šal okrog 500 tisoč dinarjev, 
medtem ko so ptt delovne 
organizacije že združile 1,52 
milijona dinarjev. Na celot
nem območju Pomurja je v 
letu 1981 predvidenih deset 
javnih govorilnic, ki jih bodo 
ustrezno razporedili po posa
meznih občinah. Prav tako 
računajo, da bodo s pravilno 
razmestitvijo že zdaj priklju
čenih sistemov za medkrajev
ne povezave avtomatskih te
lefonskih central, postavitvijo 
antenskega stolpa v Ljutome
ru in uresničitvijo dobave 
naročenih sistemov z zagreb
škim Nikola Teslo izpopolnili 
potrebe po teh sistemih, ra
zen na relaciji proti Bogojini 
in Bučkovcem. Slednje bodo 
uredili v čim krajšem časov
nem razdobju.

M. Jetše

ČAS ZA SKLEPNE AKTIVNOSTI SE BLIŽA
■ usposabljanja, pravkar pa po
tekajo oblike usposabljanja enot 

Predsedstvo občinski konfe
renco SZDL Lendava te občinski 
svet zveze sindikatov Lendava 
ocenjujeta, da so bile dosedanje 
priprave in aktivnosti za akcijo 
Nič nas ne sme presenetiti v len
davski občini uspešne, tako v kra
jevnih skupnostih kot erganiraci- 
jah združenega deta. Sboje natege 
so opravili v občinskem štabu te
ritorialne obrambe, organirirsli 
so različne oblike izobraževanja 

narodne zaščite, pri čemer je 
zanimivo, ds v teh enotah deluje 
čedalje več žena. Izobraževanje ra 
usposabljanje poteka tudi v eto- 
tah civilne zaščite, v posameznih 
krajevnih skupnostih so bSi 
opravljeni 2f> urni tečaji za 
pomožne bolničarje, zaključeni 
pa šo bdi tudi tečaji za ekipe soci- 
atete delavcev ter tečaji za gasil
ske reševalne ekipe. V vseh orga

nizacijah združenega ueia in kra
jevnih skupnostih potekajo pri
prave na akcijo Nič nas ne sme 
presenetiti po predvidenih in izde
lanih načrtih, kar dokazuje viso
ko stopnjo zavesti in odgovorno
sti delovnih ljudi in občanov. 
Izdelani so tudi srednjeročni pro
grami razvoja ljudskega odpora 
is družbene samozaščite, ki jih bo 
v kratkem sprejet svet za ljudsko 
obrambo te družbeno samozašči
to skupščine občine Lendava. Ka

ko pa smo dejansko pripravljeni, 
bo kmalu pokazala sklepna 
akcija, ki bo predvidoma konec 
tega meseca. Sekretariat akcije 
namreč že pripravlja konkreten 
program zanjo, ki bo seveda ra 
posamezne krajevne skupnosti te 
organizacije združenega dete raz
ličen, vendar pa bo moral vselej 
pokazati našo dejansko priprav
ljenost, pa naj gre za takten M 
drugačno nevarnost.

Jani V-

Tudi 
v bolnišnici 

pouk
Na otroškem oddelku bolnišnice v Rakičanu ter na 

očesnem in kirurškem oddelku v Murski Soboti zdaj že 
drugo šolsko leto poteka reden pouk za učence, ki so na 
začasnem zdravljenju. V ta namen imajo posebno učilni
co, učence, ki ne morejo s postelje, pa obiskujejo učitelji v 
bolniški sobi. Tako ni bojazni, da bi zaradi bolezni oziro
ma zdravljenja v bolnišnici zgubili stik s šolo in morali, 
kot se je to v nekaterih primerih dogajalo v prejšnjih letih, 
razred ponavljati.

Obiskali smo šolo na otroškem oddelku bolnišnice v 
Rakičanu, da bi zvedeli nekaj več o tem, kako je organizi
ran pouk, kako se počutijo učenci bolniki in s kakšnimi 
težavami se ubadajo. ,

ZM « CVETKA KOŠAK, učitelji
E - ca: »Tukaj sem že od vsega
"Ar'v' Hk začetka. Moja naloga je, da

poučujem učence na razredni 
stopnji, torej od 1. do 4. razre- 
da. V učilnico pa prihajajo tudi 

«W' M ostali, za katere je predviden
Jr | predmetni pouk, vendar pa

jfc j njihovi učitelji bolj poredko
pridejo sem. Tako jim sama 
pomagam, kolikor zmorem in 

znam. Na razredni stopnji imamo skoraj vse predmete 
tako kot v kakšni redni šoli. Seveda so tu drugačni pogoji. 
Učenci pridejo iz vseh krajev Pomurja z različnih šol, so 
bolni in temu primerno je njihovo čustveno razpoloženje. 
Zato jim moram biti učiteljica in hkrati še veliko več. Z 
vsakim delam posebej, le nekatere predmete lahko imamo 
vsi skupaj; to sta predvsem likovni in glasbeni pouk. Tisti 
učenci, ki so dalj časa na zdravljenju, prejemajo tudi 
ocene, ki veljajo enako kot v redni šoli. Tako je lani en 
učenec tukaj celo končal 7. razred. Kljub temu da imamo 
posebno učilnico, nisem zadovoljna s pogoji dela. Tukaj 
smo preveč moteni. Potrebovali bi tudi knjižnico, boljši 
televizijski sprejemnik in več sodobnih učil ter učnih 
pripomočkov. Razen tega sem samo trikrat tedensko 
tukaj, dvakrat pa moram obiskati učence, ki so na zdra
vljenju v Murski Soboti. Mislim, da bi morali zanje pri
skrbeti posebnega učitelja. Bilo bi tudi prav, če bi bolj 
dosledno izvajali predmetni pouk za učence od 5. do 8. 
razreda. Otroci, ki so na zdravljenju, potrebujejo namreč 
veliko več kot ostali.«

MARIJA FLEJSENGER, 
doma iz Ivanjcev: »Že tri mese
ce sem tukaj v bolnišnici in ne 
vem, kako bi bilo z učenjem, če 
ne bi tukaj imeli pouka. Sem 
učenka 7. razreda in zame je 
predviden predmetni pouk. Žal 
je doslej prišel k meni nekajkrat 
le učitelj za matematiko, ostalih
pa ni bilo. Tako mi mora poma
gati tovarišica Cvetka, ki po

učuje učence od L do 4. razreda, veliko pa se moram učiti 
kar sama, saj si želim, da bi tudi ta razred izdelala z
odličnim uspehom.«

ALEKSANDER LEPOŠA, 
doma iz Noršinec pri Murski 
Soboti: »Sem učenec 3. razreda 
in tukaj sem šele drugi dan. 
Vedel sem, da bom lahko hodil 
tudi v šolo, saj je bila sestrica 
enkrat že tukaj. Ta šola se 
seveda precej razlikuje od tiste 
prave, ker tovarišica ni tako 
stroga in se ne bojim, da bi dobil 
kakšen cvek. V tukajšnji učilni

ci je torej lepše, a vseeno bi bil rajši doma. Upam, da ne 
bom dolgo ostal na zdravljenju, saj bom vsak čas prebral 
knjigo, ki sem jo prinesel s sabo.«

LIDIJA PRAVIČEK, doma 
iz Vogričevec: »V bolnišnico 
sem prišla pred 16 dnevi in tukaj 
obiskujem 2. razred tako kot na 
osnovni šoli v Cezanjevcih. 
Rada hodim v šolo, saj bi mi bil 
v bolniški postelji preveč dolg
čas. Tovarišica je z nami zelo 
prijazna in nam veliko pomaga. 
Skoraj vse se naučimo pri
pouku in tudi naloge naredimo 

tukaj, tako da pozneje nimamo s šolo skoraj nobenih 
skrbi več. Dobila sem že tudi nekaj ocen. Mislim, da so 
same odlične.«

ROMAN ŠALAMUN, doma 
iz Lukavec: »Danes sem drugi 
dan v tej šoli in mislim, da bom 
že šel domov. Sicer pa sploh 
nisem vedel, da bomo tudi tukaj 
imeli pouk. No, meni je to 
vseeno, kajti rad se učim, mate
matika mi gre dobro, drugih 
predmetov pa se ne bojim. Sem 
učenec 3. razreda' osnevne šole
Križevci pri Ljutomeru. V teh 

dveh dneh, odkar sem tukaj, sem ponovil vse, kar smo se 
zadnje dni učili, tako da bo moje znanje še boljše.«

Tekst in foto: 
JOŽE GRAJ
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Ob dnevužena

Slovesno tudi v Pomurju f~ŠPORT~)
Praznovanje letošnjega 

mednarodnega praznika 
žena — 8. marca je potekalo 
nadvse slovesno tudi v Po
murju. Ob tej priložnosti so 
pripravili številne prireditve in 
proslave v krajevnih skupno
stih in organizacijah združe
nega dela, na katerih so se 
spomnili neprecenljivega de
leža žensk v narodnoosvo

bodilni borbi in povojni iz
gradnji naše domovine. Skro
mne obdaritve so bile le del
ček pozornosti ženskam, 
materam, gospodinjam in 
upokojenkam, ki so namenile 
velik del svojega življenja 
lepšemu jutrišnjemu dnevu.

Tako je bilo tudi na sla
vnostnem srečanju v Murski 
Soboti, kjer je krajevna orga-

POMURSKO DRUŠTVO ZA BOJ PROTI RAKU

Uresničujejo programske 
naloge

Pomursko društvo za boj proti raku, ki je bilo ustano
vljeno leta 1972, se v zadnjem času vse bolj uveljavlja na 
področju organizirane zdravstvene vzgoje prebivalstva, 
obveščanja javnosti o dosežkih pri zgodnjem odkrivanju 
rakastih objenj in zbiranju finančnih sredstev za nabavo 
diagnostičnih pripomočkov zdravstveni službi. To so ugo
tovili na občnem zboru društva v soboto, ko so ocenjevali 
štiriletno delo in se dogovarjali o bodočih nalogah. Občnemu 
zboru, ki je bil dobro obiskan, so prisostvovali tudi pred
stavniki Slovenskega društva za boj proti raku.

Po besedah predsednika društva dr. Štefana Gruškov- 
njaka so v zadnjem obdobju poglobljeno obravnavali rakasta 
obolenja dojke, pljuč, želodca in ostalih prebavil, ki so na
jpogostejša obolenja v regiji. V ta namen so opravili 49 pre
davanj o rakastih obolenjih dojke, katera je poslušalo okrog 
3.300 prebivalcev. Po osnovnih šotah so s posebno pozor
nostjo obravnavali negativne vplive kajenja na zdravje. 
Društvo pa se je uveljavilo še na nekaterih drugih področjih 
dela. Izdali so »sožalno pismo«, ki se ga vse bolj poslužujejo 
posamezniki in delovne organizacije in namesto venca na
menjajo določeno vsoto denarja društvu za boj proti raku. 
Tako so v letu 1979 zbrali 21.874, v lanskem letu pa 31.645 
dinarjev. S prodajo novoletnih čestitk republiškega društva 
pa so dobili 48.000 dinarjev. Društvo pa je zbiralo sredstva 
tudi iz drugih virov kot so članarina, prostovoljni prispevki, 
darila itd. Iz razpoložljivih sredstev so nabavili film o raku na 
rodilih, rezervne dele za goastroduodenoskop, strokovno 
literaturo in knjižne nagrade učencem osnovnih šol za pi
sane in likovne prispevke ter financirali zdravstvenovzgojno 
dejavnost.

Na občnem zboru je bilo v razpravi danih več pobud in 
konkretnih predlogov za bodoče delo društva. Med drugim je 
bilo rečeno, da si je potrebno prizadevati, da šole in drugi 
prostori, kjer se zbira mladina, naj ne bi bili prostor za ka
jenje, saj bi s tem naredili veliko uslugo mlademu rodu. V 
prihodnje bi tudi morali več narediti pri zaposlovanju invali
dov in zdravljenju rakastih bolnikov na domu, zlasti tistih, ki 
so socialno šibki. Udeleženci občnega zbora so tudi izrazili 
zaskrbljenost zaradi omejitve uvoza nekaterih aparatur za 
zgodnje odkrivanje rakastih obolenj. Sicer pa so se zvzeti za 
to, da je v prihodnje potrebno še več skrbi posvetiti preven
tivni dejavnosti. Na občnem zboru so sprejeli tudi program 
dela in izvolili novo vodstvo. Za predsednika društva so 
ponovno izbrali dr. Štefana Gruškovnjaka.

Feri Maučec

TRETJE SREČANJE SLOVENSKIH KARDIOLOGOV V RADENCIH

V iskanju slovenskega 
koncepta

nizacija zveze borcev skupno 
z vojaškimi vojnimi invalidi 
pripravila prisrčen sprejem za 
vse ženske-borke NOB in ak
tivne družbenopolitične de
lavke. V prostorih nove gale
rije kulturnega centra v Murski 
Soboti pa so odprli nadvse 
zanimivo razstavo ročnih del 
žensk iz krajevnih skupnosti 
Partizan, Park in Ali Kardoš. 
Razstvo je odprla predsedni
ca sekcije za družbenopoli
tični in ekonomski položaj pri 
občinski konferenci sociali
stične zveze Greta Škerget, ki 
je zlasti poudarila koristnost 
udejstvovanja žena na različ
nih področjih družbenega ži
vljenja. Na ogled je več kot 300 
različnih ročnih izdelkov, med 
katerimi izstopajo tapiserije, 
gobelini, kvačkani izdelki in 
podobno. Razstava, ki je na
letela na dokajšen odmev v 
javnosti, bo odprta vse do 13. 
marca, in sicer vsak dan od 7.

do 12. in od 16. do 18. ure.
Ob prazniku žena pa je bila 

osrednja občinska prireditev 
v dvorani kina Park v Murski 
Soboti, kjer so pripravili bogat 
kulturni program. V njem so 
se predstavili člani kulturne 
skupine iz tovarne ^oblačil in 
perila Mura, slavnostni govor 
pa je ime! profesor Vlado Sa
gadin, ravnatelj gimnazije v 
Murski Soboti.

Osrednja slovesnostv poča
stitev ženskega praznika je 
bila v ljutomerski občini v pe
tek v domu kulture. Na pri
reditvi, ki so ji dali naslov 
Šopek želja za da n žena, so se 
predstavili domači kulturniki, 
dopoldne pa je v osnovni šoli 
nastopil slovenski igralec 
Dare Ulaga z monodramo 
Šolska naloga.

Ob letošnjem prazniku pa je 
bilo slovesno tudi v lendavski 
in radgonski občini.

Komunisti o raziskovalni 
dejavnosti

V lendavski občini se vedno bolj 
uveljavlja raziskovalna in inovacij
ska dejavnost, so ugotovili na seji 
občinske konference ZKS Lenda
va, ki se ji je udeležil tudi član 
predsedstva' CK ZKS dr. Anton 
Vratuša. Naravna bogastva kot so 
plin, nafta, termalne vode in glina še 
niso izkoriščena, o njih pa si len
davsko gospodarstvo veliko obeta, 
zato bodo morali še bolj kot doslej 
povezati vse dejavnike, da bi ta na
ravna bogastva res izkoristili. Raz
iskave na nafto in plin se bodo za
čele še v mesecu maju, za izkori
ščanje termalnih voda, predvsem za 
pridelovanje brona, pa se bodo

povezale nekatere delovne organi
zacije iz občine, raziskovani inštituti 
iz Sloveije ter kmetijskopredelo- 
valna industrija. To, kar v razvoju 
raziskovalnih dejavosti najbolj pri
manjkuje, je preslaba samoupravna 
povezanost in načelnost progra
mov, ki jih lendavske delovne or
ganizacije imajo. Komunisti len
davske občine menijo, da b* bilo 
potrebno program raziskovanja in 
inovacij konkretizirati ter povezati 
ves raziskovalni potencial v okviru 
pomurske regije oziroma regijske 
gospodarske zbornice.

Jani Dominko

IzradgonsMeobčine

Programska konferenca mladih
Na dnevnem redu petkove programske konference OK ZSMS 

Gornja Radgona so bila naslednja vprašanja: program dela od 
marca do septembra letos, zaključni račun in finančni načrt, 
priprave na tretji kongressamoupravljalcev Jugoslavije in akcija 
Nič nas ne sme presenetiti. Najboljšim organizacijam ZSMS v 
združenem delu in krajevnih skupnostih so podelili priznanja, 
prav tako tudi najboljšim posameznikom, trije mladinci — Jože 
Duh iz Radenske, Jožica Vambregre iz Radenske in Drago Kocet 
iz Murinega tozda Moda — pa so bili predlagani za republiško 
priznanje v akciji Najboljši mladi delavec-samoupravljalec. Na 
programski konferenci so tudi razdelili drugo številko glasila 
OK ZSMS Gornja Radgona Most prijateljstva. b. Žunec

Navzlic težavam tudi uspehi
V soboto se je v kongresni dvo

rani hotela Radin v Radencih kon
čalo tretje srečanje kardiološke 
sekcije Slovenskega zdravniškega 
društva. Udeležilo še ga je več kot 
150 strokovnjakov s tega področja, 
srečanju pa je prisostovavalo tudi 
nekaj tujih strokovnjakov iz Avstrije, 
Italije in Zvezne republike Nemčije, 
med njimi tudi predsednik Evrop
skega kardiološkega združenja 
Franz Loogan iz Dusseldorfa.

O namenu tretjega srečanja 
kardilogov nam je tajnik, sekcije 
Miroslav Kenda povedal: --Že tretjič 
se srečujemo v Radencih, po moji 
oceni pa dobivajo naši sestanki vse 
višjo strokovno raven. Prav letos 
nam je uspelo dobiti nekaj sveotvno 
znanih strokovnjakov, ki so o bole
znih srčnih zaklopk, elektrostimu- 
lacij srca in rehabilitacij po srčnem 
infarktu povedali za nas marsikaj 
zanimivega.

V teh- dveh dneh smo poskušali 
vsestransko osvetliti prej navedena 
vprašanja, največji poudarek pa 
smo namenili rehabilitaciji bolnikov 
po prebolelem miokarnem infarktu. 
Namen srečanja, da primerjamo 
domače izkušnje s tujimi, nam je 
popolnoma uspel, kar nam bo v 
veliki meri pomagalo, da našo dok
trino rehabilitacije prilagodimo iz
kušnjam drugih držav Evrope.«

Srečanje je imelo poleg stroko
vnega cilja- tudi drugo, nič manj 
pomembno nalogo, da se vzposta
vijo novi strokovni in prijateljski stiki 
z drugimi tujimi strokovnjaki. Ta 
namen je srečanje doseglo. Prav 
zato ni sprašljiva želja prisotnih na 
sestanku, da bi podobnih srečanj 
bilo v bodoče še več, toda vsako na 
višji ravni.

B. C.

Na petkovi tiskovni konferenci v Gornji Radgoni — pripravil 
jo je občinski izvršni svet — so novinarje seznanili z gospoda
rjenjem te občine v minulem letu, s potekom akcije za zmanj
šanje administracije in družbene režije, letošnjim programom 
setve in razmerami v delovni organizaciji Opekarna, kjer je bil v 
začetku leta uveden ukrep družbenega varstva.

Rečeno je bilo, da so lanskoletni končni rezultati — kljub 
temu, da vseh podatkov še ni na voljo — za spoznanje boljši od 
devetmesečnih, da je odstotek administrativnih moči v zdru
ženem delu nekajkrat večje kot na področju družbenih deja
vnosti, da bodo v kmetijstvu dali večji poudarek proizvodnji 
mesa, žit in sladkorne pese in da se razmere v Opekarni občutno 
popravljajo.

Gre le za nekatere poudarke, ki jih bo treba še analizirati in 
se tako dokopati do zanesljivejših in stvarnejših ugotovitev.

B. Žunec

FLORJANČIČ V RADENCIH
Gornjeradgosnko društvo ekonomistov je v petek v Ljub

ljanskem domu v Radencih pripravilo srečanje s podpredse
dnikom republiškega izvršnega sveta Jožetom Florjančičem. 
Govoril jim je o nekaterih aktualnih vprašanjih področja go
spodarstva, ob tem pa so ga domači gospodarstveniki seznanili 
z nekaterimi perečimi problemi gospodarjenja v občini, -brž-

ABC Pomurka — Veletrgovina Potrošnik M. Sobota 
TOZD Preskrba na podlagi sklepa komisije za de
lovna razmerja TO Preskrba z dne 5. 3. 1981

objavlja
prosta dela in naloge

POSLOVODJE
v poslovalnici Gederovci 24.

Za dela in naloge poslovodje se zahteva srednja šola 
(šola za prodajalce) in 3 leta delovnih izkušenj.

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj 
kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov Vele
trgovina ,, Potrošnik" M. Sobota — TO Preskrba, M. So
bota, Arh. Novaka 2.
Prijavljeni kandidati bodo v roku 15 dni po opravljeni izbiri 
obveščeni o rezultatih izbire.

KOŠARKA — II. ZVEZNA LIGA

POMURJE: ZADAR 55:56
Tako blizu zmage kot tokrat najbrž Sobočanke niso bile še nikoli, 

zlasti pa ne odkar tekmujejo v drugi zvezni ligi. Prva drugoligaška 
zmaga se jim je nasmihala, saj so ves čas tekme vodile, nekaj časa celo 
z 11 koši razlike. Toda majhna nezbranost v zadnjih sekundah igre je 
bila usodna. Kljub doslej najboljši igri so Sobočanke še naprej brez 
točk. Koše so dosegle: Kardoš 16, Žitek 14, Koren 7, Šiško 6, Benko 
6, Rogan 4 in Gotar 2. Sodila sta.Jovič in Parič iz Zagreba.

II. SLOV. LIGA

POMURJE: PODBOČJE77:59
Košarkarji Pomurja so so si zmago zagotovili šele v drugem polča

su, kajti gostje so odšli na odmor s tremi točkami prednosti. Koše za 
Pomurje so dosegli: Sedonja .18, Titan 17, Fujs 16, Rajbar 12, Mau- 
ko 4, Fišer 4, Horvat, Stihec in Marinič po 2. Sodila sta Galun (SI., 
Bistrica) in Šafarič (Tišina).

FINALE SVETOVNEGA POKALA V ALPSKEM SMUČA
NJU KRANJSKA GORA Til

Kranjska gora se pripravlja

na finale
Kranjskogorci so leta 1979 na zasedanju Mednarodnega 

FIS smučarskega komiteja dobili izvedbo svetovnega alpskega 
pokala za sezono 1980—81. To je bilo takrat lepo priznanje, saj 
se to letošnje finale ujema z dvajseto jubilejno izvedbo »Pokala 
Vitranc«.

Priprave na ta zaključni obračun najboljših smučarjev in 
smučark v alpskih disciplinah so se začele že v letu takoj po 
kongresu. Organizacijski odbor je začel z intenzivnimi pripra
vami. Vodi ga predsednik občinske konference SZDL Jesenice 
Zdravko Č rv, predsednik častnega odbora pa j e predsednik RK 
SZDL Mitja Ribičič. Organizacijski odbor ima namreč šest, 
komisij, ki delajo na svojih področjih, organizacijski odbor nato 
to delo koordinira in sprejema skupne odločitve. Do finala je 
manj* kot mesec dni in sicer bo ta od 26. do 28. marca. Največja 
investicija je bila vložena v rezervno progo v Podkorenu. Če v 
času finala na znani FIS progi v Kranjski gori ne bo snega, bo 
veleslalom žensk in moških na rezervni progi v Podkorenu. Ta 
nova proga bo ena izmed najlepših v Sloveniji. Postavil jo je 
predsednik odbora za postavitev prog pri mednarodni smu
čarski zvezi FIS Avstrijec Hubert Spiess. Ta proga bo namenjena 
tudi dobrim smučarjem, ne le tekmovalcem.

Finale svetovnega pokala bo prvo tako tekmovanje v Ju
goslaviji. Organizatorski odbor in vse tehnične službe se zave
dajo, da mora biti kar najboljše organiziran, zato se dela resno 
lotevajo. Pri tem so jim v pomoč tudi hotelirji v Kranjski gori. 
Vstopnina bo za oba dneva tekmovanja enotna. Za odrasle po 30 
in mladino 10 dinarjev. Pričakujejo veliko gledalcev. Prisoten pa 
bo ves svetovni smučarski vrh. To bo enkrat priložnost, da se 
izkažemo kot dobri gostitelji in organizatorji.

To je hkrati tudi dvajseti jubilej vi iranskega pokala. Vseh 
dosedanjih devetnajst vitranških pokalov pa je zadostna ga
rancija, da bo tudi dvajseti, finalni, uspel v vseh pogledih. Sicer 
pa se lahko zanesemo na dobre organizatorje, kijih v Kranjski 
gori in okolici ne manjka.

Predsednik častnega odbora, predsednik RK SZDL Mitja 
Ribičič, je dejal: »Poudariti moramo športni pomen prireditve. 
Konec svetovnega pokala je vsejugoslovanska prireditv. Treba 
sije prizadevati za ugled naše domovine. Prav zato se moramo 
še posebej potruditi in se izkazati kot dobri gostitelji.«

D. Humer

IN MEMORIAM

Jože Bedič
N a soboškem pokopališču 

se je množica ljudi v soboto 
poslovila od pokojnega Jože
ta Bediča — dolgoletnega 
družbenopolitičnega in tele- 
snokulturnega delavca, borca 
in aktivista, porabskega Slo
venca. predsednika občinske 
strelske zveze Murska Sobo
ta.

Jože Bedič je bil rojen leta 
192 7 v Slovenski vesi ob Rabi 
na Madžarskem, kjer je tudi 
preživel svoja mladostna leta. 
Kol'mlad učitelj in napreden 
slovenski fant se je leta 1948 
umaknil pred nasiljem in- 
formbiroja in prišel v Mursko 
Soboto, kjer je bil nadvse 
prisrčno sprejet. Tu se je leta 
1953 poročil ter si ustvaril 
drugi dom in družino. Leta 
1970 je bil upokojen kot vo

jaški uslužbenec III. razreda.
Ves čas službovanja v Murski 
Soboti pa tudi v času upoko
jitve je bil Jože Bedič izredno 
aktiven, sajje sodeloval v naj
različnejših organizacijah in 
društvih. Vselej si je prizade
val, da bi naša pokrajina hi
treje napredovala. Kot izje
mno prizadeven, delavec, vo
ditelj v športu, je uveljavljal 
svoje pedagoške in organiza
cijske sposobnosti. Zato je bil 
priljubljen in cenjen. Opra
vljal je najrazličnejše odgo
vorne funkcije, med katerimi 
naj omenimo najpomembnej
še. Več let je bil sekretar ob
činskega odbora ZRVS, na
zadnje pa tajnik društva upo
kojencev in predsednik ob
činske strelske zveze Murska 
Sobota. Zlasti je prispeval 
pomemben delež pri razvoju 
strelskega športa v soboški- 
občini in prav njegova zasluga 
je. da se je ta šport razvil v

pravo množičnost. Prav tako 
ima izredne zasluge za to, da 
je Murska Sobota naposled 
dobila lepo zračno strelišče, 
katero pa je sam zelo malo 
koristil.

Za svoje zares izjemno 
družbenopolitično in telesno- 
kulturno delo je sprejel šte
vilna odlikovanja in prizna
nja. Tako je prejel medaljo za 
vojaške zasluge, red za voja
ške zasluge s srebrnim in 
zlatim mečem ter red ljudske 
armade s srebrno zvezdo. Za 
delo na področju strelstva pa 
je prejel med številnimi pri
znanji zlato puščico Strelske 
zveze Jugoslavije, zlato pla
keto Strelske zveze Slovenije, 
priznanje Osvobodilnefronte, 
zlato plaketo telesnokulturne 
skupnosti Murska1Sobota in 
druga.

Z mnogo prerano smrtjo 
Jožeta Bediča je nastala veli
ka vrzel v telesni kulturi so
boške občine, zlasti pa ga 
bodo zelo pogrešali strelci, ki 
so izgubili odličnega vodjo. 
Ostdlopa bo njegovo ustva
rjalno delo, ki bo tudi naj lepša 
oddolžitev njegovemu spomi
nu.

Feri Maučec
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I Primanjkljaj v soboškem I
I in radgonskem zdravstvu g

Na zadnjih zasedanjih so 
delegati vseh štirih pomurskih 
občinskih zdravstvenih skup
nosti sprejeli poslovna 
poročila in zaključne račune 
za lansko leto. Pozitiven 
finančni rezultat sta zabeležili 
občinski zdravstveni skupnos
ti Lendava in Ljutomer, med
tem ko sta zdravstveni skup
nosti Murska Sobota in Gor
nja Radgona zaključili pos
lovanje za lansko leto s pri
manjkljajem.

Največji primanjkljaj je 
izkazala občinska zdravstve
na skupnost Murska Sobota, 
in sicer 2,894.000 dinarjev. 
Vzrok za takšno stanje je 
izpad republiške solidarnosti 
v višini 4 milijone dinarjev, 
povečan obseg zdravstvenih 
storitev ter višje cene in ma
terialni stroški, ki so nastali 
med letom. Največja prekora
čitev fizičnega obsega progra
ma zdravstvenega varstva je 
pri specialističnem ambulan
tnem zdravljenju, kjer znaša 
12 odstotkov, v zobozdrav
stvu za 4,9, v bolnišničnem 
zdravljenju za 1,7 in pri 
zdravilih za 1,5 odstotkov. 
Delegati so sprejeli sklep, da 
mora izvršilni odbor občinske 
zdravstvene skupnosti Mur

ska Sobota pripraviti sanacij
ski program za pokrije pri
manjkljaja, hkrati pa tudi 
ugotoviti, zakaj je izostal re
publiški solidarnostni prispe
vek. Prav tako so delegati 
zahtevali, da je potrebno za 
vsake tri mesece analitično 
prikazati realizacijo zagotav
ljanja programa zdravstve
nega varstva.

Občinska zdravstvena skup
nost, Gornja Radgona je 
lanskoletno poslovanje za
ključila s 602.000 dinarjev 
primanjkljaja. Ta je nastal 
zaradi povečanega fizičnega 
obsega programa zdravstvene
ga varstva za 2 odstotka in pa 
zaradi znižanja prispevne 
stopnje med letom. Po sklepu 
skupščine naj,bi primanjkljaj 
sanirali z vrnjenimi sredstvi 
Splošne bolnišnice Maribor v 
višini 312.000 dinarjev, kar je 
polovica zneska, ki ga je 
občinska zdravstvena skup
nost Gornja Radgona plačala 
v lanskem letu tej zdravstveni 
ustanovi, ki pa ima v ceni 
zdravstvenih storitev vkalku- 
lirane tudi investicije. 
Preostali manjkajoči znesek 
pa naj bi zagotovili iz po
sebnega sklada za elementar
ne nezgode.

Občinska zdravstvena skup- ■ 
no st Ljutomer je lanskoletno S 
poslovanje zaključila s A 
presežkom prihodkov nad 
odhodki v znesku 506.000 di- » 
narjev. Delegati so na zad- I 
njem zasedanju sprejeli sklep, U 
da se ta sredstva uporabijo za 
pokritje primanjkljaja iz leta ■ 
1979. Kljub temu pa je ostala 9 
še nepokrita izguba iz leta 9 
1979 v višini 1,542.000 dinar
jev. To naj bi pokrili iz preše- ■ 
Ženih sredstev samoupravnih 9 
interesnih skupnosti družbe- 9 
nih dejavnosti za lansko leto, 
o čemer bodo obvestili izvršni ■ 
svet skupščine občine Ljuto- I 
mer. S

Najuspešneje pa je v lan
skem letu poslovala občinska ■ 
zdravstvena skupnost Lenda- 9 
va, ki ima 3,723.000 dinarjev 9 
presežka. Delegati so pred
lagali, da bi ta sredstva ■ 
namenili za nabavo RTG | 
aparata za potrebe zdrav- ■ 
stvenega doma Lendava in pa »» 
za izgradnjo zdravstvene | 
postaje v Turnišču. O tem pa 
seveda morajo odločati še de
lavci v združenem delu in I 
zbor združenega dela skupšči- j 
ne občine Lendava.

Feri Maučec

murska SOBOTA ........ - ■ -----------—----------------------------------------------------------

PRESKRBA VSE BOLJŠA
Ukrepi za izboljšanje 

preskrbe z nekaterim blagom v 
prvih dveh mesecih letošnjega 
leta so v murskosoboški občini 
rodili pričakovane uspehe. Ta
ko lahko danes ugotavljamo, 
da se je v mnogočem izboljšala 
ponudba jedilnega olja, de
tergentov, kave, testenin, razen 
jajčnih, sladkorja, konditor- 
skih proizvodov, kvalitetnejših 
vrst vina in plina. Najbolj 
spodbudno pri vsem tem pa je, 
da ni večjih problemov z 
zagotavljanjem osnovnih živ
ljenjskih potrebščin in je zanje 
dovolj raznih nadomestkov. 
Med drugim ohrabruje poda
tek, da ima trgovska delovna 
organizacija Potrošnik trenut
no na voljo okrog 1200 ton 
sladkorja na zalogi, kar bi mo
ralo zadostovati za potrošnjo v 
nekaj prihodnjih mesecih. 
Skratka — lahko bi trdili, da ni 
večjega pomanjkanja nujnega 
blaga in da ga je v zmernih koli
činah. Ob tem je zanimivo, da 
je preskrba glede tehničnega 
materiala nekoliko slabša kot 
osnovnih potrebščin. Se zmeraj 
namreč primanjkuje kvali
tetnejših vrst premoga, opečnih 
izdelkov, betonskega železa, 
bele tehnike in zaščitnih sred
stev, zlasti škropiv. Vzrok za 
takšno stanje pa je treba iskati 
tudi v tem, da še vedno ni trd
nih dohodkovnih povezav z do
bavitelji raznega blaga.

Prav tako je zadovoljiva 
preskrba z mesnimi izdelki, če
prav zaradi še vedno neurejenih 
razmerij v cenah krmil, odkup
nih cen živine in maloprodajnih 
cen mesa, pričakujejo v mesni

industriji v teku turistične sezo
ne določene motnje v preskrbi s 
svežim mesom. Vse boljša pa je 
situacija glede naftnih deri
vatov, zatrjujejo na poslovni 
enoti soboškega Petrola. Z 20. 
februarjem so namreč znova 
začeli z dobavo kurilnega olja 
na dom v omejenih količinah 
1500 litrov na kupca, potrebe 
gospodarskih organizacij po
krivajo še iz rezerv, šol in sta
novanjskih blokov pa iz teko
čih dobav.

In če na kratko sklenemo, bi 
lahko dejali, da bo v zaostrenih 
pogojih gospodarjenja in izvoz
ni usmeritvi združenega dela, še 
vedno primanjkovalo nekaterih 
vrst blaga, s čimer se moramo 
sprijazniti. To so problemi ce
lotnega jugoslovanskega trga, 
zato bi bilo napak, če bi po ne
potrebnem ustvarjali potrošniš
ko mrzlico, ker se vprašanje 
preskrbe prebivalstva v letoš
njem letu nenehno izboljšuje.

M. Jerše

Uspešno delo 
sindikata Beltinke

Sindikalna organizacija v tovarni pletenin Beitinka iz 
Beltinec je odigrala pomembno vlogo pri uveljavljanju 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov, kar je 
prispevalo k ugodnim gospodarskim rezultatom za lansko 
leto. Zlasti se je uveljavil pri uvajanju načela nagrajevanja po 
delu in rezultatih dela, nenehnem spremljanju gospodarjenja 
in realizaciji stabilizacijskega programa, planiranju in družbe
nem standardu zaposlenih. Sicer pa imajo v Beltinld dobro 
razvito sodelovanje s krajevnimi dejavniki, kulturno m 
športno življenje.

Dogovorili so se, da bodo s takim načinom dela 
nadaljevali ter si še naprej prizadevali, da bo sindikat prisoten 
pri vseh pomembnejših odločitvah v TOZD. Zlasti pa si bodo 
prizadevali izboljšati produktivnost dela in ustvarjati pogoje 
za dosego boljših gospodarskih rezultatov. Aktivno se bodo 
vključiti tudi v priprave na III. kongres samoupravljal cev, se 
zavzemali za hitrejše reševanje stanovanjske problematike, 
otroškega varstva, obveščanje in drugo. Tako kot doslej se 
bodo tudi v prihodnje vključevali v najrazličnejše akcije v ok
viru delovne organizacije in krajevne skupnosti. Ob tej 
priložnosti so tudi sprejeli dokaj obsežen program dela.

F. M.

KADROVSKA POLITIKA V OBČINI GORNJA RADGONA

Konkretneje opredeliti P« očitnih nihanjih — usmeritev
nosilne panoge

Člani soboškega izvršnega 
sveta so po daljši in tehtni 
razpravi sprejeli predlog 
družbenega plana SR Slovenije 
za srednjeročno obdobje 
1981—1985. Predlog bodo 
skupaj s spremljajočimi doku
menti poslali v obravnavo 
delegatom za zbore skupščine 
SRS in občinski konferenci so
cialistične zveze, da bi se 
seznanili s pripombami na 
predloženo besedilo predloga 
družbenega plana SR 
Slovenije. V tem pomembnem 
dokumentu so namreč 
natančneje opredeljeni cilji in 
interesi družbenega in gospo
darskega razvoja na naše 
republike, ki se kažejo med 
drugim tudi v premagovanju 
plačilnobilančnih težav in 
omejitev, rasti zaposlenosti in 
nadaljnjem spreminjanju 
socialno-gospodarske strukture 
prebivalstva ter skladnejšem 
regionalnem razvoju.

Na seji so menili, da je 
omenjeni dokument še vedno 
dokaj splošen in da so premalo 
konkretno opredeljene panoge, 
ki kot nosilci vplivajo na hit
rejši razvoj. Tako so se zavzeli 
za večja vlaganja v kmetijstvo, 
kar je že upoštevano v predlo
gu družbenega plana, kjer gre 
za skok od 2,5 na 5,3 odstot
ka. Ker so v ospredju gospo
darske investicije na področju

energetike, pridobivanja hrane 
in surovin, je to vsekakor 
upravičeno. Ob tem je izvršni 
svet sprejel še nekaj konkret
nih pripomb komiteja za 
planiranje, s katerimi bi naj še 
v večji meri vplival na izbolj
šanje strukture gospodarstva v 
republiki in v soboški občini.

V nadaljevanju seje je bil 
govor o ptogramu dela Zavoda 
za ekonomiko in urbanizem v 
letu 1981 za področje urbaniz
ma, čigar financiranje poteka 
na osnovi medsebojne pogodbe 
z izvršnim svetom. Kot je 
dogovorjeno, bo letos še veljal 
tak način financiranja, pri

hodnje leto pa bi se naj že 
uveljavilo financiranje kvali
tete opravljenega dela, kar je 
gotovo najbolj sprejemljivo. 
Sicer pa je letošnji program 
Zavoda za ekonomiko in 
urbanizem, katerega po
membna vloga je vse bolj 
zaznavna v širši pomurski 
regiji, usklajen s komitejem za 
urbanizem in komunalno ter 
samoupravno interesno skup
nostjo za cestno in kumunalno 
dejavnost, pri čemer si bodo v 
prihodnje prizadevali ponuditi 
kompletni inženiring.

M. Jerše

Do leta 1985 600 stanovanj
Novi družbeno-ekonomski 

odnosi v stanovanjskem gos
podarstvu lendavske občine v 
tem srednjeročnem obdobju 
naj bi temeljili na sistemu 
financiranja gradnje stano
vanj iz čistega dohodka te
meljnih organizacij združene
ga dela in družbene pomoči, 
ki se steka iz dohodka, na 
večji udeležbi osebnih Sred
stev v delovnih ljudi in obča
nov, racionalnejši stanovanj
ski gradnji ter vzdrževanju in 
koriščenju stanovanjskega 
sklada. V okviru stanovanj
ske skupnosti občine Lenda
va naj bi v tem srednjeroč
nem obdobju zagotovili iz
gradnjo 260 družbenih stano

vanj, od tega 60 solidarno
stnih in 20 etažnih, ter 300 
invidivualnih stanovanjskih 
hiš, skupaj torej 580 novih 
stanovanj. Prostorska razme
stitev stanovanjske gradnje 
bo morala izhajati tudi iz 
potrebe po enakomernem 
razvoju celotnega območja 
občine, tako naj bi družbena 
stanovanja razen v Lendavi 
gradili še v Črenšovcih, Dob
rovniku, Turnišču, Veliki Po
lani in morda še v drugih 
naseljih. Kako pa bo s stano
vanjsko gradnjo letos? Stano
vanjska skupnost občine Len
dava sedaj razpolaga z okoli 
780 stanovanji, povprečna 
velikost pa je okoli 52 kva

dratnih metrov. Od najemnin 
naj bi letos zbrali 6,93 milijo
nov dinarjev, sredstva pa bi 
uporabili za redno in investi
cijsko vzdrževanje. Za grad
njo in nakup stanovanj pa bo 
letos na voljo 13,60 milijonov 
dinarjev. Letos naj bi v novi 
centralni stanovanjski coni v 
Lendavi zgradili 78 družbe
nih stanovanj, kar je skoraj 
dvakrat več kot v lanskem 
letu, ko je bilo v občini zgra
jenih le 44 stanovanj. V 
centralni stanovanjski coni, 
namenjeni za individualno 
stanovanjsko gradnjo, pa bo 
letos predvidoma zgrajeno 
okoli 30 stanovanjskih hiš.

Jani D.

Konec lanskega leta je bilo 
v občini Gornja Radgona 
zaposlenih 6805 delavcev ali 
32,5 odstotkov celotnega pre
bivalstva. Kljub dejstvu, daje 
bila lanskoletna resolucijska 
stopnja zaposlovanja preseže
na skoraj za 10 odstotkov, je 
brezposlenost v primerjavi z 
letom poprej porasla za blizu 
55 odstotkov ali 63 iskalcev 
zaposlitve, od tega strokovno 
usposobljenih s poklicno in 
srednjo izobrazbo nekaj nad 
17 odstotkov. Gre pa še za 
več drugih problemov, ki se 
vlečejo že vrsto let, da bi lani 
končno prišlo do občutne 
umiritve zaposlovanja na 
vseh področjih združenega 
dela.

O produktivnem zaposlo
vanju ne bi mogli govoriti, 
kvečjemu o zaostrenem ome
jevanju rasti zaposlenosti kot 
posledici ukrepov stabilizacij
ske politike. V temeljnih 
organizacijah združenega de
la je še vedno zaposlen visok

delež delavcev ozkega profi
la, in sicer utečeno planiranje 
kadrov, ki pa ni uglašeno s 
prizadevanji za stabilnejše 
gospodarjenje, se razumljivo 
ni obneslo. Zlasti je očiten 
problem kadrovskih presež
kov oziroma povečanja brez- 
poslenosti medicinskih tehni
kov, tistih, ki so končali 
gimnazijo, prodjalcev, kuhar
jev in natakaijev, kar se bo v 
tem srednjeročju še zaostrilo, 
posebej bo v strukturi brez- 
poslenih narasel delež iskal
cev zaposlitve s strokovno 
izobrazbo, zlasti žensk. Do
datne težave povzroča ne
ustrezna zasedenost del in 
nalog in neustrezna razpore
ditev strokovnih kadrov. Ve
liko zahtevnih in odgovornih 
nalog jih v tej občini čaka pri 
uresničevanju zakona o uspo
sabljanju in zaposlovanju 
invalidnih oseb, zaposlova
nju delavcev, ki se vračajo z 
začasnega dela na tujem in 
tudi na področju obrti, drob
nega gospodarstva in kmetij

stva. V dobršni meri pa 
celotno kadrovsko problema
tiko zaostruje dejstvo, da ni 
na razpolago dolgoročne us
meritve razvoja gospodar
stva. Skratka, 1,8-odstotna 
resolucijska rast zaposlenosti 
ali 123 novih delavcev, ko
likšna je predvidena v tem 
letu, glede na omenjene raz
mere ni. realna. Sklepajo 
namreč, da bo v občini Gor
nja Radgona iskalo zaposli
tev 470 delavcev, kar bo 
vsekakor terjalo dodatno 
usklajevanje. K temu bodo 
lahko v dobršni meri pripo
mogli poleg organizacij zdru
ženega dela tudi ostali dejav
niki: občinska izobraževalna 
skupnost, medobčinska gos
podarska zbornica, izobraže
valne organizacije in številni 
drugi, seveda pa in predvsem 
— v splošnem rečeno — 
hitrejše uveljavljanje družbe
noekonomskih odnosov na 
področju dela in kadrovske 
reprodukcije.

Br. Žunec

— DELEGATSKA POBUDA

Kdo naj skrbi za mlade 
kmetovalce?

Malo mladih ostaja na 
kmetijah, ostajajo pa vendar
le, toda zanje nihče ne skrbi, 
je povedal na zadnji seji 
skupščine edenizmed delega
tov. Tisti, ki ostajajo na 
kmetiji, rabijo pomoč, zato bi 
bilo potrebno zanje poskrbeti 
ali z organizacijo male šole za 
kmetovalce ali kako drugače. 
Delavska univerza Lendava 
bi bila najbolj ustrezna, da 
nudi takšno pomoč mladim. 
Vse večje uporabe umetnih 
gnojil, zaščitnih sredstev in 
kmetijske mehanizacije na
mreč zahteva več znanja, tega 
pa mladi ljudje, ki so ostali na 
kmetijah, niso dobili. Če nam 
je do večjega pridelovanja 
hrane, pa ne nazadnje tudi do 
tega, da bi se s sodobnim 
kmetijstvom ukvarjalo več 
mladih, bo seveda potrebno 
čim prej zagotoviti tudi so
dobne prijeme izobraževanja. 
Mladi namreč ne morejo vsi v 
rakičansko kmetijsko šolo. Za 
mlade kmetovalce bi seveda 

morali skrbeti tudi v občinski 
organizaciji ZSMS, da o kme
tijski zadrugi, zlasti o temelj
nih zadružnih organizacijah 
ne govorimo. Pobuda delega

ta je bila na skupščini spreje
ta, upajmo, da bo tudi upo
števana v programu izobraže
vanja delavske univerze.

Jani D

Rdeči nageljni 
za slovo

Slovensko kulturno društvo iz Rankweila na Pre- 
dalberškem v Avstriji pripravlja za 21. marec veliko 
kulturno-zabavno prireditev. Na njej bodo počastili dan 

' žena, hkrati pa se bodo poslovili od ustanovitelja SKD 
Mura Štefana Škerlaka, ki se skupaj s svojo družino po 
dolgih letih zdomstva naposled vrača v domovino. Na 
bližnji prireditvi v Rankweilu bodo nastopili ne le člani 
SKD Mura, ampak tudi pripadniki drugih slovenskih 
društev; prišli bodo iz Švice, Nemčije in Avstrije. Zvedeli 
smo, da bodo na tej veliki slovesnosti v Rankweilu so
delovali tudi člani vokalno-instrumentalnega ansambla 
Rdeči nageljni iz Križevec v Prekmurju. Organizator 
srečanja — slovensko kulturno društvo Mura — vabi naše 
delavce z območja Predalberga in drugih bližnjih po
krajin, da se udeleže 21. marca velike proslave oziroma 
prireditve v Rankweilu. Š. S.
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RAZPOTJA POMURSKE KOMUNALE

9,Cvetoči” asfalt žre denar in živce I
Zima še kar naprej vztraja 

in zmrzal le polagoma kop
ni. Posledice so očitne. Po
leg drugega tudi načet ali 
kar pošteno preluknjan as
falt na prenekateri občinski, 
regionalni a tudi magistralni 
cesti v Pomurju. Kaj bo z 
luknjami in vse mogočimi 
velikimi in majhnimi, plitki
mi in globokimi, širokimi in 
ozkimi kotanjami in kdo ve 
kakšnimi še vse po pomur
skih cestah? Se jih bo dalo 
zakrpati? S kakšnimi sred
stvi? Odprli smo le nekaj 
vprašanj in dilem in kot 
bomo videli, delavcem na 
občinskih komunalnih 
skupnostih v tem času ni 
ravno lahko pri srcu. Zato 
tudi tako krepak naslov. 
Preko programov — letnih 
in srednjeročnih — smo se 
skušali dokopati vsaj do 
nekaterih dejstev (za vsa bi 
rabili veliko več prostora) in 
s tem orgumentirati uvodno 
kritičnost Podatke so zbra
li: v občinah Murska Sobota 
Milan Jerše, Lendava Jani 
Dominko, Ljutomer Dušan 
Lopamik in Gornja Radgona 
Branko Žunec, ki jih je tudi 
pripravil za objavo.

Turjancih in Šratovcih, v 
Stogovcih, Drobtincih m Ži 
bercih, pa v Sovjaku, če pa 
bo na razpolago še kaj 
sredstev, pa še občinska 
cesta Spodnja Ščavnica— 
Lešane (prva faza), krajev
na cesta Spodnji hranjci—L- 
vanjski vrh, odcep v Raden
cih in odcep ceste od Dra- 
kovec do Stare gore.

Po letošnji občinski reso
luciji bodo sredstva v okviru 
občinske komunalne skup
nosti usmerjena v izgradnjo 
kanalizacije v Radencih (ob 
Ljutomerski cesti), vodovo
da na Janževem vrhu, mo
dernizacijo občinske ceste 
Spodnja Ščavnica—Zbigov- 
ci (druga faza), v ureditev 
ceste in pločnikov od Gor
nje Radgone do industrijske 
cone na Meleh in izgradnjo 
vaške ceste v Drobtincih.

Glede ostalih naložb naj 
poudarimo, da bi jih bito 
tvegano naštevati, saj bo 
potrebno še usklajevati in 
se dogovarjati. Ne le v okvi
ru SKIS, temveč tudi in 
predvsem organizacij zdru
ženega dela in krajevnih 
skupnosti.

Z DANES NA JUTRI NE GRE

Z -ok v usta tudi ne. Za
NOVI ODNOSI — BOLJŠE 
STORITVE

gonijeradgonsko komunal-
■ no skupnost bi to utegnilo v
■ mnogočem veljati. Sicer pa:
■ kdo bi sploh lahko odgovo

ril na vprašanje, kolikokrat

Iže so pri tej skupnosti reše
tali in klestili program, a ne 
le letni, temveč predvsem 
srednjeročni. Dejstvo je na- 

Imreč, da se interesi in želje 
porajajo kar z danes na jutri, 
pri čemer se pozablja, da so 
sredstva količinsko omeje
na in je torej posredi pamet- 

Ino in preudarno razporeja
nje le-teh. Zlasti drži to za 
krajevne skupnosti, kjer bi 
se dalo s solidarnostnim in I načrtnim prerazporejanjem 
sredstev ohladiti preneha
te ro razgreto in razvneto 
razpravo. Teh pa — kot že 
rečeno — ni bilo ravno malo 

Iin še vedno so v polnem 
razmahu.

Poudariti velja, da bo vsa 
Ika od 10 krajevnih skupno

sti v občini Gornja Radgona 
nekaj dobila in tako zadovo
ljila katero od komunalnih I potreb. Pa naj bo to nova ali 
posodobljena krajevna ozi
roma občinska cesta, kana
lizacija, vodovod, javna 

■ razsvetljava in podobno. 
Naj omenimo le nekatere!

IOd modernizacije občin
skih cest kaže opozoriti na 
naslednje: Spodnja Ščavni
ca—Zbigovci, Dragotine!— I Biserjane, Hrašenski

vrh—Murščak, Spodnji 
ivanjci—Cogetinci in Gornja 
Radgona—Spodnji Ivanjci. 
Pri slednji gre za obnovo I asfaltne prevleke.

Za prve tri naložbe bodo 
20 odstotkov sredstev pri- 

Ispevale same krajevne 
skupnosti, 80 odstotkov pa 
komunalna interesna skup
nost, za slednji dve pa bo I sredstva v celoti prispevala 
občinska komunalna intere
sna skupnost Pri krajevnih 
cestah je razdelilni ključ 
sredstev obraten, razen za I Spodnje Ivanjce in Štogov- 
ce, kjer bo njihova soude
ležba le SO odstotna. Glede 
industrijske cone na Meleh 

Iin njene povezave z me
stom Gornja Radgona še ni 
docela jasno, kako in kaj. 
Na zadnjem skupščinskem 
zasedanju vseh treh zborov 

Iso delegati sila ostro pogra
jali komunalno skupnost, ki 
— kot so dejali — ni kos 
vsem problemom. Prav pri I industrijski coni je to še 
najbolj očitno.

Naštejmo še, katere kra- 
Ijevne ceste nameravajo mo

dernizirati: Predvidene so 
od Polic do Hercegovščaka, 
od Grabonoša do Grabono- 
škega vrha, krajevni cesti v

V predlogu družbenega 
plana razvoja lendavske ob
čine do leta 1985 je med 
drugim zapisano, da bo od 
tega, kako bodo razvijali 
komunalno in cestno dejav
nost, v veliki meri odvisna 
večja opremljenost in pove
zanost prostora in s tem 
tudi izboljšanje življenjskih 
pogojev prebivalstva. Te
meljne usmeritve in cilje v 
razvoju komunalnega gos
podarstva bodo zagotovili z 
uveljavljanjem novih dmž- 
beno ekonomskih odnosov 
v komunalno-cestni m 
stavbno-zemijiški dejavno
sti, s čimer bodo dosegli 
pravočasno opremljanje 
stavbnih zemljišč, nadaljnjo 
modernizacijo prometne in
frastrukture ter zagotovili 
boljše komunalne storitve.

V lendavski občini bodo 
modernizirali tiste občinske 
ceste, ki povezujejo po
membnejša naselja, priori
teto pa bodo dobile nasled
nje ceste: Velika Polana — 
Gomilice, Gornja Bistrica — 
Melinci, Kobilje — Motvar- 
jevci ter Velika Polana—Ne- 
delica. Večja vlaganja bodo 
še na cestnih odsekih Len
dava—Petišovci, Jula ma- 
rof— Dolnja Bistrica ter Go
milice—Lipa. Po planil repu
bliške cestne skupnosti pa 
naj bi v tem srednjeročnem 
obdobju uredili še ceste 
Lendava—Črensovci, Dob
rovnik—Dolga vas, Renkov 
ci— Dobrovnik—Kobilje.

Modernizacija in urejanje 
vaških cest pa bo imela 
pomembno mesto v pianih 
krajevnih skupnosti, ki so 
že ali pa še bodo v ta namen 
zagotovile sredstva s kra
jevnimi samoprispevki. In 
kakšen je program cestne 
dejavnosti v letošnjem letu? 
Finančni načrt enote za 
cestno dejavnost pri komu
nalni skupnosti Lendava 
predvideva nekaj nad 6,8 
milijonov dinarjev prihod
kov, ki jih bodo v letošnjem * 
letu razporedili takole: za 
pripravo prve faze asfaltira
nja ceste Velika Polana— 
Gomilice bodo namenili 
1,579 milijonov dinarjev, za 
urejevanje mostov 1 milijon 
dinarjev, za vzdrževanje 
makadamskih občinskih 
cest pa 300 tisočakov. Okoti 
1,8 milijonov dinarjev pa bo 
morala enota zagotoviti za 
odplačilo kreditov za že 
modernizirane ceste v obči
ni.

Na področju komunalne 
dejavnosti bodo vsa sred
stva in napore usmerili v 

zagotovitev oskrbe s pitno 
vodo, urejanje kanalizacije, 
hudournikov in okolja ter 
gradnjo čistilnih naprav. V 
lendavski občini je ta čas še 
brez vodovoda več naselij: 
krajevna skupnost Oreš
je—Dolina, Kamovci, Žit- 
kovci, Radmožanci, Gente- 
rovci, Banuta in zaselek 
Zatak v krajevni skupnosti 
Čentiba. Enota za komunal
no dejavnost je nekaj nad 
10 milijonov dinarjev, koli
kor naj bi bili letošnji pri
hodki, razporedila takole: 
Za ureditev hudournika v 
Riharjevem naselju v Lenda
vi bodo namenili 2,5 milijo
nov, za komunalno dejav
nost v Lendavi 2,3 milijona 
dinarjev, za enako dejav
nost v policentrih občine 
630 tisoč dinarjev, za razši
ritev vodovodnega zajetja v 
Lendavi, iz tega naj bi se

prav. Dozorelo je namreč 
spoznanje, da so vode len
davskih potokov že prehu
do zastrupljene in onesna
žene, odpadnih in onesna
ženih voda pa je iz dneva v 
dan več. Čistilna naprava v 
Lendavi naj bi bila torej 
začetek in ne konec akcije 
za izboljšanje okolja, v ka
terem živimo.

NAJVEČ TEŽAV S CESTAMI 
NA GORIČKEM

Nagla odjuga ni prizane
sla tudi številnim cestnim 
odsekom v murskosoboški 
občini. Zaradi slabega sta
nja cest in varnosti celotne
ga prometa na tem območ

trov asfaltiranih in 346 kilo
metrov makadamskih cest. 
Kot zatrjujejo v samouprav
ni interesni skupnosti za 
cestno in komunalno dejav
nost, je za redno vzdrževa
lce občinskih cest na voljo 
85 milijonov dinarjev, v tem 
srednjeročnem obdobju pa 
bi naj opravili asfaltno utrdi
tev na 76,44 kilometrov ma
kadamskih cest in 14,40 
kilometrov cest tudi asfalti
rali. Po planskih predvide
vanjih bodo letos moderni
zirali — torej asfaltirali — le 
dva cestna odseka. To je 
povezava med Gornjimi Pe
trovci in Križevci v skupni 
dolžini 3,8 kilometra in v 
Pertoči— od republiške ce
ste na hrib, kjer gre za dva 
kilometra. Vrednost de! na 
omenjenih cestnih odsekih 
bo blizu 15 milijonov dinar
jev. Glede na razpoložljiva 
finančna sredstva namreč 
ne bo možno opraviti več 
del, v kolikor pa bodo zago
tovljena potrebna sredstva 
iz republiških virov (gre za 
50-odstotno udeležbo repu
bliške skupnosti za ceste), 
bi v letošnjem letu začeli z 
asfaltno utrditvijo maka
damskega cestišča na od
seku Hodoš—Motvarjevci. 
Prihodnje leto so na vrsti 
cestni odseki: Šatovci— 
Markovci—Čepina, Križev
ci—Pa novci—Andrejci—Se
be borci ter Skakova—Pu- 
ževci, potem pa postopoma 
vsako leto na določenih, 
najbolj perečih cestah, tja 
do leta 1985, ko bi naj pričeti 
tudi s pripravljalnimi deti na 
obvoznici v Murski Soboti.

Komunale! pa krpajo napa
ke po svojih najboljših mo
čeh.

Namenoma sem iz posta 
vU ravno ti dve dejavnosti 
ljutomerskega komunalne
ga podjetja Komgrad ker 
sta pač najbolj pereči. Pa 
tudi zaradi tega, ker se v 
prihodnjih petih letih obeta
jo rešitve ravno tukaj. Že 
letos uresničujejo investici
jo za čistilno napravo in 
ureditev kanalizacije. Vred
nost celotnega projekta je 
2.873.000 din. Ureditev ka
nalizacije in zagon čistilne 
naprave naj bi bila dokonča
ni do konca tega srednje
ročnega obdobja.

Drugi problem, ki sem ga 
nakazal, pa je novo vodo
vodno omrežje. Sistem je 
prirejen za celotno občino 
in ga sestavlja tudi mestni 
vodovod. Novo vodovodno 
omrežje bo krožno. Tako 
bodo komunale! kljub okva
ram na določenih odsekih 
in objektih na omrežju lah
ko izključili samo del om
režja na katerem je okvara, 
ostala območja pa bodo 
nemoteno oskrbovana z vo
do. Tudi gradnjo tega objek
ta že uresničujejo. Vrednost 
naložbe pa je 52.015.000 
din. Seveda pa bo potrebno 
mediti nekaj novih zajetij 
pitne vode, ki bodo zadovo
ljevala potrebe celotnega 
prebivalstva ljutomerske 
občine. To bo naložba, ki se 
bo vsekakor bogato obre
stovala. Vendar pa to ni

Takile prizori so v teh dneh povsem običajni. Grabni so seveda 
še globlji, tako da je tale Vartburg še kaj srečno pristal na 
»kurečem« asfaltu. (Foto: A. A.)

Opravljena dela pa bodo v 
največji možni meri odvisna 
od zagotovljenih finančnih

naloga samo komunalnega 
podjetja in skupnosti za 
komunalno in cestno dejav
nost Potrebna je širša druž

na pa jale tudi nekatere vasi, 
1 milijon dinarjev. Moderni
zirati nameravajo tudi od
voz smeti, za kar namenjajo 
800 tisoč dinarjev. V letošn
jem letu naj bi se začele tudi 
priprave na gradnjo čistilne 
naprave v Lendavi, za glavni 
projekt bo enota namenila 
600 tisoč dinarjev. Niso po
zabili tudi na zimsko služ
bo, zanjo so namenili 520 
tisoč dinarjev, 480 tisoč 
dinarjev pa za prispevek pri 
ureditvi železniških preho
dov in gradnjo avtobusne 
postaje v Lendavi.

Največ komunalnega de
narja bo vloženo v urejanje 
in opremljanje stavbnih 
zemljišč. Finančni načrt te 
enote za letošnje leto na
mreč predvideva kar 14,276 
milijonov dinarjev prihodka. 
Za izgradnjo komunalnih 

naprav in objektov v central
ni coni v Lendavi, v coni kjer 
je predvidena družbena 
gradnja stanovanj, bodo po
rabili 4,29 milijonov dinar
jev, v coni za individualno 
stanovanjsko gradnjo pa 4 
milijone dinarjev. Za odkup 
zemljišč, zgradb in predvi
dene rušitve načrtujejo 2,5 
milijonov dinarjev, okoli mi- 
tijon dinarjev pa za izdelavo 
razne projektne dokumen
tacije za družbeno gradnjo 
stanovanj.

Iz vsega navedenega je 
moč razbrati, da bo za cest
no, stavbno in komunalno 
dejavnost v tem letu name
njeno okoli 31 milijonov 
dinarjev, oziroma, če se bo 
nadaljevalo s takšnim tem
pom v tem srednjeročnem 
obdobju, okoli 155 milijonov 
dinarjev, to pa je veliko več 
kot v minulih petih letih. Ob 
vsem tem pa je potrebno 
povedati, da se z intenzivno 
komunalno dejavnostjo 
ukvarjajo tudi krajevne 
skupnosti. Ob koncu tega 
srednjeročnega obdobja naj 
bi vsaka vas v občini imela 
svoj vodovod, Oziroma ure
jen dotok pitne vode, asfal
tirane naj bi bile v glavnem 
vse občinske ceste in kar je 
še posebej pomembno, 
stavbna zemljišča bi bila 

ju, zlasti pa na Goričkem, 
kjer so zadnje vremenske 
spremembe v znatni meri 
poškodovale vozišča, so 
bili prisiljeni omejiti osni 
pritisk, določene cestne od
seke pa celo zapreti za ves 
promet Gre predvsem za 
novejše ceste, ki so jih 
uredili s pomočjo nekaterih 
krajevnih skupnosti, cesti
šča pa še niso dovolj utrje
na.

Tako velja za zdaj sploš
na zapora za odseka cest 
Nuskova—Gornji Slaveči in 
Poznanovci—Radovci, kjer 
je zaenkrat dovoljen promet 
le za zbiralce mleka in 
stanovalce teh območij, ko 
gre za najnujnejše primere. 
Omejen osni pritisk do ene 
ali dve toni pa morajo vsa 
osebna in tovorna vozila 
upoštevati na naslednjih 
odsekih: Mačkovci—Otovci 
makadam, Cepinci—stara 
karavla, Matjaševci—Mejni 
prehod, Grad—Kuzma, Per- 
toča—Večeslavci—Fikšinci, 
Rogašovci—Kramarovci, 
Moravci—Gornji Moravci in 
Radovci—VidoncL Razen
tega pa so določene težave 
tudi na cestah s starejšim 
asfaltom, kot je na primer 
na odseku Skakovci—Stru- 
kovci, iz regionalne ceste 
2/355 do Puconec, še pose
bej pa na makadamskih 
cestah, saj je na odseku 
med Noršinci in Ivanjci do
voljena največja obremeni
tev do 6 ton, zlasti zato, ker 
se tam vozijo ogromne koli
čine gramoza. Ob tem pa je 
treba vedeti tudi to, da 
nobena od navedenih cest 
ni bila prvotno zgrajena za 
večji cestni promet Tega 
dejstva bi se morali zlasti 
zavedati občani, da ne bi po 
nepotrebnem vozili po teh 
cestah težjih tovorov, kot je 
na primer les, kar še bolj 
načenja vozišča.

OPRAVLJENA DELA BODO 
ODVISNA OD SREDSTEV 

V srednjeročnem obdobju 
1981 —1985 bodo v mursko-

sredstev, ki jih nikoli ni 
dovolj. Razen finančnih 
sredstev samoupravne inte
resne skupnosti za cestno 
in komunalno dejavnost ob
čine Murska Sobota gre za 
25-odstotni delež posamez
nih krajevnih skupnosti od 
vrednosti celotnega objek
ta, za denar, ki ga interesna 
skupnost dobi od prodaje 
goriva — poraba le tega pa 
se je zmanjšala — takse na 
motoma vozila in združena 
sredstva (0,5 odstotka od 
dohodka temeljnih organi
zacij združenega dela).

Na področju komunalne 
dejavnosti pa bo letos v 
ospredju gradnja dveh ka
nalskih kotektorjev, in sicer 
severnega zbiralnika za 
blokovski kompleks in indu
strijo na Lendavski ulici ter 
stanovanjska naselja v Čer- 
nelavcih in Veščrci, ter indu
strijskega zbiralnika za no
vo industrijsko cono v Mur
ski Soboti.

PREDNOST VODOVODU Mi 
KANALIZACIJI

Ljutomer se iz leta v leto 
srečuje s težavami, ki so 
prisotne v komunalni infra
strukturi mesta. Že vrsto let 
nazaj ugotavljajo meščani, 
da kanalizacija ne opravlja 
naloge, ki bi jo naj. Vsak 
malo večji naliv zamaši 
mestne odtočne cevi, Meti 
so poplavljene in škbda je 
tu. Tudi mestni vodovod je 
že v kritičnem stanju. Polet
ni in zimski meseci so lep 
dokaz za to. V poletnih 
mesecih mimogrede zmanj
ka vode, pozimi pa (zaradi 
neugodnih tal in ostalih 
vplivov) kaj rade počijo cevi 
in rezultat je suša v vodo
vodnih ceveh po celem me
stu. To je posledica dotraja
nih cevi, napačnega vodo
vodnega sistema (ki je mo
goče včasih zadovoljeval 
potrebe tistih nekaj sto gos
podinjstev, danes pa je za 
več tisoč neprimeren) m 
zaradi dotrajanih črpalk pri 
vodovodnih zbiralnikih. V

bena podpora.

Poleg teh dveh predno
stnih nalog s področja 
mestne infrastrukture bo v 
prihodnjih petih letih opra
vljenih še nekaj pomembnih 
nalog s tega področja. Važ
na naloga je vsekakor izde
lava katastra kormmamm 
objektov in naprav v mestu 
Ljutomer. Razmere so de
jansko neurejene in vsaka 
gradnja ati poseg v mestno 
komunalno nadgradnjo 
brez natančne komunalne 
dokumentacije je težak.

Problem zase pa so ce
sta. V ljutomerski občini je 
105 kilometrov lokalnih 
cest, ki jih je potrebno 
vzdrževati. Od teh 105, kilo
metrov lokalnih cdst bo 
potrebno utrditi 7,63 kilome
trov in modernizirati 3,9 
kilometrov cest Skupno z 
republiško skupnostjo za 
ceste bo komunalno podje
tje na področju cestne infra
strukture prednostno reali
ziralo neizvršen program iz 
preteklega srednjeročnega 
obdobja. Ta program pa 
zajema rekonstrukcijo in 
večja vzdrževalna dela na 
cestah: Ljutomer—Križev
ci—Veržej, Ljutomer—
Stročja vas, Ljutomer—Že
rovinci in cesta skozi mesto 
Ljutomer. Poleg tega bodo 
pričeti s pripravami gradnje 
obvoznice mesta Ljutomer. 
Če bodo možno sti, se bo 
gradnja pričela že v tem 
srednjeročnem obdobju.

Vse našteto pa je samo 
del srednjeročnega progra
ma komunalnega podjetja 
Komgrad Ljutomer. Naloge 
so zelo zahtevne in obenerr 
nujne. Seveda pa to ne bo 
motilo ostalega programi 
DO Komgrad, ki je nosili c 
dejavnosti skupne porabe. 
Še naprej si bodo prizač e- 
vali skrbeti za čim le* ši 
videz mesta, in nuditi r ij- 
kvalitetnejše storitve. Grad
bena enota s svojimi dejav
nostmi pa mora zasebne in 
pravne osebe oskrbeti s 
potrebno količino gramoza 
in peska ter nuditi kvalitetne 
storitve. Za konec pa še 
tole: V Ljutomeru sta dve

komunalno opremljena, kar 
v bodočnosti ne bi povzro
čalo dodatnih problemov.

Novost pa je seveda za
četek gradnje čistilnih na-

DO, ki se ukvarjata z grad
njami. Morda bi kazalo na 
področju delitve dela in 
povezovanja storiti kakšen 
korak?

soboški občini morali 
vzdrževati 465 kilometrov 
kategoriziranih občinskih 
cest in cestnih objektov na 

ljutomeni imamo dve črpal
ki, ki že dolgo delujeta s 
polno zmogljivostjo, čeprav 

______ zanju ni nadomestila, še 
njih. Od tega je 119 kilome- manj pa rezervnih delov.
-tmLM- ni ,3l.,»jhd I > •....
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dopisniki so zabeležili
RAKIČAN

Delovanje kluba
Z delom smo začeli sorazmerno pozno in sicer 

zaradi bolezni mentorja. V klubu je 41 članov, od 
tega 20 novih, ki so se dokaj aktivno vključili v 
delo. Izvolili smo tudi novo vodstvo: predsednica je 
Vida Bakan, tajnica pa Frančiška Nedeljko.

Na prvem sestanku smo sprejeli tudi program de
la za šolsko leto 1980/81, ki je precej obsežen. 
Obsega več predavanj. Pripravili smo predavanje o 
človekovih pravicah, o pomoči nerazvitim in drža
vam v razvoju, o zunanji in notranji politiki, 
zbiramo članke iz dnevnega časopisja, razpravlja
mo o problematičnih žariščih doma in po svetu, 
nameravamo si ogledati muzej v domačem ali ka
kem drugem kraju, sodelovati! bomo na solidarno
stnih akcijah, pripraviti pa hočemo tudi srečanje z 
drugimi klubi. Radi pa bi tudi naročili nekaj filmov 
iz centra v Beogradu. Martin Gjerek

JANŽEV VRH

MLADI SO 
DELAVNI

Ugotovitev iz pogovora s predsednikom osnovne 
organizacije ZSMS Janžev vrh Jožetom Trstenja
kom je bila, da so mladi dobro organizirani, zato 
že nekaj let dosegajo pomembne rezultate.

V januarju so dvakrat organizirali streljanje z 
zračno puško, pripravili načrt ukrepov s področja 
SLO, sodelovali na seminarju za vodstva OO, na 
sejah izvajali aktualne politične preglede na 
natisnili prvo številko Informacij, ki jih izdajajo že 
tretje leto.

Mladi zatrjujejo, da se napredek kaže predvsem 
v večji akcijski sposobnosti, ki jo odraža delo po 
komisijah interesnih področji in uvajanje kolek
tivnega vodenja. Probleme, ki se pojavljajo, 
poskušajo sproti in skupno reševati.

Ocenjujejo, da bo v bodoče potrebno okrepiti 
kadrovsko politiko in še povečati izobraževanje in 
idejno-politično delo. Vsaj tako uspešno kot doslej, 
pa se bodo vključevali tudi v vaško oziroma krajev
no samoupravo. Iz kopice nalog, ki so si jih 
zastavili do junija, navajajo organizacijo in izvedbo 
sedmega pohoda ob mejnikih revolucije in or
ganizacijo enodnevne mladinske delovne akcije.

-saša-

M. SOBOTA

ŠPORTNIKI ’80
Tako kot vsako let so tudi letos učenci in 

mentorji izbrali najboljše športnike lanskega 
leta, tokrat na srednješolskem centru, in jim 
izročili pokale in priznanja. Naslov najboljšega 
med učenci splošne in pedagoške gimnazije je 
dobil Janko Zver iz 4. b med moškimi, pri žen- 
skah pa Nada Tratnjek iz 4. c.

Prvo mesto med učenci drugih smeri v 
srednješolskem centru sta osvojila Vlado Kukec 
in Simona Potočnik. Izbran je bil tudi najboljši 
sodnik; to je Jože Berden, najboljša or
ganizatorica pa je Marjanca Gašpar. g Zver

GORNJI PETROVCI

Tečaj o negi 
bolnika

Na območju KS Gornje Petrovci je čutiti 
izredno aktivnost na področju delovanja RK. 
Krvodajalstvo, ki je ena največjih solidarnostnih 
akcij med ljudmi, je dobro razvito. To so občani 
dokazali tudi letos januarja, ko se je te humane 
akcije udeležilo veliko darovalcev. Spodbudno je 
tudi, da se poleg stalnih članov prijavlja vedno več 
mladih.

RK se je izkazal tudi na področju zdravstva. Za 
nego bolnika na domu so organizirali 18-urni tečaj 
pod vodstvom strokovne delavke Marije Došen. 13 
tečajnic je z veliko voljo in vnemo sodelovalo in 
delalo ter si pridobilo osnovno strokovno znanje s 
tega področja. To so dokazale tudi na zaključnem 
teoretičnem in praktičnem preverjanju znanja.

A. L.

Nauk za prihodnje leto: tole koruzinje je bilo 
lansko leto pravočasno pospravljeno in zloženo, 
pridelek pa je v kaščah. Skoda je le, da je tudi v 
naših predelih veliko nepospravljenega 
koruzinja s storži vred. Foto: M. Svetec

Luč napredka v 
KS Tišina

Že šestintrideset let živimo v svobodni domovini, 
ki je v kratkem času dosegla velik napredek. Tako 
se je Tišini, ki leži 7 km od Murske Sobote v smeri 
Maribora, prikazal žarek napredka 1. 1946, ko je 
gozdna uprava začela z urejevanjem drevesnice, ki 
zaposluje 12 delavcev. Isto leto so vaščani Tišine 
skupaj s Tropovci začeli z gradnjo zadružnega 
doma. Ker tedaj drugačnega prevoza še ni bilo, so 
opeko vozili iz Puconec kar s konji. Dom je bil 
dokončan leta 1958. V spodnjem delu je danes 
samopostrežna trgovina, pošta in dvorana, ki pa le 
redko služi svojemu namenu. V tem času je prišla v 
kraj tudi elektrika. Stari šolski prostori so bili 
premajhni in neprimerni za učenje, zato se je začela 
graditi nova šola in sicer 1.1965. V novozgrajeni 
šoli je 1. 1967 dobilo prostor 500 učencev iz 
sosednjih vasi v novih in sodobnih učnih prostorih, 
ki pa čedalje bolj postajajo premajhni. Velik 
napredek je v vas prinesla nova asfaltna cesta med 
Mariborom in Mursko Soboto, ker se je tedaj va
ščanom na široko odprlo okno v svet. Leto kasneje 
smo dobili tudi vodovod v vasi. V letu 1976 se je 
pričela gradnja novega vrtca, ker je stara zgradba 
nekdanje šole bila v precej razpadajočem stanju.

Dve zlati poroki 
v Ljutomeru

V krogu svoje številne družine, 7 otrok, 13 
vnukov in 1 pravnuka, sta praznovala zlato 
poroko Anton in Marija Kosi iz Babinec. 
Anton Kosi je bil čevljarski mojster 31 let, 
sedaj pa z ženo kmetujeta.

STRUKOVCI

Veselo in delovno
Kjer so složni mladi in starejši, se rodi uspeh. Da 

je to res, so začutili vsi tisti, ki so se odzvali vabilu 
ob praznovanju dneva žena v Strukovcih. Tam so s 
praznovanjem nekoliko pohiteli, saj je bilo že 1. 
marca. '*

Mladi in žene so pripravili program. V nabito 
polni dvorani so pokazali, da tudi v kmečkih ljudeh 
tli močna želja po kulturnem udejstvovanju. No, in 
kakšen je bil program? Skupina žena je naštudirala 
Klopčičevo enodejanko Mati, mladi pa so se pred
stavili s krajšim prizorom Morale nam je zmanjkalo. 
Vmes je zapel še devetčlanski pevski zbor, ki so ga 
organizirale žene same. Najtoplejše želje ob materi
nem prazniku so izrekli tudi nekoliko mlajši — 
šolarji, ki so se predstavili z deklamacijami. Najbolj 
veselo je bilo ob koncu kulturnega programa, ko je 
nastopila domača folklorna skupina. Na odru se je 
zavrtelo šest parov v narodnih nošah in predstavilo 
domače plese. Plesalke so posebej navdušile s troj
ko, s šuštarsko polko in sotišem.

In izkupiček? Že je vse premišljeno, kam ga bo
do namenili. Lani so dozidali dvorano in preuredili 
ter povečali oder. Potrebne so še zavese, ženske pa 
bi rade imele še svoje lastne noše; doslej so si jih

Vrtec je bil zgrajen v enem letu in v njem je dobilo 
prostor okrog 70 otrok in s tem drugi dom. Gasilci 
so tedaj pristopili h gradnji gasilskega doma. In v 
letu 1978 so gasilci dobili nov IMV kombi, torej 
novo gasilsko vozilo. To vozilo je bilo nabavljeno 
deloma tudi iz sredstev, ki so se zbrala pri pustova
nju. Zgrajena je bila avtobusna postaja in asfaltira
ne so bile vaške ceste in poti. To je važno tudi za 
vse tiste, ki se še vedno ukvarjajo s kmetijstvom, 
saj imajo danes veliko strojev za delo na njivah in 
kmetijstvo v Tišini lepo napreduje. Delo na poljih 
je s stroji hitro in kvalitetno.

To pa bo morda tudi zadržalo, kakor tudi hiter 
razvoj Tišine, nekatere mlade v vasi, ki s kmetijstva 
in domačega kraja odhajajo drugam.

Franc ŽILAVEC

Na matičnem uradu v Rogašovcih sta 
slavila zlati jubilej zakonca Alojz in Ma
rija Rajsar iz Jurija št. 43. Po petdesetih 
letih zakonskega življenja sta ponovno 
potrdila vse tisto, kar sta gojila od leta 
1931, ko sta se pri Gradu odločila za 
skupno življenjsko pot. Stefan Lanjšček

DOLNJI SENIK

Prijateljsko 
srečanje v šahu

V okviru prijateljskega sodelovanja med športni
ma društvoma Cepine! in Dolnji Senik, je bilo v ne
deljo v Dolnjem Seniku prijateljsko srečanje v šahu 
med ekipama Cepinec in Dolnjega Senika. Člani 
ekip so se pomerili na 4 deskah. Gostje iz Cepinec so 
zmagali z rezultatom 3:1. Za osvojeno prvo mesto je 
ekipa Cepinec prejela pokal.

V znak že dolgotrajnega plodnega sodelovanja in 
krepitve tega sodelovanja med športnima društvoma 
so člani SD Cepine! prejeli spominska darila od 
prijateljev iz Porabja, Cepinčani pa so jim izročili 
knjigo mesta Murske Sobote in okolice.

Po šahovskem srečanju je med člani obeh šport
nih društev stekla živahna razprava o delu in 
uspehih obeh društev, med drugim pa so se tudi do
govorili o nadaljnjem sodelovanju. Na koncu pa so 
za prijetno zabavo in ples poskrbeli člani narodna 
zabavnega ansambla Evans iz Prekmurja.

DRAGO JAKIČ

CrenSovci

SREČANJE 
STAREJŠIH

V drugi polovici prejšnjega meseca smo se na 
povabilo krajevne organizacije rdečega križa v 
zadružnem domu v Crenšovcih zbrali starejši 
občani. Prvi so nas pozdravili šolarji, ki so 
pripravili pesmi in recitacije, za tem pa so 
nastopile gospodinje iz domače vasi, predvsem 
mlajše, ki so poskrbele tudi za pogostitev.

Starejši smo bili veseli, zato smo se po 
programu zavrteli in zapeli. Hvala za pozornost!

Štefan Horvat, 80-letnik

ZBIGOVCI

Priprave na 
tridesetletnico

V nedeljo, 1. marca, so se na rednem občnem 
zboru zbrali tudi člani gasilskega društva Zbigovci- 
Lastomerci in pregledali delo v preteklem obdobju. 
Na zboru se je zbralo veliko članov društva in 
gostov.

Društvo je bilo ustanovljeno leta 1951, zato bo 
letos v avgustu slavilo 30-letni jubilej. Proslavili ga 
bodo bolj delovno, saj načrtujejo gradnjo nove 
garaže, nakup močnejše brizgalne in izkop vodnih 
zajetij. Za predsednika društva je bil ponovno 
izvoljen Franc Turki, za poveljnika društva pa Alojz 
Trstenjak. L. K.

Drugi zlati par pa sta bila zakonca Franc in 
Matilda Kosi iz C vena. Tudi ta ženin je bil 
mnogo let čevljarski mojster, danes pa sta z 
ženo kmetovalca. Od 5 otrok živijo še trije, v 
družini pa je 13 vnukov in 6 pravnukov.

Tekst in fotografija Marija Tivadar

GORENJE-ELRAD

Razstava ročnih 
del

Delavsko prosvetno društvo Gorenje-Elrad 
je te dni pripravilo razstavo ročnih izdelkov, ki 
jih v prostem času izdelujejo delavke Elrada. Ta
ke razstave pripravljajo že nekaj let, zato so med 
delavci zelo priljubljene. Razstava je urejena v 
jedilnicah in si jo delavci lahko ogledajo v času 
malice. L. K.

NORŠINCI

Namiznoteniški 
turnir

V nedeljo, 1. marca, so mladi v Noršincih 
organizirali namiznoteniški turnir, na katerem je 
sodelovalo 20 tekmovalcev, med njimi tudi člani 
kluba mladih Murska Sobota.

Vrstni red treh najboljših: prvi Marjan Žekš, 
drugi Stjepan Merkaš in tretji Mirko Horvat.

Zoltan

namreč sposojale pri folklorni skupini v Beltincih. 
Cilji bodo prav gotovo uresničeni, ker je v teh ženah 
in mladini veliko volje do dela; vsi vaščani pa radi 
priskočijo na pomoč in opravijo marsikatero uro 
zastonj. Marjeta Gomboc

GORNJI PETROVCI

Krajevne skup
nosti med seboj

V slabo razviti krajevni skupnosti Gornji 
Petrovci so pred kratkim doživeli presenečenje. 
Krajevna skupnost Bakovci jim je brezplačno 
odstopila mrliški voz, ki ga več ne rabi, in za to ni 
zahtevala nobenega plačila. Solidarnostna gesta, če
prav gre za mrliški voz. q

SPODNJI IVANJCI

CESTE, CESTE . . .
Kje bi lahko našli krajevno skupnost, ki ne bi 

imela problemov z urejenostjo cest? V času, kot smo 
sedaj, ko so vaške in krajevne ceste zdelale zimske 
zmrzali, pa je ta problem še kako prisoten. Tudi v 
krajevni skupnosti Spodnji Ivanjci se ubadajo z do
kaj slabo urejenimi cestami. Zaradi pomanjkanja 
denarja so le delno gramozirane in zato nimajo 
trdne podlage.

Tako je tudi s cesto Negovsko jezero—Ivanjski 
vrh. Ker to cesto uporabljajo tudi turisti, so jo 
nameravali dokončno urediti in asfaltirati, vendar je 
zmanjkalo denarja. L. K.

E n
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Čevljarski muzej v Turnišču

Vrnitev v preteklost
V Pomurju imamo delovne 

kolektive, ki razvijajo svojo 
dejavnost že nekaj desetletij, 
vendar niso ohranili nobene 
zapuščine. V mislih imam 
razne stare stroje in druge 
delovne pripomočke, ki bi jih 
lahko nekje shranili, da bi 
tedanjo tehnologijo proizvod
nje lahko primerjali s sodob
nimi načini proizvodnje. Z 
zadovoljstvom pa lahko zapi- 
štem, da dajo precej na tradi
cijo v Turnišču, kjer so uredili 
čevljarski muzej. Le-ta je v 
neposredni bližini tovarne 
Planika in si ga je vredno 
ogledati. Turniščani so muzej 
uredili povsem nanovo; posta
vili so »cimprano« hišo, za 
katero sicer niso uporabili 
brun (to bi bilo predrago), 
vendar je njen videz povsem 
enak klasičnim brunaricam. 
Da je tako, se lahko sami 
prepričate. Povsem prepričlji
va pa je tudi notranjost; ko 
odprete vhodna vrata, pridete 
v »preklit« (hodnik), iz kate
rega vodijo vrata v »veliko 
hišo« (sobo). Tu je stara 
prekmurska peč s »kome- 
nom« (klopjo), pa »veliki 
stol« (miza), ki je prekrit z 
domačim (konopljenim) 
prtom, stene so okrašene s 
starimi nabožnimi podobami, 
tudi zavese so pristne ... 
Skratka: ko stopiš v »veliko 
hišo«, imaš občutek, da si se 
vrnil za kakih trideset let 
nazaj v podeželsko preteklost. 
Človek se v tem prostoru 
nikakor ne počuti odveč, am
pak začuti prijetno domač
nost. Tudi sam sem imel take

občutke in ugotavljal sem, da 
so pač na mnogih, pravzaprav 
v večini kmečkih domačij 
ravnali sila napak, ko so 
naenkrat vrgli iz sob staro 
pohištvo in vanje postavili 
»ultrapas« in druge sodobne 
materiale.

naredili pristno »kopijo«. 
Prav to pa je moč trditi tudi za 
del prostora, ki sicer ni ločen 
s steno, bi mu pa lahko mirne 
duše rekli »mala hiša«, v 
katerem je vse, kar je bilo 
nekoč potrebno čevljarskemu 
obrtniku. Ob obisku sicer 

Zunanja podoba čevljarskega muzeja v Turnišču.
Foto: Š. S.

Iz »preklita« pa je moč priti 
tudi v »kiinjo« (kihinjo). Seve
da je tudi tu prisotna nekda
nja domačnost kmečkih ku
hinj; v tem prostoru je med 
drugim odprtina za krušno 
peč, potem stari zidani štedil
nik, »greblice«, loparji, lonče
na in lita posoda na »treh 
nogah« ... Urejevalci turni 
škega čevljarskega muzeja 
pač ničesar niso pozabili in so 

nisem naredil »inventure«, 
vendar lahko kljub temu zapi
šem, da je tudi zbirka precej 
izpopolnjena: stari šivalni 
stroji singer, usnje, stara 
obutev, kopita, »klinčeki«, 
čevljarska pila, šila in še bi 
lahko našteval. Seveda je tudi 
v tem prostoru, enako kot v 
veliki sobi, na stropu pritrjena 
petrolejka. Čevljarji pa vedo 
povedati, da so bili nekoč tudi 

tako hudi časi, da si nismo 
mogli kupiti niti petroleja in 
so svetlih s »skalami«.

Čevljarski muzej v Turni
šču je pravzaprav nekaj več. 
Vredno si je ogledati to stav
bo, katere zunanjost je zelo 
prepričljiva, še bolj pa je čutiti 
staro domačnost, ko stopiš v 
katerega izmed notranjih pro
storov. Čutiš, da je bila naša 
preteklost sicer težka, včasih 
pa tudi lepa. Če ne vselej, pa 
vsaj takrat, ko so prišli ljudje 

pesem. Nekoč so zelo pogosto 
peli razne »žalostinke«, ki so 
jih ljudski pesniki spesnili ob 
raznih dogodkih, na primer ob 
nenadni smrti otroka, mlade
niča ali mladenke, ni pa 
manjkalo tudi svatovskih pes
mi. Nekatere izmed njih so se 
ohranile še do danes. Ljudske 
pesmi so odmevale tudi iz 
čevljarskih delavnic v Turni
šču, saj se v njih ob večerih 
niso zadrževali le mojster, 
vajenci in »detiči«, ampak so 
prihajali tudi drugi vaščani.

Del notranjosti v »mali hiši«.
Foto: Š. S.

skupaj ob raznih kmečkih 
opravilih, si pripovedovali raz
ne dogodivščine, še najbolj pa 
je bilo lepo, ko je zadonela 

Takrat pač ni bilo televizije, v 
katero bi ljudje buljili do 
polnoči, kot to delamo zdaj.

Š. SOBOČAN

Radioklub med najboljšimi Klub mladih Murska Sobota organizira v nedeljo, 
15. marca 1981 ob 8. uri v klubu mladih

TURNIR V NAMIZNEM
TENISU ZA POKAL 
VESTNIKA
Prijave sprejemajo vsak dan od 13. do 20. ure, 
v soboto od 8. do 14. ure in v nedeljo pred pričet
kom žrebanja.

BELTINCI

Zelo delavno 
društvo Slavček

Lendavski radioklub sodi 
med najboljša društva v len
davski občini, za svoje delo je 
prejel številne občinska in 
druga priznanja. S pomočjo 
organizacij združenega dela 
in oddelka za ljudsko obram
bo pri občinski skupščini 
Lendava so v zadnjih letih 
uspeli posodobiti svojo opre
mo, tako da sedaj lahko na 
ukw zvezah komunicirajo z 
vsemi radioamaterji na svetu. 
Vsako leto se udeležujejo tudi 
najrazličnejših tekmovanj, na 
katerih se vselej dobro izka
žejo. Predvsem pa je potreb-

Pomemben vir informacij za 
odločanje so lahko delegati in 
delegacije, pa tudi vsa gospo
dinjstva v lendavski občini sojih 
doslej lahko dobila v Informaci
jah. kijih občasno izdaja INDOK 
center občine Lendava. Da bi za
gotovili še boljše informiranje so 
se v lendavski občini odločili an
ketirati kakih 1500 občanov in 
na ta način ugotoviti, kako so 

no pohvaliti njihovo priza
devnost. saj gre za mlade 
ljudi, ki se v klubu usposab
ljajo tudi za zahtevne naloge 
za ljudski odpor in družbeno 
samozaščito. Slednje je med 
poglavitnimi nalogami, ki jih 
vsako leto sprejemajo s svo
jimi delovnimi programi. V 
lanskem letu so amaterji tega 
kluba vzpostavili kar 4700 
zvez, posebej radi pa so. če 
jim uspe zveza s katero afri
ško in azijsko državo, ker je 
tam radioamaterska dejav
nost še manj razvita. Sicer pa

Informacije čitane in v kolikšni 
meri pomagajo delegatom pri 
njihovem odgovornem delu. Re
zultati ankete bodo kmalu znani, 
o njih bodo razpravljali na seji 
sveta IN DOK centra, spregovorili 
pa bodo tudi o temeljni vsebinski 
zasnovi glasila ter predlogu za 
novo grafično zasnovo. Tako kot 
pri vseh informativnih sredstvih, 
so se tudi pri izdajanju tega glasila 

prav radi komunicirajo z 
našimi rojaki v tujini, tako 
denimo so v redni tedenski 
povezavi z rojaki v Kanadi. 
Za prizadevanja pri krepitvi 
obrambne sposobnosti mla
dine so v lanskem letu prejeli 
tudi visoko priznanje ljudske 
armade. V težnji za še boljše 
delo se bodo tudi letos tesno 
povezali s sekretariatom za 
ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito v občini, še pose
bej pa bodo aktivni v akciji 
Nič nas ne sme presenetiti.

Jani D.

močno povečali stroški, ki ogro
žajo informiranje, posebej sedaj, 
ko so napori družbe usmerjeni v 
stabilizacijo. Toda, ali ni prav, 
sedaj najbolj potrebno pravoča
sno in vsebinsko informiranje 
občanov? Žal se dogaja, to je v 
glasilih delovnih organizacij len
davske občine že vidno, da se 
zmanjšuje obseg informiranja, 
češ da se pri informiranju lahko

Društvo za varstvo in vzgo
jo ptic Slavček iz Beltinec, ki 
vključuje okrog 70 članov iz 
celotnega Pomurja, sodi med 

.izredno delavna tovrstna 
društva pri nas, saj se ponaša 
s številnimi priznanji z najraz
ličnejših tekmovanj ne le v 
republiki in državi, temveč 
tudi v mednarodnem merilu. 
To so ugotovili na občnem 
zboru, ko so ocenjevali delo in 
razpravljali o bodočih nalo
gah.

Med številnimi tekmovalni
mi uspehi naj omenimo le 
najpomembnejše. Beltinčani 
so osvojili prvo mesto na 
spominskem tekmovanju tov. 
Tita v Ljubljani, prejeli pre
hodni pokal in pokal v trajno 
last. Na republiškem prven
stvu v Ljubljani so sodelovali

največ privarčuje. Kljub težavam 
bo seveda potrebno informiranje 
čim bolj približati občanom, 
vendar v bolj zgoščeni vsebini. In 
še nekaj podatkov o informiranju: 
Preko domačih — informativnih 
sredstev. Vestnika in Nepujsaga. 
je tedensko obveščenih o doga
janju v občini in zunaj nje več kot 
14 odstotkov prebivalcev, to pa 
gotovo ni malo. Jani D. 

z 22 pticami in osvojili 9 
kolajn (3 zlate, 3 srebrne in 3 
bronaste). Na državnem pr
venstvu pa so osvojili eno 
zlato in dve srebrni kolajni. S 
tremi pticami pa so se udeleži
li tudi svetovnega prvenstva v 
Nici v Franciji. Številne kolaj
ne pa so dobili tudi na raznih 
razstavah in tekmovanjih. Ta
ko so na zadnjem tekmovanju 
v Beogradu sodelovali s štiri
mi pticami in osvojili eno 
zlato in dve srebrni medalji. 
Sicer pa Beltinčani tudi sami 
prirejajo razstave in skrbijo za 
varstvo zunanjih ptic. Na 
občnem zboru so se dogovori
li, da bodo skupaj s KS uredili 
ograjo okrog ribnika v parku 
in poskrbeli za nekatere ptice 
v njem. Po osnovnih šolah 
bodo organizirali akcijo izde
lovanja valilnic in krmilnic za 
zunanje ptice ter ob beltin
skem folklornem festivalu in 
ob radgonskem sejmu pripra
vili razstavo ptic in malih 
živali. Tudi v prihodnje bodo 
skrbeli za izobraževanje svo
jih članov. Ob tej priložnosti 
so sprejeli program dela za 
letošnje leto, hkrati pa se 
dosedanjemu predsedniku 
Štefanu Viragu zahvalili za 
dolgoletno uspešno vodenje 
društva. Za novega predsedni
ka so izbrali Karla Gjergjeka.

F. M.

Zakaj društvo kadrovskih 
delavcev?

V lendavski občini se že 
dolgo govori o tem, da ka
drovske službe v organizaci
jah združenega dela in drugih 
organizacijah ne delajo, da 
so organizirane le formalno, 
da torej ne opravljajo svojih 
nalog tako kot bi morale in 
kot bi družba potrebovala. 
Zato je nemara ustanovitev 
društva kadrovskih delavcev 
občine Lendava prvi korak k 
boljšemu delu. Ustanovitev 
društva kadrovskih delavcev 
je tesno povezana tudi s hi
trejšim podružbljanjem ka
drovske politike in s spozna
nji, da je kadrovska politika, 
naačrtovanje, vzgoja in izo

braževanje, sistematizacija, 
obveščanje in nagrajevanje 
sestavni del proizvodnih 
procesov in samoupravnih 
odnosov, tako v organizaci
jah združenega dela, kot v 
samoupravnih interesnih 
skupnostih in družbeno-po- 
litičnih skupnostih. Novo 
ustanovljeno društvo ka
drovskih delavcev lendavske 
občine je med svoja najva
žnejša programska določila 
uvrstilo organizacijo ka
drovskih služb v organizaci
jah združenega dela, uspo
sabljanje delavcev za stro
kovne naloge, usmerjanje v 
študij in pripravo seminarjev

ter drugih oblik izobraževa
nja. Na ustanovni skupščini 
društva so sodelovali pred
stavniki kadrovskih služb iz 
delovnih organizacij, samo
upravnih interesnih skupno
sti in družbeno političnih 
organizacij, razpravljali pa 
so o vlogi in pomenu ka
drovskih služb. Kadrovske 
službe v organizacijah zdru
ženega dela bodo z uresni
čitvijo usmerjenega izobra
ževanja dobile še večjo ve
ljavo, vendar ne s takšnim 
delom kot sedaj.

Jani D.

Kako letos obveščati občane?

koprive 
najbolj 
pečejo

Ste morda vedeli, da so leta 
1954 razkrili, kje, v katerih 
gostilnah v Pomurju prodajajo 
»oštirji« namesto vina vodo? 
Niste? Potem pa je kar prav, da 
veste, kajti tudi dandanašnji bi 
lahko — naj bo to bolj namig 
— inšpekcije marsikaj odkrile. 
Po gostilnah namreč.

Konec januarja istega leta 
smo lahko v Obmorskem te
dniku prebrali, da kulturna 
prireditev ni združljiva z vese
lico. Lepa in hvalevredna 
ugotovitev, ki je žal pravšnja še 
za zdajšnjo rabo. Zvedeli smo 
namreč, da si mora denimo 
kulturno društvo s Kapele (v 
občini Gornja Radgona) prav z 
veselicami« _ služiti vsakda
nji kruh«. Žalostno, kajne? 
Najbrže je še kje tako, le da 
tega ne vemo. Škoda!

Zdaj, ko se nam pomlad že 
stniha, nostalgija za zimo še ne 
usiha. Pomagajmo st s prired
bo nam znanega vujeca Bala- 
ža.

Nekdaj so fižolo luščili, 
petje (kokošje) česali, pa meli 
so cajt za hmtadra, koline no 
tak dale. Najnč v Lotmerk neso 
radi hodili, ka bi vidli, kak vura 
na turni obenen frtale na tri 
frtale kaže, gnes pa si moraš 
praf cajt vzeti za to, da se lehko 
pošteno počohaš..

O, PIJE, PA ŠE KAKO!

Zimskega jutra preganjamo 
na postaji v M. dolgčas in 
mraz, ki nam leze v kosti, poleg 
mene stoji krmežljav otrok, vse 
premražen, slabo oblečen. Nje
gova mati « meni z 
Pogovor nanese na pijačo.

»Pa mali, ga rad pije?«

»O, pije ga pa Še kar rad. Le 
zjutraj mu ni do vina, po južini 
pa ga rad zvrne kakšen koza
rec,« se pohvali mati. (Ob- 
murski tednik, 19. marec 1954)

Človek se zgrozi in kar samo 
od sebe mu pride na misel, da 
ponekod še danes nedoletni 
otroci zauživajo alkoholne pi
jače, posebej v vinorodnih 
krajih. Ampak tole bi seveda 
prej sodilo v kroniko nesreč kot 
pa v te »koprive« in si zato raje 
poglejmo kaj bolj veselega. Po 
vujecevem »nesrečnem potači 
sreče« ali stari prleški istini, 
»ka pre pametni te tržijo, dere 
majo norci peneze.«

Tale bo skoraj gotovo primer
na.

Štaciini so se v zadnjem cajti 
sploh naurok svajiivali, keri de 
meja lepšo no bole močno ime. 
Eden si je zbra ime Zarja — 
nišče pa ne ve, kakšna. Zarja 
lepših dnevof, faleših cen, du- 
kših rnetrof, vekših litrof, te- 
žiših kil — zaranešja zarja, to 
se pravi začetek, ali pa že vče- 
rajša, kunec fsega toga? — 
Lepšo ime je Nada — pa znavi 
ne veš, kaj pomeni. Viipaje na 
bolšo virstvo no maje handlaja 
pod roko pa bolši siliš? Ali vii 
paje na vekšo porgo, dukši 
kredit? (Tota beseda je pre s 
krojdoj v rodi!) Eden štaciin, f 
keren blago bole na veko viin- 
sekajo, je celo Merkur grata. 
Resen lepo ime, ven je liicko pa 
nišče ne ve, kaj pomeni! Spo
minja nas pa na nekšo strelsko 
društvo, kero je negda pred le- 
tami fsega vraga obečalo — 
eden totih peških strelcof je s 
piikšoj celo hoda — potlan pa 
je svoj piinfer hitro rasfrackalo 
no v bogi zadrifnolo tak kak že 
neštma reč v Lotmerki. Ali je 
novi Merkur morti nezakonski 
sin prvega? Te že nede dugo 
okolik fračka. — Jas pa bi zna 
za več dumačih imen, rečmo: 
Hitrohin, Pavočina, Žive 
kranjske, Tesnosiik, Česno- 
liik, Repoštef, ŽUletina, Brzo- 
potplat, Vodastoj (za oštarijo) 
no tak dale.

brž
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Iz lendavske občine

Letos manj sredstev za kulturo
Finančni plan kulturne 

skupnosti Lendava za letošnje 
leto predvideva, da se bo za 
kulturno delovanje nabralo 
kakih 10,8 milijona dinarjev 
prihodkov, kar je nekoliko 
manj kot v lanskem letu. Pri
hodki bodo manjši predvsem 
zaradi tega, ker je bilo v pro

gram skupnih nalog v okviru 
republiške kulturne skupnosti 
v lendavski občini sprejetih 
manj kulturnih akcij kot prej
šnja leta. Tudi tu gre torej za 
stabilizacijo, ki pa seveda ne 
pomeni, da bi zmanjšali kul
turno dejavnost. Kulturna 
skupnost bo v letošnjem letu 
posebej spodbujala amater

sko kulturno dejavnost, usta
novila bo nekaj društev v va
seh in organizacijah združe
nega dela, obnovili pa bodo 
tudi eno do dve kulturni 
dvorani. Posebna skrb bo na
menjena kulturnemu delova
nju madžarske narodnosti. 
Med važnejše kulturne akcije 
v letošnjem letu pa je šteti 9. 
mednarodno likovno kolonijo 
ter gostovanja gledališč iz 
Slovenije, Vojvodine in 
Madžarske. V letošnjem letu 
bi bilo potrebno dokončno 
urediti tudi kulturni dom v 
•Dobrovniku. Gradnja se je 
namreč hudo zavlekla, to pa 
pomeni podražitev in doda
tna sredstva, ki jih je težko 
dobiti. Že sedaj pa bi veljalo 
opraviti nekaj začetnih akcij 
za pripravo gradnje kultur
nega doma v Lendavi, čeprav 
so se v občini dogovorili o 
gradnji šele v prihodnjem 
srednjeročnem obdobju. Če 
ne o drugem, bi se lahko začeli 
dogovarjati o idejnih projek
tih, saj občani krajevne sku
pnosti Lendava s samopri
spevkom že sedaj namenjajo 
del sredstev tudi za kulturne 
namene. Prav bi bilo, da bi 
skupščina kulturne skupnosti 
o tem že sedaj razmišljala.

Jani D.

Nezaupnica skupšči
ni zaposlovanja

Ko so delegati zbora združenega dela občinske skupščine 
Lendava pred nedavnim razpravljali o planu zaposlovanja za 
letošnje leto, so izrekli »nezaupnico« skupščini samoupravne 
interesne skupnosti za zaposlovanje, saj ta, kot so dejali, ni 
izpolnila svoje naloge. Znano je, da je skupščina zaposlovanja 
redkokdaj sklepčna; tako ni bila sklepčna tudi pred nedavnim, ko 
bi morala sprejeti plan zaposlovanja za letošnje leto. Grenki 
priokus graje delegatov zbora združenega dela pa ima seveda tudi 
drugo plat, saj se skupščine za zaposlovanja ne udeležujejo tudi 
delegati iz organizacij združenega dela. Kako si sicer lahko 
razlagamo, da so se v organizacijah združenega dela s področja 
negospodarstva zaplanirali in predvideli 6^) odstotno rast za
poslovanja v letošnjem letu, medtem ko resolucija o družbeno
ekonomskem razvoju občine za letošnje leto predvideva le 2,5- 
odstotno rast zaposlenosti. Plani so torej nerealni, občinska 
skupščina je zahtevala revizijo planiranja, sama pa bo zaposlo
vanje v negospodarstvu ocenila vsake tri mesece. Slabo delo 
delegatov skupščine zaposlovanja pa bi bilo nemara potrebno 
oceniti v sindikalnih organizacijah in osnovnih organizacijah ZK 
ter organizacijah združenega dela, odkoder delegati izhajajo.

Jani D.

DOBROVNIK: VZORNI GASILCI
Na letnem občnem zboru, 

ki so ga imeli člani GD Do
brovnik. se jih je zbralo nekaj 
več kot 60. Ugotovili so, da so 
člani delali res požrtvovalno, 
to pa kažejo tudi sredstva, ki 
so si jih pridobili s prosto
voljnim delom ali zabavami, 
tako pa so sebi in družbi pri
hranili 110.00535 dinarjev, 
to pa je v primerjavi z do
hodkom, ki so ga dobili iz 

drugih virov in je znašal
34.605,20 dinarjev, veliko. 
Na tem občnem zboru je bilo 
povedanih več »ostrih« be
sed, največ pa jih gre na račun 
mladih vaščanov, ki jih v vr
stah prostovoljenga GD 
pogrešajo. Sedanji člani 
si prizadevajo za ustano
vitev pionirske in mladinske 
desetine. Člani GD delajo 

tudi pri gradnji kulturnega 
doma v vasi, kjer so lahko za 
vzor vsem vaščanom. Da pa 
bo društvo lahko delovalo 
tako naprej, je potrebno po
mladitev to pa za take člane 
in vodstvo ne bo težka nalo
ga, saj so jim do sedaj vse 
zadane naloge šle uspešno od 
rok.

Tekst: Drago B.
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Črevesne nalezljive

dr. Zvonimir Knafelj

Osnovno pravilo diete je isto, 
kot pri odraslih. Otrok mora za
užiti čimveč tekočine, po možno
sti' v prvih treh urah. Zelo 
pomembno je, da dajemo otroku 
tekočino po žličkah in v kratkih 
časovnih presledkih, ne pa naen
krat in v večjih količinah (15—20 
minut). Pri dojenčkih naj bo koli
čina zaužite tekočine 150 mililit
rov na 1 kilogram telesne teže v 
24 urah (tako npr. za dojenčka 
težkega 7 kg potrebujemo dnevno 
okrog 1 liter tekočine). Zaužita 
tekočina naj je čaj (če je mogoče 
ruski), sladkan s saharinom (1/4 
tabletke na 1/2 litra čaja). Zadnje 
čase se dobijo v lekarnah tako 
imenovani dehidracijski praški, 
in vsebujejo ustrezno količino in 
razmerje sestavin (soli in sladkor
ja). Za 200 mililitrov vode zados
tuje 1 prašek. Takšna dietna pav
za traja najmanj 12 ur, nato, če se 
stanje izboljša, dodajamo kuhan 
in pretlačen korenček, nastrgana 
jabolka (jabolčna kaša) in huma- 
no-9, odvisno od starosti otroka. 
Kakor hitro se bolezenski znaki 
pomirjajo, dodajamo posneto 
mleko, in sicer postopoma uvaja
mo mleko, odvzemamo pa huma
no-?. Ta zamenjava naj bo po

Otroci pa so še bolj občutljivi, 
če izgubijo tekočino, kot na po
manjkanje hrane.

Dieta je zelo pomemben, če ne 
glavni terapevtični dejavnik v 
zdravljenji! črevesnih nalezljivih 
bolezni. Poglavitni namen diete 
je, da omogoči prebavnemu trak
tu počitek ter da ga hrana s svoji
mi sestavinami ne draži (začimbe, 
maščoba, sladkor). Tako v začet
ku bolnikom ne dajemo nobene 
hrane, pač pa samo čaj (grenak 
ruski čaj ali sladkan s saharinom, 
in to 1/2 tabletke na 1 liter čaja). 
Količina zaužitega čaja naj bo 
večja kot izguba tekočine, ki jo 
bolnik izloča v obliki driske ali 
bruhanja. Takšna čajna pavza 
naj traja 24 ur ali vsaj še 12 ur po 
zadnjem bruhanju ali vodenasti 
stolici.

Ijena pa na maslu. Bolnik naj uži
va tekočino v obliki čaja, vse sad
je pa v obliki kompotov (razen 
banan), in to v žel jenih količinah. 
Takšna varovalna dieta naj traja 
vsaj 1 teden. Bolniki običajno na
pravijo napako, ko se počutijo 
zdrave, začnejo uživati normalno 
hrano, brez omejitve, zato pre
obremenijo prebavni trakt. Re
zultat so prebavne motnje, ki se 
potem kažejo kot napetost v 
trebuhu, občasne bolečine, lahko 
pa se pojavi kašasto ali tekoče 
blato.

Naslednja stopnja je zopet čaj, 
ostale obroke pa sestavlja prež
ganka z vmešanim jajcem, prepe
čenec z malo čajnega masla ali 
mehko kuhano jajce in albe rt 
keksi. Ko se stanje že nekoliko iz
boljša, dodamo zgoraj omenjene
mu še mesni haše (kuhano in nato 
mleto telečje ali piščančje meso). 
8 takšno dieto se stanje hitro po
miri, tako da lahko prehajamo na 
črevesno dieto, ki vsebuje nor
malno hrano, vendar mora le ta 
biti lahko prebavljiva. Hrana 
mora biti kuhana z omejitvijo za
čimb, prekajenega mesa, maščob 
(razen čajnega masla), sveže zele
njave ter sveže pripravljenih 
testenin (kruh naj bo star vsaj 1 
dan ali v obliki preprečenca). Ze
lenjava naj je kuhana, po možno
sti pretlačena, osoljena, priprav-

Nadaljevanje in konec

Zadnjič smo opredelili bole
zenska stanja, ki spadajo k zdrav
niku, in tista, ki jih lahko zdravi
mo doma.

stopna in v količini, ki jo otrok 
običajno popije, sicer črevesje 
preobremenimo in se driska 
ponovi. Postopno uvajanje ostale 
hrane je odvisno od starosti otro
ka in njegovega načina prehrane 
pred boleznijo.

Vse do sedaj omenjeno velja za 
lažje oblike bolezni, pri katerih 
bolezenski znaki niso močno izra
ženi in trajajo krajši čas. Če pa se 
bolezen ne pomiri ali se stopnju
je, je treba nemudoma poiskati 
zdravniško pomoč.

Zdravniku prepustimo tudi 
zdravljenje z zdravili, kajti nepra
vilna izbira zdravila lahko podalj
ša bolezen ali povzroči klicenošt- 
vo.

Kako ravnati, da ne pride do 
okužbe s klicami črevesnih nalez
ljivih bolezni?

Najvažnejša je osebna higiena, 
pri čemer so osnovni pogoj čiste 
roke. Roke si moramo skrbno 
umivati po vsaki opravljeni po
trebi, posebno pa pred vsakim 
hranjenjem. Pomembno je, da 
imamo hrano higiensko shranje
no, da onemogočimo dostop mu
ham in mrčesu ter da je na hlad
nem in suhem mestu. To velja 
predvsem za tista mesta, kjer se 
hrana pripravlja za veliko število 
ljudi (mesna industrija, družbene 
prehrane itd.). Od ostalih ukre
pov pa je potrebno skrbeti za 
zdravo pitno vodo, urejena stra
nišča in odlagališča smeti.

V teh kratkih sestavkih sem 
skušal pojasniti glavne značilno
sti najbolj pogostih črevesnih na
lezljivih bolezni, ki se pojavljajo 
v naših razmerah, njih zdravlje
nje in preprečevanje. Namenoma 
sem se izognil ostalim boleznim, 
kot so tifus, paratifus in kolera, 
ker so te bolezni pri nas zelo red
ke, so pa običajno zelo hude in 
bolnik sodi v bolnišnico.

Osnovno načelo terapije je us
merjeno na strogo dieto in nado
mestitev tekočine.

bolezni

strici so mi
Povedali

Ko

miSKo
KRANJEC

kakšno mlado, dete drago — stopi na drugo stran kolnika. 
Če je pa zoseb lepa, pa zapri oči ah pa obrni glavo kraj od 
nje. /n ne zgledni se za nobeno, greh rad prihaja za nami. 
Že sveto pismo nam lepo pravi, da je prvo greh prišel na svet 
z žensko: pokeč je bi! Adam sam v paradižu, ni mislil na 
nikakršna jabolka, kačo bi pa bil ubil, če bi jo bil kje našel. 
In pokeč je bil sam, se je z bogom lepo zgolčaval. In le zato, 
ker bog ni utegnil, da bi bil vedno pri njem, je Adam zaprosil 
za tivarišico. Komaj pa mu je iz rebra napravil tivarišico, že 
je padel v drek — oprostite besedi, je pa vendarle res. Kdo 
pa tudi ne bi, vas vprašam, ko bi zagledal pred seboj takšno 
mlado prveščico ? Že ga je speljala za grm, kamor mu je 
prinesla jabolk s prepovedane jablane in že sta jih jedla, 
kača zapeljivka pa se je smejala, angelci pa so si zakrili oči 
z rokami in se jokali, ko so pripovedovali bogu, kaj mu dela 
prvi par v paradižu."

»Kaj bi se jokali!" vzklilne flavtist, mešetar. »Kaj so pa 
angelci vedeli, če sta se onadva sprskala za prvim grmom. 
Tako sta onadva napravila prvega naslednjega človeka, 
potlej paše več, ko sta že bila izgnana iz paradiža. Ker to pa 
rečem, in naj mi libleni bog zameri ali ne — brez smrtelnega 
greha ne bi bilo človeštva, brez človeštva pa ne naših dušic, 
brez teh pa ne angelcov. In rečem — kakšna pa bi bila naša 
zemljica brez nas ljudi? In če bi bil bog večno moral paziti 
na prva dva človeka, kdaj mu začneta jabolka krasti? Tako 
se pa iz greha rodi človek, ta pa ima dušico in če ta lepo 
nedolžna ali pa vsaj z bogom spravljena umre, že odleti 
nova dušica v nebo, med angele, da ga moli in časti, če pa 
ima lep in močan glas, pa mu popevlje ..."

K čemur se stric Števan, mizarček, zaheheče rekši 
nam:»To bo vesel, ko mu pride pred tron Pickova banda in 
mu zaigra Rakoczy marš ..."

»Miškec, ne poslušaj nemaka," se oglasi mizarček 
Marko. “Vidiš, to bi ti rad povedal — naši možacje, ki kaj 
pomenijo v vasi in ki so tudi bolj pobožni od nas, se 
zgolčavajo, da bi tudi pri nas pozidali cerkev. In lahko si 
misliš, kako lepo bi bilo, če bi tebe poslali sem za plebanuša, 
ko boš seveda že posvečen. Obogatel pri nas ne boš, kakor 
bi, recimo, kje na lendavski, turniški, črensovski, beltinski ali 
kakšni drugi veliki fari. No — mislim pa, da to ne bi smelo biti 
poglavitno. Toliko bi že zaslužil, da bi očo in mater lahko 
imel pri sebi. Tebi pa bi pri nas tudi bilo lažje, ki nas predobro 
poznaš in veš za vsak naš grehek. Za nas pa bi tudi bilo 
dobro, ker sem prepričan, dane bi bil tako trd z nami, kakor 
je s svojimi farani črenšovski Čačič. Saj si ljudje niti ne upajo 
k njemu k spovedi, drugam pa ne smejo. Pa mu zato rajši 
lažejo, če le morejo. Ti pa------ saj veš, da naš poljanski
človek ne more živeti brez grehov; bi ga dušna vest grizla, 
če bi bila preveč čista. In še sram bi ga bilo pred drugimi. 
Nekateri radi ogrizujejo druge ljudi, so nesrečni, če tega ne 
morejo opravljati. Zoseb ženske hodijo od sosede do so
sede, povejo pri tej, kar so izvedele pri oni. Vsi pa, če že ne 
moremo kaj drugega, radi vzamemo kaj tujega, če le kje kaj 
vidimo, četudi tistega krvavo ne potrebujemo. Kaj velikega 
pa naš poljanski človek ne napravi rad, se rajši ogne pri
ložnosti, kaj šele, da bi jo iskal. Dvomim pa, da bi kdaj pri nas 

zrasel človek,ki bi postal vsaj blažen, če že ne svetnik. Ne,

krone najmanj. To nam boš povrnil, ko boš plebanuš. In še 
pri mašah se nas boš spominjal. In use svoje strice si znoriI. 
Mi smo pa žrli tisto kredo, potem pa še močnik in povitice 
vrgli iz sebe. Nazadnje pa so nas žandarji vse mlatili s 
puškami ko Židje Kristuša, še streljati so nas hoteli. Še zdaj 
se mi upira, če se le zmislim na kredo-------«

»Upira se ti," se zahihita mizarček stric Števan. »Pa 
samo zato, ker v šoli krede nisi znal rabiti. Paller je s tvojo 
kehnico pisal na tablo, kreda pa je ostala. Šmrkljavec pa z 
njo v žep in nam je prodajal.

»Zato pa bo vse odslužil pri mašah," reče flavtist Marko. 
»Četudi bo pop — tistega mu le ne pozabim. Naj pa bo za 
molitev. Vsak dan se bo pri maši moral zmisliti na nas in 
zmoliti za nas: — Gospodnji bog, usmili se mojih stricev, ki 
sem jim prodajal kredo, da ne bi branili tvoje svete vere. Ker 
tudi za to si nas hujštil, Miškec — proti sveti veri si nas 
hujštil," se reži stric.

»Pusti Picke v miru," se vtakne t/ besedo Kranjčkov 
stric. »Zamerijo ti tisto kredo, ha. Še dobro, da nam nisi 
prodajal kakšnih kravjekov. Saj bi mi siroteki vse pojedli in 
popili, samo da nam ne bi bilo treba na bojišče. Sem pa že 
rajši živ in zdrav, čeprav sirotek kakor mirtev junak." Ogle
duje sime, kinka z glavo, spremeni misli rekši mi:»Bog moj, 
golobek zlati, pišče moje drago. Kdo bi si mislil, kaj vse 
lahko postane iz človeka, četudi je zrasel v revščini in še v 
poljanski močvari." Nakar se obrne k našemu očetu, svo
jemu bratu, rekši mu: »Miška, bratdragi-------si si kdaj mislil,
da boš kdaj imel popa pod svojo streho? Aj, aj, aj."

»Sem se mi postavi," mi reče mizarček stric Marko. »Da 
si te ogledam, kakšen si še zdaj, pa si bom zmislil, kakšen 
boš v popovski janki. Jojojoj, kakšen lep, prelep popiček bi 
že bil zdaj, če bi se preoblekel... malo črlenkast, skoraj 
nekoliko predroben. Debelih, blekatih popov ne vidim rad. 
Debeli ljudje so preradi nagnjeni h grehu, čeprav ponavadi 
manj grešijo ko suhi. Zato pa dvakrat, trikrat več pojedo in 
popijejo ko suhi. Rad bi dočakal, da bi te videl pred oltarjem, 
in še tu doma, če nam bog pomore, da si tudi mi pozidamo 
cerkev. Ker to bo čast ne le za vašo hišo, za ves stari Fujsov 
rod, za Picke, za Kranjce pa nič manj, saj nosiš naše 
pošteno ime . . . Saj menda se ne boš spozabil za nas 
siromakov, zoseb svojega rodu, z nas stricev, ki smo se ti 
zbrali tu, da ti zaželimo srečno pot, in da bi postal zares to, 
za kar odhajaš po svetu, in kar želi od tebe vsa naša 
močvara, usa naša vas. In ne spozabi se sploh s siromakov, 
ki nas je še vedno kar preveč na svetu in ki si vsi želimo' 
tolažbe, pametne besede, ne pa samo, da nas kdo večno 
kara in opominja..."

»Zoseb pa se ogni ženski že od daleč," povzame 
besedo 'mizarček stric Števan. »Če bi se imel srečati s

Romava sedeč vsak na eni strani kmečke peči, kakor že pač 
imava navado; romava do kraja vsemu, dokler jaz le ne 
moram domov. Ona pa tedaj z vso predanostjo in pobo
žnostjo: »Dajde — poklekni sem, da te prekrižam in blago
slovim, pišče moje zlato, ki si mi delal toliko veselja v 
življenju. Saj poslej mi ne bo imel več kdo popevati. Naši ne 
znajo, pa tudi nimajo veselja do pesmi. Jaz sama pa — saj 
slišiš, bolj golčim kot pojem. Ne vem, kaj bo ljubi bog počel 
z menoj v nebesih, če si zaslužim njegovo milost, kar pa 
upam, da si jo zaslužim, saj nisem hudobna in grdega nič ne 
počnem v življenju. Bog si bo pa lahko izbiral med dobrimi 
pesmarji najboljgše. No — bom pa molila očenaš in zdra- 
vomarijo.... čislo, vse tri dele... celo večnost... molila bom 
in boga gledala. Kdor pa gleda bogu v obličje, mu ni nikdar 
dolgčas..."

Celo večnost očenaše in zdravamarije, vse tri dele 
čisla ... eh, ta naša močvirska nebesa, kako z malim so 
zadovoljna...

Doma padem med svoje strice kakor v gnezdo do
brodušnih godrnjavih črmljev. Prišli so vsi strici po materini 
strani, kot pravimo — trije Picki: brata mizarčka Števan in 
Marko, m flavtist mešetar stric Marko, bratranec vsem trem. 
Prišel je tudi očetov brat, Kranjčkov stric Števan. Seveda pa 
ne manjka niti soseda, Kolenčevega strica, podplatnjeka, 
kakor mu pravi naša mati. Pipe držijo v ustih ali v rokah, 
zakadili so našo sobico tako na moč, da še komaj komaj 
ločim njihove obraze, s pobešenimi brki, z bolj ali manj 
krvavimi očmi.

Za čas utihnejo, ko vstopim. Pogledi vseh me sprem
ljajo, ki sem se popolnoma zmedel ob tem 'srečanju'. Ker 
takoj mi je jasno, da so prišli zaradi mene. Očitno sem 
razburkal to naše močvirje, to negibno in nespremenljivo 
življenje. F zmedenosti pa si tudi ne vem kaj začeti med njimi 
pa ni čudno, da me spet zamika ven ... na vrtove, v moj 
dodanašnji svet, kjer sem se počutil doslej ne le tako 
domačega, temveč tudi gospodarja.

»Viš ga," me ustavi oče. »Kam pa zdaj? Strici so prišli 
... se boš menda ja kaj pogolčal z njimi?"

»He — ga že nese od nas," reče flavtist Marko. »Po
staj d e malo med nami, da si te ogledamo. Saj te poznamo, 
vsak dan smo'te gledali, se mi pa zdi, da si se kar prek noči 
spremenil...«

»To pa zato, ker je z bobnom hodil po vasi... vedno je 
po svoje bobnal; kakor da igra," menimizarček stric Marko. 
»Človek je že samo zato rad stopil k vratom, da ga je 
poslušal, potlej pa nam je tako lepo vse povedal..."

»To si pa pozabil!" vzklikne flavtist in mešetar Marko. 
»Kako nam je prodajal kredo in tisto smrdljivo travo piz- 
dogriz, ki niti ni bila prava. Za zeksar — to so današnje štiri

VESTNIK, 10. MARCA 1981 STRAN 9



RADIJSKI IN TELEVIZIJSKI SPORED OD 1 1 . DO 1 3. MARCA
r' ■ ' (

SREDA

RADIO 
MURSKA SOBOTA

1530— Zabavna glasba, vmes 
reklamna poročila, 16.00 — 
Dnevnik, 16.10 — Nekaj minut 
z ..., 1630 Koncert na domačem 
valu, 17.00 — Vključitev osred
njega slovenskega sporeda.

TV LJUBLJANA
9.20 TV v šoli, TV koledar, Ali 

ste vedeli, Od Subotice do Nove
ga Sada, 10.00 TV v šoli: Bio
logija, Risanka, Predšolska vzgo
ja, Zgodba, Risanka, Telesna 
vzgoja, Zadnje minute (do 
12.05), 17.40 Poročila, 17.45 
Zbis — Peli so jih mati moja: 
Mlada Breda, 18.00 Velike 
razstave, kulturno dokumentarna 
serija, 18.30 Obzornik, 18.45 
Galerija opernih značajev: 
Mešetarji in ženitni posredniki,
19.15 Risanka, 19.20 Cik cak,
19.24 TV nocoj, 19.26 Zrno do 
zrna, 19.30 TV dnevnik, 19.55 
Vreme, 19.57 Propagandna 
oddaja, 20.00 Film tedna: Bela 
vročica, ameriški film, 21.50 V 
znamenju, 22.05 Veleslalom za 
evropski pokal, reportaža z 
Jahorine.

TV ZAGREB
PRVI PROGRAM

9.20 do 12.05 Izobraževalni 
spored, 17.35 Pregled sporeda, 
17.40 Poročila, 17.45 Maki ob 
progi, 18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika skupnosti občin
Bjelovara, 18.45 Ansambel 
moskovskih solistov, 19.15
Risanka, 19.21 EPP, 19.27 No
coj, 19.30 Dnevnik, 19.55 EPP, 
20.00 Prosta sreda, 21.15 Portret 
revolucionarjev: Anka Berus,
22.30 Dnevnik, 22.45 Črno — 
beli svet, 23.30 Pregled sporeda 
za četrtek

DRUGI PROGRAM ISTO KOT 
LJUBLJANA II

f TV AVSTRIJA

Prvi program
9.00 Jutranja poročila. 9.05 

Tudi h ec mora biti, 935 Fran
coščina, 10.05 Kaj lahko posta
nem?, 10.35 Ženin za Anno 
(film), 12.00 Dejstva, 13.00 
Opoldanska redakcija, 17.00 
Telefon (lutke), 17.30 Wickie in 
silaki, 17.55 Spanček Zaspan- 
ček, 18.00 Čudovito življenje,
18.25 ORF danes, 18.30 Mi,
18.54 Reklame, 19.00 Avstrija v 
sliki, 19.23 Reklame, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Maigret, 21.35 Po
ročila

TV MADŽARSKA

Pamurck« banka

ODDAJNIKI II. TV MREŽE:
17.10 TV Dnevnik v 

madžarščini, 17.30 TV Dnevnik, 
17.45 Mak ob progi, otroška 
nadaljevanka TV Skopje, 18.15

Reportaža, 18.45 Ansambel 
moskovskih solistov ,,Beljajev”, 
19.30 TV Dnevnik, 20.00 Emina 
vrnitev, poljska TV drama, 21.10 
Zagrebška panorama, 21.30 
Izviri (do 22.00).

8.05 in 15.00 Šolska TV. 9.50 
Tihi Don. pon. 10.45 N e smej se 
prehitro, pom 16.45 Lutka, 
nadaljevanka. 17.55 Reportaža.
18.25 Kviz; zgodovina filma.
18.50 Štafeta. 19.30 TV dnevnik. 
20.00 Naše stoletje, dokumen
tarna serija. 20.55 Glasbeni TV 
klub; Aida, pogovor o operi.
21.45 Dokumentarni film. 22.35 
TV dnevnik.

ČETRTEK

RADIO
MURSKA SOBOTA

1530— Zabavna glasba, vmes 
reklamna sporočila. 16.00 — 
Dnevnik, 16.10 — Glasbena od
daja, 1630 — Delegatska tribu
na, 17.00 — Prenos sporeda 
Radia Ljubljana.

TV LJUBLJANA
9.00 TV v šoli: TV koledar, 

Rojstni kraj, Zvezde, Moja sest
ra, brat. 10.00 TV v šoli: Umet
nost, Risanka, Združeni Narodi, 
Risanka, Predšolska vzgoja, Zad
nje minute (do 12.00). 16.30 Šol
ska TV: Slikar in njegovo vesolj
stvo, Prostor v filmu. 17.35 
Poročila. 17.40 Tehtnica za na
tančno teptanje. 18.10 Mozaik 
kratkega filma: Istanbul, turški 
film. 18.35 Obzornik. 18.45 Po 
sledeh napredka. 19.15 Risanka.
19.20 Cik cak. 19.22 TV nocoj. 
19.24 Zrno do zrna. 19.30 TV 
dnevnik. 19.55 Vreme. 19.57 Pro
pagandna oddaja. 20.00 Glasbeni 
četrtek. 21.30 Propagandna 
oddaja. 21.35 625. 22.15 V zna
menju. 22.30 Slalom za evropski 
pokal, reportaža z Jahorine.

Oddajniki II, TV mreže:
17.10 TV dnevnik v madžaršči

ni. (7.30 TV dnevnik. 17.45 Je
lenko, otroška serija. 18.15 Zna
nost. 18.45 Življenje na bulvarju.
19.30 TV dnevnik. 20.00 3-2-1... 
gremo. 23.00 Poročila (do 23.05).

TV ZAGREB
PRVI PROGRAM

9.00 do 12.00 Izobraževalni 
spored, 15.05 do 16.00 Izobra
ževalni spored, 17.35 Pregled 
sporeda, 17.40 Poročila, 17.45 

Jelenko, 18.15 TV koledar, 18.25 
Kronika skupnosti občin Splita,
18.45 Življenje teče po bule- 
varju, 19.15 Risanka, 19.21 
EPP, 19.27 Nocoj, 19.30 
Dnevnik, 19.55 EPP, 20.00 
Zunanjepolitična oddaja, 20.45 
EPP, 20.50 Kvizkoteka, 22.05 
Dnevnik, 22.20 Namizni tenis: 
Jugoslavija—SSSR (posnetek),
23.20 Pregled sporeda za petek

Drugi program isto kot Ljub
ljana II

TV AVSTRIJA

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 9.05 

Am, dam, des, 9.30 Dežela in 
ljudje, 10.00-Šolska TV, 10.30 
Obljubil si mi otroka (film),
12.15 Trije poletni dnevi, 13.00 
Opoldanska redakcija, 17.00

ljubljanska banka
Pomurska banka

Am, dam des, 17.30 Marco,
17.55 Spanček Zaspanček, 18.00 
TV kuhinja, 18.25 ORF danes, 
18.-30 Mi, 18.54 Reklame, 19.00 
Avstrija v sliki, 19.23 Reklame,
19.30 Čas v sliki, 20.15 Mesto 
izgubljenih, 21.15 Vaš nastop 
prosim, 22.00 Večerni šport,
22.50 Poročila

TV MADŽARSKA
8.05 in 14.00 Šolska TV. 16.00 
Moč vida. 16.25 Petofijeva pota. 
17.05 Perpetuum mobile. 17.50 
TV borza. 18.00Telešport. 18.25 
Pedagoški forum. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Šestišestdeset, 
gost oddaje Jeno Szirmai, glavni 
direktor državne hranilnice. 
21.00 Pesmi in plesi iz SZ. 21.10 
Nezaščiteni popotniki, TV film. 
22.35 TV dnevnik.

PETEK

RADIO 
MURSKA SOBOTA

1530— Zabavna glasba, vmes 
reklamna sporočila, 16.00 — 
Dnenvik, 16.10 — Ob koncu te
dna, 17.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 18.00 — 
Vključitev osrednjega sloven
skega sporeda.

TV LJUBLJANA
8.45 TV v šoli: TV koledar, TV 

vrtec), Ruščina, Botanik Ivo Hor
vat. '10.00 TV v šoli: Angleščina, 
Risanka, Zgodovina, Zgodba, 
Risanka, Izobraževalna reporta
ža, Zadnje minute (do 12.05).
14.55 TV v šoli — ponovitev (do 
16.00). 17.15 Poročila. 17.20 
Družina Smola, madžarska risa
na serija. 17.45 Jugo rock: To
maž Domicelj. 18.20 Obzornik.
18.30 Ali je človek po naravi 
agresiven. 19.00 Ne prezrite.
19.15 Risanka. 19.20 Cik cak. 
19.24 TV nocoj. 19.26 Zrno do 
zrna. 19.30 TV dnevnik. 19.55 
Vreme. 19.57 Propagandna 
odddja. 20.00 A. Christie: Zakaj 
ne Evns, angleška nadaljevanka.
20.50 Propagandna oddaja.
20.55 Muppet show: Roy Rogers 
in Dale Evans. 21.20 V zname
nju. 21.35 Delavski razred gre v 
raj, italijanski film.
Oddajniki II. TV mreže:

17-10 TV dnevnik v madžaršči
ni. 17.30 TV dnevnik. 17.45 Naši 
pesniki. 18.15 Beseda mladih.
18.45 Zgodbe RadojaDomanovi- 
ča. 19.30 TV dnevnik. 20.00 
Teveteka. 20.45 Zagrebška pano
rama. 21.10 Narodna glasba. 
21.40 Svet, v katerem živimo: 
Avstrija (do 23.40).

TV ZAGREB
PRVI PROGRAM

8.45 do 12.05 Izobraževalni 

spored, 14.55 do 16.00 Izobra
ževalni spored, 17.35 Pregled 
sporeda, 17.40 Poročila, 17.45 
Naši pesniki, 18.15 TV koledar,
18.25 Kronika skupnosti občin 
Rijeke, 18.45 Namesto top liste,
19.15 Risanka, 19.21 EPP, 19.27 
Nocoj, 19.30 Dnevnik, 19.55 
EPP, 20.00 Oddaljeni bobni 
(film), 21.40 EPP, 21.45 
Življenje druži ljudi, 22.15 
Dnevnik, 22.30 Zabavnoglasbena 
scena, 23.00 Pregled sporeda za 
soboto

Drugi program isto kot Ljub
ljana II

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Jutranja poročila, 9.05 
Am, dam, des, 9.30 Ruščina, 
10.00 Šolska TV, 10.30 In nebo 
seje smejalo (film), 12.10Veselje 
z zabavo, 12.20 Klub seniorjev, 
13.00 Opoldanska redakcija, 
17.00 Am, dam, des, 17.30 
Medvedki so prosti, 17.55 
Spanček Zaspanček, 18.00 Pan 
optikum, 18.25 ORF danes,
18.30 Mi, 18.54 Reklame, 19.00 
Avstrija v sliki, 19.23 Reklame,
19.30 Čas v sliki, 20.15 Derrick,
21.15 Modna revija, 21.20 
Zgodbe z železniške postaje,
22.20 Reklame in šport, 22.30 
Nočni studio, 23.30 Poročila

TV MADŽARSKA i

8.05 in 14.25 Šolska TV. 16.05 
Moč vida. 16.30 Čez eno uro sem 
tu, madžarska nadaljevanka.
17.55 5 minut meteorologije. 
18.00 Paleta, spored Horizon
tov 18.30 Lajos Varga, portret.
19.30 TV dnevnik. 20.00 Delta,

ljubljanska banka
Pomurska banka

znanstveni magazin. 20.25 Geza 
Csath: Horvatovi, TV igra. 21.40 
Panorama; svetovna politika. 
22.05 Kviz. 22.35 TV dnevnik.

mni si — ni vse greh, kakor je zapisano v katekizmušu

poznajo pod to srakico ... — Joj, g.ospon, usmilite se me, 
uboge ženske, zaprosi ona. — Ker to je smrtelni greh, ti 
pravi. Ti pa njej: — Saj se bova samo igrala, Mecika. 
Velegel se bom k tebi, lehkeje se bova pogolčavala, gleda
la di bova v oči, Mecika, roko ti bom položil na ciceke, 
Mecika ... — Joj, gospon moj, bo zaprosila, — ko se pa 
jaz tega tako bojim. Ker lahko se spozabiva pa se zgodi 
smrtelni greh. Vi sebi lepo date odvezo od greha, moja 
dušica se bo pa jokala, z njo Vred pa se bosta jokala moja 
angela varuha, ki mi stojita vedno vsak na eni strani, jokala 
se bosta, ker bosta videla, kako sem svojo dušico pogubila 
pa še vas sem zapeljala v smrtelni greh. — Ne boj se, 
Mecika, saj te bom odvezal od greha, tem lehkeje, ker bom 
vedel zanj, bog pa je milosten in nama bo odpustil .. >

MIŠKO 
KRANJEC

"Kam te pa že spet nese od nas, he?« skoraj zakriči 
name flavtist Marko, ko se hočem iztrgati iz sobe, od vseh 
teh naukov, pred katerimi bolj zardevam, kot da bi si jih 
skušal vtisniti v srce. Tedaj pa se zglasi naš oče, ki je 
doslej le mrščil čelo, rekši stricem, zoseb pa še sosedu, 
Kolenčevemu stricu:

»Pustite mi, dečaka, še zoseb s temi Mecikami. Če bo 
pop, no — pač bo. Če pa ne bo, mu jaz vseeno želim /so 
srečo / življenju. Te šole sta si izmislila naš učitelj in naša 
mati. Jaz pa pravim — doma naj bi ostal in delal. Kaj bi 
siromak šel za popa. To je za gosposko deco in mogoče 
še za deco bogatih kmetov. Siromak pa se je rodil za 
težaka, četudi ima kaj zemljice-------«

»Ejš,_aja,« se oglasi prvi sosed Kelenc ali vsaj prekriči 
druge. »Človek se ne sme ponorčariti. Le kaj bo dete z 
Mecikami, sosed. Samo če je on lahko igral in prepeval 
vsakovrstne pesmi, ki niso ravno pobožne .. .«

A že so drugi strici glasnejši: »Ha!« planejo nad 
našega očeta kakor jastreb na ptičko. »Tako je bilo nekdaj, 
pa se je mnogo spremenilo, še več pa se bo. Ravno siro- 
maška deca bi morala za pope, takšni bi bili pravičnejši do 
ljudi, bolj bi jih razumeli, sploh bi morali siromaki biti 
povsod.«

»Ja,« reče naš oče pomirjajoče. »Nazadnje bi še rekli, 
da mora tudi kralj biti siromaškega rodu-------«

»In ne bi bilo naopak,« vzklikne flavtist Marko.
Naposled me mati le reši iz tega kroga stricev, ki se 

jim sam nikakor nisem mogel izmuzniti. To pa stori tako, da 
jim vsem postreže s koprekovim čajem, iz katerega lepo 
zaudarja po žganjici. Kajpa — postreže z njim tudi našemu 
očetu, ki pa se mi zdi prav ta dan sila ubog. Kajpa — najine 
poti se bodo pretrpale. A ravno midva sva jih doslej toliko 
opravila skupaj, kerLojz je starejši, samostojen, mene pa si 
je oče jemal na sleherno pot ko kakšno po potno,palico', s 
katero pa se je vendar lahko tudi pogolčal, kadar se mu je 
hotelo.

Morda pa sluti, da je najino slovo usodnejše, kakor se 
zdi.

»Hehehehe,« mu pade v besedo s smehom mizarček 
Števan. »Kranjčkov golči od katekizmuša, sirotek. Markca,« 
se obrne k bratu in bratrancu, nato še h Kelencd rekši jim: 
»Jožef —koliko pa mi znamo iz katekizmuša? Le platnice 
smo videli; tako kot sveto pismo, ki vemo samo, da je na 
svetu.«

»Vseeno,« Kranjčkov se ne da ugnati. »Hotel sem 
samo povedati: kam bi pa prišli, če bi bog ne bil poslal na 
svet tudi popov, da grešnemu kmečkemu človeku odpu
ščajo grehe. Ker če bi se nam grehi /os žitek nabirali, 
odveze od njih pa nam ne bi nikdar dal nihče — saj bi se 
vsi pogubili. Zoseb pa je pomembno to, da je pop iz siro- 
maških ljudi, ne pa'samo kakšen grof, gospod — tisti ne 
pozna kmečkega življenja, zoseb pa še ne razume take 
ljudi, kot smo mi tu / tej večni močvari-------. Vidiš, zato ti
želimo mi, tvoji strici, da bi — iz siromaške hiše doma — 
postal takšen pop, ki bi ljudje še iz drugih far hodili k tebi k 
spovedi. Si lahko misliš, kako ponosni bi bili nate vsi, ki 
smo ti / rodu-------«

»Tisto pa tudi glej,« se oglasi sosed, Kelenčev stric 
Jožef, »da ne boš vzel k sebi za kuharico kakšne mlade 
Mecike. Popovska jankaje dolga, kakšnih sto gumbov ima 
vdiljen, rajši več k kot manj, človeka pa ne obvaruje pred 
grešnim poželenjem, in tudi sleči se da, kljub tolikim gum
bom. Ker povem ti — golobek nedolžni — kar zdaj še si— 
greh je čudna stvar. Se najmanj moči ima nad utrujenim 
človekom. Ker takšen si vleže ali na posteljo ali na klop in 
že spi. Najvekšo moč ima nad pijanim človekom: tega takoj 
obvlada, pijanec postane nasilen, zoseb še do ženske. 
Močan pa je greh tudi pri spočitem človeku, celo če se mu 
dobro godi. Duhovnik pa boš več spočit ko utrujen, sit in 
spočit. In še zdrav. Zvečer ga malko popiješ, zaspati ne 
boš mogel, dolgčas ti bo, pa si boš zmislil: — Mogoče pa 
tudi naša Mecika ne more spati in se premetavlje po poste
lji, celo se je razgrnila, ker je vroče. Takšne ženske pa so 
najbolj nevarne. Pa si misliš — kaj pa, če bi stopil do 
Mecike, da bi se malko pogolčavala? Saj se lehko od 
svetih reči pogolčavljeva. — No, in tako stopiš k njej. In 
resnično — leži na postelji / sami gosposki jankici, tenki, 
da se vse skoz vidi. Lepo jo pomiriš: — Mecika, saj se 
bova samo pogolčavala, ti samo leži / miru. — In pogolča- 
vljeta se, pokeč ji ti ne rečeš: — No, Mecika, kaj pa če bi se 
malko poigravala ? — Ker vidiš: greh je pred teboj prišel k 
njej, od tebe je prišel k njej, da si je rekla: — Vroče je, 
razgrnila se bom. In tako vaju zdaj greh ima v rokah, zoseb 
še tebe, ko jo gledaš / sami srakici pa se ji ciceki tako lepo

strici so mi 
povedale

tega med nami Prekmurci ne išči, ga ne bo. -—- Kam pa že 
spet hočeš, ha — Komaj smo te dobili medse, ti pa že 
ven...«

Resnično — rad bi jim pobegnil. Saj jih imam rad, te 
svoje strice. Očitno pa tudi njim ni vseeno, sicer bi se ne 
bili tako lepo zbrali pri nas, kar še še ni zgodilo. Najbrž je 
spregovorila njihova rodovna zavest, ki je bila zdrknila na 
najnižjo stopnjo proletarstva / naši vasi in bi zdaj po meni 
vendarle spet pridobila na neki pomembnosti. Ali pa me 
imajo kratko in malo radi pa bi mi na tej usodni prelomni 
poti še radi kaj svojega povedali, ko mi že česa drugega — 
reveži, — ne morejo dati. Tetica Filipička mi je lahko dala 
dolar, čeprav jih zdaj tudi ona še nima preveč, strici pa še 
zdaj ne morejo,preboleti' tistih nekaj krajcarjev, za kar sem 
jim bil prodajal kredo in travo pizdogriz, da bi se bili rešili 
bojne.

Jaz pa-------moja duša je že na neki novi poti, čeprav
mi še neznani. Ne mislim na nikakršen poklic, najmanj pa, 
da bi se kdaj prikazal med njimi kot duhovnik in se ukvarjal 
z našimi nadrobnimi grehi. Nisem pa še odtrgal nog iz tega 
našega močvirja, že mi obešajo težak jarem na tilnik. Za 
vsako ceno hočejo iz mene duhovnika, ki naj bi jih razumel 
v njihovem zamočvirjenem življenju in jih odvezoval vsak 
dan sproti od tisočerih nadrobnih grehov, brez katerih tu 
ali ne moremo ali ne znamo živeti in jih bomo zato kljub 
vsem odvezam po spovednicah delali še naprej z isto 
vztrajnostjo, s kakršno živimo.

Mizarček Marko pa nadaljuje, ko so me že ustavili na 
mojem begu: »Ne misli si, picek zlati, golobek moj, da si 
odsehmal sam svoj človek, da boš živel samemu sebi. To 
si bil, pokeč si pasel kravico / Gornjem logu ali na Gospo
skem, kradel krompir 'in ga pekel, potlej nam pa igral na 
stranščico lepe starisnke pesmi. Pravim ti pa zato, da ne 
bo kdo mislil, kakšen ciganek se skriva / tebi. Odsehmal 
pripadaš naši Poljani, vsem — to si kar zapomni. Poljana 
pa potrebuje svoga popa. Ne fiškališa, klantoša pa tudi ne. 
Še ministra ne potrebujemo, liki popa, to si zapomni za 
vselej. Tvoji strici pa moramo paziti nate, da te ne bi kakšna 
tentacija zamešala. Zoseb / podobi kakšne ženske, ko 
prideš / tista nevarna leta. Si lahko misliš, kakšna sramota 
bi bila za nas /se, če bi slekel popovsko monduro in jo 
obesil na drog / kakšno proso, da bi s tem odganjal vrabce 
iz njega, ti bi se pa kje šockal kakor kanas, klantoš-------« 

»To pa ti rečem,« začenja Kranjčkov stric. »Če boš 
pop, bodi dober pop, ki ga bodo ljudje radi imeli. In zapo-

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Leto XV Murska Sobota, dne 10. marca 1981 Št,: 12

URADNE OBJAVE 
OBČINSKIH SKUP 
ŠČIN: GORNJA RAD
GONA, LENDAVA, 
LJUTOMER IN MUR
SKA SOBOTA
Odgovorni urednik: 
Martin Vinčec

136. Odlok o pravicah in dolžnostih izvršnega sveta skupščine 
občine Ljutomer in Skupnosti za cene občine Ljutomer pri 
izvajanju politike in družbene kontrole cen.

137. Odlok o cenah za geodetske storitve v občini Ljutomer.
138. Odlok o varstvenem pasu okrog zajetij pitne vode pri kra

jevnih vodovodnih na območju občine Ljutomer.
139. Odlok o ustanovitvi družbenega sveta za področje davčne

Solitike v občini Ljutomer.
•dredba o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter 

drugih preiskavah v letu 1981 v občini Lendava.
141. Odredba o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter 

drugih preiskavah v letu 1981 v občini G. Radgona.

142. Odločba o uvedbi komasacijskega postopka v k. o. Slaptinci 
v občini Gornja Radgona.

143. Sklep o razpisu referenduma za uvedbo krajevnega samo
prispevka na območju krajevne skupnosti Stara cesta.

144. Izid referenduma za uvedbo samoprispevka za naselje 
Desnjak in referenduma za uvedbo samoprispevka za na
selje Stara cesta in Makotnjak.

145. Cenik za geodetske storitve, ki niso zajete v Zakonu o 
upravnih taksah občine Lendava.

146. Popravek sklepa o razpisu referenduma za uvedbo samo
prispevka za območje krajevne skupnosti Dokležovje.

147. Popravek odloka o določitvi stopnje prispevka za izvajanje 
sistema obrambe pred točo v severovzhodni Sloveniji.
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Na podlagi 67. člena zakona o temeljih sistema cen in 
družbeni kontroli cen (Uradni list SFRJ, št. 1/80), 17. člena 
zakona o pravicah in dolžnostih organov družbenopolitičnih 
skupnosti na področju družbene kontrole cen in o skupnostih za 
cene (Uradni list SRS, št. 20/80) ter 204. člena statuta občine 
Ljutomer (Uradne objave občin Pomurja št. 10/74) sta zbor 
združenega dela in zbor krajevnih skupnosti na seji, dne 13. 2. 
1981 sprejela

ODLOK
O PRAVICAH IN DOLŽNOSTIH IZVRŠNEGA SVETA 
SKUPŠČINE OBČINE LJUTOMER IN SKUPNOSTI ZA CENE 
OBČINE LJUTOMER PRI IZVAJANJU POLITIKE IN 
DRUŽBENE KONTROLE CEN

1. člen
Ta odlok ureja pravice in dolžnosti Izvršnega sveta in 

občinskih organov na področju družbene kontrole cen ter način 
uresničevanja posebnega družbenega interesa pri opravljanju 
nalog občinske skupnosti za cene.

2. člen
Izvršni svet skupščine občine Ljutomer (v nadaljnjem 

besedilu: izvršni svet) opravlja družbeno kontrolo cen
proizvodov in storitev, za katere je z dogovorom republike in 
občin o določitvi njihovih pristojnosti na področju družbene 
kontrole cen določeno, da so v pristojnosti občine.

3. člen
Izvršni svet lahko s pristojnimi republiškimi organi sklene 

dogovore o izvajanju politike cen, ki je določena v aktu o 
uresničevanju družbenega plana v posameznem letu.

4. člen
Izvršni svet lahko za posamezne živilske proizvode, katerih 

cene so v pristojnosti občine, določi proizvajalske prodajne in 
zaščitne cene zaradi zagotavljanja stabilnih pogojev za njihovo 
proizvodnjo in preprečevanje motenj na trgu.

5. člen
Ce izvršni svet oceni, da cene posameznih proizvodov in 

storitev iz pristojnosti občine ogrožajo življenjski standard 
delovnih ljudi in občanov, določi najvišje cene Oziroma najvišje 
ravni cen teh proizvodov ali storitev ter uvede v skladu z 
zakonom kompenzacijo. Izvršni svet zagotovi in določi 
kompenzacijo v skladu z zakonom tudi v primerih, če z ukrepom 
neposredne kontrole cen predpiše ceno, ki je nižja od cene, katera 
bi se oblikovala po merilih, določenih z zakonom ter s tem 

prizadene enakopravnost organizacij združenega dela pri 
pridobivanju dohodka in razpolaganju z rezultati dela.

6. člen
Ce nastopijo motnje na trgu in v gibanju cen ali se pričakuje, 

da bo prišlo do večjih motenj na tem področju ali če postane 
vprašljivo uresničevanje ciljev in nalog, določenih z družbenim 
planom in z drugimi akti, oziroma če pride do monopolnih 
vplivov pri oblikovanju cen ter tega ni mogoče urediti z 
ekonomskimi ukrepi iz 3. člena zakona o pravicah in dolžnostih 
organov družbenopolitičnih skupnosti na področju družbene 
kontrole cen in o skupnostih za cene in 58. člena zakona o 
temeljih sistema cen in družbeni kontroli cen in z ukrepi 
določenimi v samoupravnih sporazumih in družbenih dogovorih, 
lahko izvršni svet predpiše ukrepe neposredne kontrole cen.

7. člen
Izvršni svet opravlja poleg zadev, določenih s.tem odlokom, 

tudi vse druge zadeve družbene kontrole cen, za katere je z 
republiškim in z zveznim zakonom določeno, da jih opravlja 
pristojni organ družbenopolitične skupnosti, če se nanašajo na 
proizvode in storitve, .katerih cene so v pristojnosti občine.

8. člen
Za urejanje medsebojnih odnosov, usklajevanje interesov in 

uresničevanje pravic in obveznosti na področju cen za vse 
proizvode in storitve, ki so v pristojnosti občine, se ustanovi 
občinska skupnost za cene (v nadaljnjem besedilu: skupnost)..

Skupnost ustanovijo temeljne in druge organizacije 
združenega dela in skupnosti ter obrtno združenje Ljutomer. 
Naloge in dela, pravice, dolžnosti in odgovornosti skupnosti in 
njenih ustanoviteljev ter druga vprašanja, ki se nanašajo na njeno 
delo, natančneje določi samoupravni sporazum.

Samoupravni sporazum iz prejšnjega odstavka sklenejo v 
skladu z družbenim dogovorom Izvršni svet Skupščine občine 
Ljutomer, Medobčinska gospodarska zbornica Murska Sobota, 
občinski sindikalni svet Ljutomer, občinska konferenca SZDL 
Ljutomer, občinska konferenca sveta potrošnikov Ljutomer.■

9. člen
Organa skupnosti sta svet skupnosti in predsednik skupnosti.
Svet skupnosti sestavljajo predstavniki Skupščine občine 

Ljutomer, družbenopolitičnih organizacij, organiziranih 
potrošnikov ter predstavniki drugih organizacij in skupnosti.

10. člen
Skupnost poroča najmanj enkrat na leto izvršnemu svetu 

skupščine občine in občinski skupščini o izvajanju določene 
politike cen za tekoče leto.



*

zapisnikov glasovalnih odborov je volilna komisija ugotovila 2) referendum za uvedbo samoprispevka za naselje Desnjak:
naslednja izida glasovanja:

Štev, opravi
čencev glaso

vanja

štev, upravi- glasovalo
čeno odsotnih ,,ZA” ,.PROTI”

neveljavnih 
glasovnic

skupaj 
glasovalo

127 14 96 13

b) referendum za uvedbo samoprispevka za naselji"Stara cesta in Mekotnjak

2 111

Štev, upraviče- štev, upravi- glasovalo NEVELJAVNIH SKUPAJ
ncev glasovanja čeno odsotnih <,ZA” ,,PROTI” GLASOVNIC GLASOVALO

336 20 184 88 25 297

Na podlagi 21. člena zakona o referendumu in o drugih 
oblikah osebnega izjavljanja volilna komisija ugotavlja da sta 
izglasovana referenduma:

a) referendum za uvedbo samoprispevka za naselje Desnjak
b) referendum za uvedbo samoprispevka za naselji Stara 

cesta in Mekotnjak.
Številka: 1/78
Datum: 20. 3. 1978

Tajnik: 
Novak Avgust, 1. r.

član:
Stajnko Mirko, 1. r.

Predsednik: 
Karba Franc, 1. r
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Na osnovi 222. člena Statuta občine, Lendava (Ur, objave, št. 
20/75) in na osnovi 5. Člena Odloka o cenah za geodetske storitve 
v občini Lendava (Ur. objave pomurskih občin št. 8/74) je izvršni 
svet Skupščine občine Lendava dne 12. 2. 1981 sprejel naslednji

CENIK
za geodetske storitve, ki niso zajete v Zakonu o upravnih taksah, 
in sicer:

Cene geodetskih storitev iz 2. člena Odloka o cenah za 
geodetske storitve znašajo:

— Terensko delo geodetskega strokovnjaka na uro200,— din
— Pisarniško delo geodet, strokovnjaka na uro 170,— din
— Delo geodetskega risarja na uro 150,— din
— Figurantska ura 100,— din

Ta cenik začne veljati z dnem objave v Uradnih objavah 
pomurskih občin.

Številka: 45-36/1-1981
Datum: 17/2-1981

'J 'C .N

PREDSEDNIK
izvršnega sveta

Ladislav IVANEC, dipl. vet. 1. r.
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POPRAVEK

Prvi odstavek 2. člena sklepa se pravilno glasi:

,,Samoprispevek se uvede za obdobje 5 let in sicer od 1. 4. 
1981 do 31.3. 1986. Glasovanje bo v nedeljo dne 15. marca 1981. 
Referendum izvede volilna komisija krajevne skupnosti 
Dokležovje. Glasovanje bo v vaškem domu Dokležovje od 7 ure 
do 19. ure.

V 3. členu se datumi pravilno glasijo:
— ,, 15. marca 1981”;
— ,, za obdobje 1. 4. 1981 do 31. 3. 1986”

Predsednik 
skupščine KS Dokležovje 

GEREK Alojz, 1. r.

147

V odloku o določitvi stopnje prispevka za izvajanje sistema 
obrambe pred točo v severovzhodni Sloveniji (Uradne objave, št. 
6/81) je prišlo v 2. členu tč. 6. do napake, zato dajemo

popravek:

V 2. členu se točka 6 pravilno glasi:
,,Ostale samoupravne organizacije združenega dela s 

področja gospodarstva v občini Gornja Radgona v višini 0,03 °7o 
od dohodka v preteklem letu”.

V. d. sekretarja 
skupščine občine Gornja Radgona

Jože Zlatniksklepa o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 
območje krajevne skupnosti DOKLEŽOVJE.



11. člen
Z dnem, ko začne veljati ta odlok preneha veljati odlok o 

ukrepih družbene kontrole cen iz pristojnosti občine (Uradne 
objave občin Pomurja št. 10/73).

12. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnih » 

objavah občin Pomurja.

Številka: 38—1/81—1
Datum: 13/2—1981

Predsednik e 
skupščine občine Ljutomer 
Franc ŠTRAKL, ekon. 1. r.

137.
Na podlagi 16. člena zakona o geodetski službi (Uradni list 

SRS št. 23/76) in 3. odstavka 27. člena zakona o zemljiškem 
katastru (Uradni list SRS, št. 16/74) ter 204. člena statuta občine 
Ljutomer (Uradne objave občin Pomurja št. 10/74) je Skupščina 
občine Ljutomer na seji zbora združenega dela in zbora krajevnih 
skupnosti dne 13. 2. 1981 sprejela.

ODLOK
o cenah za geodetske storitve v občini Ljutomer

1. člen
S tem odlokom se določajo cene za geodetske storitve, ki jih 

na zahtevo občanov, organizacij združenega dela in drugih orga
nov ali organizacij opravlja upravni organ, pristojen za geodetske 
zadeve na območju občine.

2. člen
Cene geodetskih storitev so naslednje:

— za terensko delo geodetskega strokovnjaka na uro 145.— din
— za pisarniško delo geodetskega strokovnjaka na uro 120.— din
— za delo geodetskega risarja na uro 85.— din
— za delo figuranta in šoferja na uro 70.— din

3. člen
Stroške za geodetske storitve iz 2. člena je dolžan plačati tisti, 

ki je dal zahtevek. .
Če se geodetske storitve opravijo na zahtevo pristojnega 

sodišča ali občinskega upravnega organa, je dolžan poravnati 
stroške tisti, ki ga določi sodišče ali občinski upravni organ.

Stroškov za geodetske storitve ne plačajo organi skupščine 
občine Ljutomer, kadar se opravljajo storitve po uradni dolžnosti 
za te organe.

4. člen
Dohodki, zbrani od geodetskih storitev po tem odloku, so 

prihodek proračuna občine Ljutomer.

5. člen
Skupščina občine Ljutomer pooblašča izvršni svet, da v 

skladu z družbenim dogovorom o izvajanju politike cen 
proizvodov in storitev v SR Sloveniji tekoče valorizira cene 
geodetskim storitvam.

6. člen
Z dnem, ko začne veljati ta odlok, preneha veljati odlok o 

cenah za geodetske storitve v občini Ljutomer (Uradne objave 
občin Pomurja št. 15/79).

7. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnih objavah 

občin Pomurja.

Številka: 45—2/71
Ljutomer, 13. 2. 1981

Predsednik
skupščine občine Ljutomer 

Franc Štrakl, ekon. 1. r.
138.

Na podlagi 2. odstavka 48. člena Zakona o vodah (Uradni list 
SRS št. 16/74) in 204. člena Statuta občine Ljutomer (Uradne 

objave občin Pomurja št. 10/74) je Skupščina občine Ljutomer na 
seji zbora združenega dela in zbora krajevnih skupnosti dne 13. 2. 
1981 sprejela

ODLOK
o varstvenem pasu okrog zajetij pitne vode pri krajevnih 
vodovodih na območju občine Ljutomer

1. člen
S tem odlokom se določa varstveni pas okrog zajetij pitne 

vode pri krajevnih vodovodih na območju občine Ljutomer in 
ukrepi za zavarovanje voda zlasti podtalnice in vodnih črpališč 
pred onesnaževanjem.

2. člen
Varstveni pas se mora urediti pri naslednjih vodnih zajetjih:
— zajetje Vučja vas, ki je na parceli št. 468 k. o. Vučja vas,
— zajetje Bučečovči, ki je na parceli št. 949 k. o. Bučečovci,
— zajetje Bučkovci, ki je na parceli št. 269 k. o. Bučkovci,
— zajetje Stara cesta, ki je na parceli št. 176/1 k. o. Stara ces

ta,
— zajetje Bunčani, ki je na parceli št. 65 k. o. Bunčani,
— zajetje Dobrava, ki je na parceli št. 76 k. o. Precetinci,
— zajetje Desnjak, kije na parceli št. 175 k. o. Stara cesta,
— zajetje Kamenščak, kije na parceli št. 1144/3 k. o. Kamen- 

ščak,
— zajetje Gajševci, ki je na parceli Št. 942/1 k. o. Logarovci

3. člen
Meje varstvenih pasov okrog posameznih zajetij iz drugega 

člena tega odloka določita na predlog krajevne skupnosti (v 
nadaljnjem besedilu: upravljalca), vodnogospodarska in sanitarna 
inšpekcija v roku enega leta po uveljavitvi tega odloka.

Meje varstvenih pasov bodo prikazane na karti, ki jo potrdi 
Izvršni svet skupščine občin Ljutomer in je sestavni del tega 
odloka.

4. člen
Varstveni pas se razdeli na ožji in širši varstveni pas.
V ožjem varstvenem pasu je prepovedano:
1. gradnja stanovanjskih hiš, kanalizacije in drugih objektov,
2. izkoriščanje gramoza, peska in gline,
3. kopanje odvodnih jarkov in drugih jam,
4. krčenje dreves z izruvanjem panjev,
5. odlaganje hlevskega gnoja in gnojenje z umetnimi gnojili,
6. odlaganje smeti in odpadkov,
7. uporabljanje pesticidov in drugih kemičnih sredstev za 

varstvo rastlin,
8. .odstranjevanje prsti,
9. izpuščanje tekočin in drugih odpadnih snovi,
10. obdelovanje zemljišč,.
11. zadrževanje ljudi, razen z dovoljenjem upravljavca 

vodovoda,
12. opravljanje drugih dejavnosti, ki bi utegnila škodljivo 

vplivati na kakovost in higiensko neoporečnost pitne vode.
Neposredna okolica zajetja mora biti ograjena in ustrezno 

zavarovana.

5. člen
V širšem varstvenem pasu se dovoljuje normalna obdelava 

kmetijskih zemljišč do take stopnje, ki škodljivo ne vpliva na 
kakovost in higiensko neoporečnost pitne vode.

6. člen
Meje varstvenih pasov se spremenijo, če se spremeni režim 

izkoriščanja vode, izvrši nadaljnja razširitev vodooskrbnih objek
tov, ali če se pokaže potreba po večji zaščiti talne vode.

7. člen
Za vsak poseg v varstveni pas vodnega zajetja, ki bi lahko 

vplival na spremembo lastnosti podtalnice, je potrebno predhodno 
soglasje sanitarne inšpekcije in območja vodne skupnosti 
,,MURA” Murska Sobota.

8. člen
Za vzdrževanje režima v varstvenem pasu je odgovoren 

upravljalec vodovoda. Upravljalec lahko pooblasti za vzdrževanje 
režima in izvajanje ukrepov v varstvenem pasu posebne vaške 
odbore.

----- r~—"'**■*- , ____ ■
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tem tudi graditev in spreminjanje kultur in to do ponovne razdelitve 
zemljišč na tem območju.

Zoper odločbo ni dopustna pritožba.
Stranka lahko v 30 dneh sproži upravni spor pri Vrhovnem sodišču SR 

Slovenije.
Predsednik

skupščine občine Gornja Radgona 
Janez šedivy, l. r.

143.

Na podlagi 8. člena zakona o referendumu in o drugih oblikah 
osebnega izvajanja (Ur. list SRS Št. 23/77), drugega člena zakona 
o samoprispevku (Ur. list SRS št. 3/73) in statuta krajevne skup
nosti Stara cesta je skupščina krajevne skupnosti Stara cesta na seji 
dne 14. 2. 1980 sprejela naslednji

SKLEP * 
o razpisu referenduma za uvedbo krajevnega samoprispevka na 
območju krajevne skupnosti Stara cesta

1. člen
Za območje krajevne skupnosti Stara cesta, ki obsega naselja 

Stara cesta, Mekotnjak in Desnjak se razpiše referendum zaradi 
glasovanja o uvedbi krajevnega samoprispevka v denarju za dobo 
5 let od 1. 7. 1981 do 30. 6. 1986 za asfaltiranje krajevnih in občin
ske ceste v dolžini 900 m v Mekotnjaku, 900 m v Desnjaku in 
3000 m na Stari cesti in sofinanciranje gradnje prizidka osnovne 
šole Janko Ribič Cezanjevci.

Izvedba programa je vezana na sofinanciranje SIS za 
komunalno in cestno dejavnost občine Ljutomer in na izvedbo 
občinskega referendumskega programa 1981 — 1985.

2. člen
S sredstvi krajevnega samoprispevka se bo zbralo 

4,800.000 din od tega pa se bo v letih 1985 in 1986 namenilo letno 
po 300.000 dinarjev za gradnjo prizidka osnovne šole Janko Ribič 
Cezanjevci. V kolikor se potrebna sredstva zberejo pred potekom 
samoprispevka le-ta ukine s sklepom skupščine krajevne 
skupnosti.

3. člen
Glasovanje o uvedbi krajevnega samoprispevka bo v nedeljo 

22. 3. 1981 od 7. do 19. ure; izvajanje referenduma pa vodijo 
organi, ki vodijo postopek za volitve delegacije za skupščine 
družbenopolitičnih skupnosti v skladu z zakonom o referendumu 
in drugih oblikah osebnega izjavljanja.

4. člen
Pravico do glasovanja na referendumu imajo občani, ki so 

vpisani v splošni volilni imenik ter tisti zaposleni delovni ljudje, ki 
še nimajo splošne volilne pravice.

5. člen
Na referendumu volilni upravičenci glasujejo neposredno in 

tajno z glasovnico sledeče vsebine:

GLASOVNICA
Za glasovanje na referendumu dne 22. 3. 1981 o uvedbi 

krajevnega samoprispevka v denarju v obdobju od 1. 7. 1981 do 
30. 6. 1986 za asfaltiranje krajevnih in občinske ceste v dolžini 
900 m v Mekotnjaku, 900 m v Desnjaku in 3000 m na Stari cesti, 
ter za sofinanciranje prizidka osnovne šole Ceznanjevci v letih 
1985 in 1986 v letnem znesku 300.000 dinarjev.

Krajevni samoprispevek'plačujejo zavezanci, ki imajo stalno 
prebivališče ali premoženje v krajevni skupnosti Stara cesta v 
naslednji višini:

1. občani, ki prejemajo dohodek iz delovnega razmerja in 
drugih razmerij v višini 4 % od neto dohodka,

2. občani od pokojnin 4 Vo. od neto pokojnine;
3. zavezanci, ki samostojno opravljajo obrtno dejavnost ali 

druge gospodarske in negospodarske dejavnosti in sicer:
— zavezanci, ki se jim ugotavlja dejanski dohodek v višini 

4 % od priznanega neto osebnega dohodka,
— zavezanci, ki plačujejo davek v pavšalnem znesku, v višini 

4 % od osnove, ki odgovarja višini pavšalnega davka zmanjšanega 
za ta davek;

4. občani, ki so zavezanci prispevka iz osebnega dohodka od 
kmetijske dejavnosti v višini 25 % od katasterskega dohodka 
negozdnih površin;

5. zaposleni v tujim plačajo letno 70 °7o povprečnega 
mesečnega neto osebnega dohodka doseženega na delavca 
zaposlenega v gospodarstvu SR Slovenije v preteklem letu po 
podatkih zavoda za statistiko SRS.

Zavezanci, ki imajo dohodek iz dveh ali več virov navedenih v 
prejšnjem odstavku, plačujejo krajevni samoprispevek za vsak vir 
posebej.

Glasujem
,,za" ,, proti"

6. člen
Krajevnega samoprispevka ne plačujejo zavezanci, ki so tega 

oproščeni po zakonu o samoprispevku.

7. člen
Samoprispevek iz osebnih dohodkov, pokojnin ter od 

dohodkov od katerih se plačuje davek po odbitku obračuna in 
odteguje izplačevalec le-teh, samoprispevek od katastrskega 
dohodka ter od opravljanja obrtne dejavnosti pa uprava za 
družbene prihodke. Zaposlenim v tujini odmerja samoprispevek 
krajevna skupnost z odločbo za tekoče leto; samoprispevek pa 
plačujejo po tromesečjih po položnicah in sicer do konca meseca 
za preteklo tromesečje..

Zapadle a neporavnane samoprispevke izterja uprava za 
družbene prihodke Skupščine občine Ljutomer, z 12 <7o 
zamudnimi obrestmi po predpisih, ki veljajo za izterjavo davkov 
občanov.

Sredstva zbrana s samoprispevkom se bodo zbirala na 
posebnem računu krajevne skupnosti Stara cesta, nakazovati pa 
je treba na zbirni račun Št. 51930—029—8607 s pripisom, 
,,krajevni samoprispevek KS Stara cesta”. Izplačevalci os. 
dohodkov so dolžni v 15 dneh po izplačilu le-teh poslati krajevni 
skupnosti Stara cesta, obračun odtegnjen samoprispevkov po 
posameznih zavezancih. Nadzor nad zbiranjem in razporejanjem 
sredstev krajevnega samoprispevka bo opravljala komisija za 
finance krajevne skupnosti Stara cesta.

8. člen
Ta sklep tolmači skupščina krajevne skupnosti Stara cesta, 

veljati pa začne 8 dan po objavi v uradnih objavah občin Pomurja.

Štev.: VII/81—SAM—3
Datum: 14. 2. 1981

Predsednik 
skupščine krajevne skupnosti 

Lačen Jože, 1. r.
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Na podlagi 11. člena zakona o referendumu in o drugih 
oblikah osebnega izjavljanja (Ur. 1. SRS št. 23/77) v zvezi z 
sklepom o razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka za 
naselje Desnjak in sklepom o razpisu referenduma za uvedbo 
samoprispevka za naselje Stara cesta in Mekotnjak (oboje 
objavljeno v Uradnih objavah Pomurja št. 7/78) objavlja volilna 
komisija

IZDID

a) referenduma za uvedbo samoprispevka za naselje Desnjak
b) referenduma za uvedbo samoprispevka za naselje Stara cesta in 
Mekotnjak.

1.
Na podlagi sklepov o razpisu referenduma za naselje 

Desnjak ter naselji Stara cesta in Mekotnjak za modernizacijo 
cest sta bila izvedena referenduma dne 19. 3. 1978.

2.
Glasovanje je potekalo v skladu z zakonom o referendumu 

in o drugih oblikah osebnega izjavljanja in zakonom o volitvah in 
delegiranju v skupščine v družbeno političnih skupnostih ter s 
sklepi o razpisu referendumov.

I 3-
Na podlagi glasovalnih seznamov, oddanih glasovnic in
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9. člen
Upravljalec vodovoda mora nenehno skrbeti za sistematično 

pregledovanje vode v skladu s Pravilnikom o higienski 
neoporečnosti vode, ki je namenjena za javno preskrbo vanj e 
prebivalstva kot voda za pitje ali za izdelavo živil, namenjenih za 
odprodajo (Uradni list SFRJ št. 9/80).

10. člen
Pristojna zdravstvena služba mora spremljati gibanje 

nalezljivih bolezni, katerih povzročitelji se lahko prenašajo z vodo, 
na celotnem preskrbovalnem območju s pitno vodo.

11. člen
Sanitarna in vodnogospodarska inšpekcija lahko izdata 

prepoved za opravljanje določene dejavnosti izven varovalnega 
pasu, če se pokaže, da bi le-ta lahko škodljivo vplivala na kvaliteto 
in higiensko neoporečnost vode.

12. člen
Upravljalec sklene v roku enega leta od uveljavitve tega 

odloka pogodbo z lastniki zemljišč glede nadaljnjega izkoriščanja 
zemljišč v varstvenem pasu.

13. člen
Določbe tega odloka se smiselno uporabljajo za določitev 

varstvenega pasu in ukrepe v njetn pri že zgrajenih vodnih zajetjih, 
ki še niso vključena v ta odlok in tudi v tistih, ki bodo zgrajena po 
uveljavitvi tega odloka.

14. člen
Nadzor nad izvajanjem tega odloka izvajata sanitarna in 

vodnogospodarska inšpekcija.

15. člen
Za kršitev določb Z., 4., 5., 7., 8., 9. in 13. člena tega odloka 

se kaznuje za prekršek z denarno kaznijo:
— pravna oseba od 1.000 do 30.000 din,
— Odgovorna oseba pravne osebe od 500 do 3.000 din
— posameznik od 500 do 5.000 din.

16. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnih objavah 

občin Pomurja.

Številka: 324—1/80
Datum: 13. 2. 1981

Predsednik
skupščine občine Ljutomer 

Franc Štrakl, ekon. 1. r.
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Na podlagi 23. člena zakona o družbenih svetih (Uradni list 
SRS št. 5/80), 203. in 215. člena statuta občine Ljutomer (Uradne 
objave, občin Pomurja št. 10/74) in v skladu z dogovorom o 
družbenih svetih v občini Ljutomer z dne 12. 11. 1979 je 
Skupščina občine Ljutomer na seji zbora združenega dela in 
zbora krajevnih skupnosti dne 13. 2. 1981 sprejela

ODLOK
O USTANOVITVI DRUŽBENEGA SVETA ZA PODROČJE 
DAVČNE POLITIKE V OBČINI LJUTOMER

1. člen
V občini Ljutomer se ustanovi družbeni svet za področje 

davčne politike (v nadaljnjem besedilu: družbeni svet). Ta odlok 
določa delovno področje družbenega' sveta, udeležence pri delu in 
način dela, način zagotavljanja sredstev za delo ter način 
opravljanja strokovnega in drugega dela za družbeni svet, kakor 
tudi druga vprašanja, ki so pomembna za njegovo delo.

2. člen
Družbeni svet obravnava zlasti naslednja vprašanja:
— vprašanja v zvezi z izvajanjem sprejete davčne politike;
— izvrševanje zakonov, odlokov in drugih predpisov ter 

splošnih aktov s področja družbenih prihodkov;
— predloge predpisov s področja družbenih prihodkov;
— pobude udeležencev pri delu družbenega sveta;

— način in pogoje uveljavljanja pravic in interesov delovnih 
ljudi in občanov ter samoupravnih organizacij in skupnosti pri 
delu uprave za družbene prihodke občine Ljutomer;

— aktivnost uprave za družbene prihodke pri spremljanju 
pridobivanja sredstev obbčanov.

3. člen
V družbeni svet delegirajo svoje delegate naslednji 

udeleženci;
— skupščina občine Ljutomer
— izvršni svet skupščine občine Ljutomer
— občinska konferenca ZKS Ljutomer
— občinska konferenca SZDL Ljutomer
— občinski svet ZSS Ljutomer
— občinska konferenca ZSMS Ljutomer
— občinska konferenca zveze združenj NOV
— občinska skupnost za socialno varstvo Ljutomer
— medobčinska gospodarska zbornica za Pomurje
— obrtno združenje Ljutomer
— kmetijska zemljiška skupnost Ljutomer
— krajevne skupnosti v občini Ljutomer
— uprava za družbene prihodke Ljutomer
Pri delu družbenega sveta lahko sodelujejo tudi strokovne 

organizacije in skupnosti ter posamezniki, ki nimajo rednih 
delegatov, ■ vendar bi bilo njihovo sodelovanje koristno za 
strokovno oblikovanje mnenj in predlogov, določi pa jih svet 
glede na program svojega dela.

4. člen
Družbeni svet dela na sejah. Delo družbenega sveta je javno. 

Družbeni svet sprejme poslovnik, s katerim podrobneje uredi 
organizacijo in način svojega dela, uresničevanje javnosti dela in 
druga vprašanja, pomembna za delo.

5. člen
O vprašanjih, ki jih obravnava pri svojem delu, družbeni 

svet usklajuje in sprejema mnenja ter predloge.

6. Člen
Družbeni svet oblikuje koordinacijski odbor v stalni sestavi. 

Člane koordinacijskega odbora imenujejo udeleženci na podlagi 
medsebojnega dogovora.

7. člen
Družbeni svet ima predsednika in namestnika predsednika, 

ki ju voli svet na podlagi dogovora udeležencev. Z aktom o 
izvolitvi se določi čas trajanja njune funkcije. Predsednik sklicuje 
in vodi seje družbenega sveta, predlaga dnevni red sej, vodi 
koordinacijski odbor in opravlja druge naloge, za katere ga 
pooblasti družbeni svet.

8. člen

Družbeni svet daje svoja mnenja iri predloge pristojnim 
upravnim organom.

Ce je družbeni svet obravnaval določeno vprašanje iz 
pristojnosti upravnega organa na pobudo delovnih ljudi, občanov 
ali samoupravnih organizacij in skupnosti, o svojem mnenju ali 
predlogu obvesti tudi pobudnika.

9. člen
Pristojni upravni organi so dolžni obravnavati mnenja in 

predloge družbenega sveta.
- Ce upravni organ ne sprejme mnenja ali predloga 

družbenega sveta o vprašanju iz svoje pristojnosti, obvesti izvršni 
svet skupščine občine in družbeni svet o razlogih, zaradi katerih 
jih ni sprejel, nato pa samostojno odloči.

Ce upravni organ ne sprejme mnenja ali predloga 
družbenega sveta o vprašanju izpristojnosti občinske skupščine ali 
izvršnega sveta, obvesti o razlogih izvršni svet in družbeni svet.

10. člen
Sredstva za delo družbenega sveta Se zagotovijo v proračunu 

občine v okviru predračuna uprave za družbene prihodke.

11. člen

Strokovna in administrativno tehnična dela za družbeni svet 
opravlja uprava za družbene prihodke.



— Živinorejsko veterinarski zavod Celje
— Obdravski zavod za veterinarstvo in živinorejo Ptuj
— Kmetijsko veterinarski zavod Nova Gorica

Vzorce čebel je treba dostaviti organizacijam iz prejšnjega 
odstavku do 31. marca 1981, preiskave pa morajo biti opravljene 
do 30. aprila 1981.

15. člen
Ta odredba začne veljati naslednji dan po objavi v Uradnih 

objavah občinskih skupščin Gornja Radgona, Lendava, Ljutomer 
in Murska Sobota.

Številka 322-2/81
Dat \
Gornja Radgona, dne 22/2-1981

Predsednik
izvršnega sveta SO G. Radgona 

Herberl SEFER, dipl oec.

142.
Skupščina občine Gornja Radgona izdaja na podlagi 80. člena zakona 

o kmetijskih zemljiščih (Uradni list SRS, št. 1/79) in 202. člena zakona o 
splošnem upravnem postopku (Uradni list SFRJ št. 32/78) 132. člena statu
ta občine Gornja Radgona, na predlog Kmetijske zadruge Gornja Radgona 
in kmetov, o uvedbi komasacijskega postopka naslednjo

ODLOČBO

I.
Uvede se komasacijski postopek v k. o. Slaptinci v komasacijskem 

območju, določenim z mejo, ki poteka:
po zahodni strani poti pare. št. 1044, ki meji z k. o. Bolehnečici, po 

južni strani pare. Št. 1197, preseka potok Belic pare. št. 1059, po zahodnem 
bregu do pare. št. 727, po južni meji te parcele do poti pare. št. 1040 prese
ka pot, po njeni zahodni meji do-parcele št^520 po njeni južni in zahodni 
meji, po jugozahodni meji pare. št. 519, 527, 532 in 537, po severozahodni 
meji pare. št. 542, 541, 540 in 552/2, po severni meji pare. št. 553/2, po 
zahodni meji pare. št. 555, po severni meji pare. št. 556, zopet preseka pot 
pare. št. 1040 po njeni vzhodni meji do križišča s potjo pare. št. 1043 kate
ro Preseka in se nadaljuje po vzhodni meji poti pare. št. 1047, po vzhodni 
meji poti pare. št. 1050, po severni meji pare. št. 202, po zahodni in severni 
meji pare. št. 212, po vzhodni meji pare. št. 211 in 4/2, po severni meji 
pare. št. 217, do jarka po vzhodnih mejah pare. št. 220, 221/1, 224/5, 226, 
227, 229, 238, 240, 255 do poti pare. št. 1043, po njeni severni meji do pare, 
št. 346, po severozahodni meji pare. št. 345, po zahodni meji pare, št. 343 
in 342, po severni meji pare. št. 341, po zahodni meji parcele št. 331, po 
zahodni in severni meji pare. št. 330, po severni meji pare. št. 328, 325, po 
severni in vzhodni meji pare. št. 326, po južni .meji pare, št. 327, po 
vzhodni meji pare. št. 361 in 359, po severni meji pare. št. 360, 363, do 
376/2, po severni in vzhodni meji pare. št. 376/1 do poti pare. št. 1043, po 
severnem robu poti do križišča s potjo pare. št. 1196, po zahodni meji te 
poti do križišča s potjo pare. št. 1044, kjer smo z opisom pričeli.

V komasacijsko območje izven tega območja je severno še manjši 
kompleks, ki zajema pare. št. 4, 48/2, 280, 281, 285 in del poti 1046/3.

II.
Komasacijsko območje v k., o. Slaptinei zajema naslednja kmetijska 

zemljišča: '
— pare. št. 332, last AVGUŠTIN Marjana in AVGUŠTIN Frančiške 

roj. MATJAŠIČ, Slaptinci št. 29, vsakega do 1/2
— pare. št. 470, 471, last BELEC Marije roj. KRIŽANIČ, Slaptinci št. 

14
— pare. št. 363, 491, 520, 1068, last RANTAŠA Ivanke in BELEC 

Martina, Slaptinci št. 21, vsakega do 1/2
— pare. št. 217, 218/1, 218/2, 218/3, 220, 222, 223, last BERDEN 

Franca in BERDEN Ivane roj. HRIBAR, Slaptinci št. 8, vsakega do 1/2
pare. št. 353, 354, 366, 367, 373, 485, 486, 493, 494, 515, 1069, last 

ČERNEL Stanka in ČER NEL Alojzije roj. GRABAR, Slaptinci št. 18, 
vsakega do 1/2

— pare. št. 285, last DOMANJKO Elizabete roj. MATJAŠIČ, 
Slaptinci št. 34

— pare. št. 281, 374, 376/1, 376/2, 377/1, 377/3, last DOMANJKO 
Elizabete roj. MATJAŠIČ, Slaptinci št. 45

— pare. št. 1043, 1059, 1046/3, DRUŽBENA LASTNINA, ne
premičnine v splošni rabi

— pare. št. del 201, 202, last KRAJEVNEGA LJUDSKEGA ODBO
RA SELIŠČI — krajevna kmetijska zadruga

— pare. št. 1076, 1070, 357, 358, 359, 1071, 1074, 1077, 1067, 1075, 

221/1, 221/2, 203, 204, 1083/2, DRUŽBENA LASTNINA, Kmetijski 
kombinat v Gornji Radgoni

— pare. št. 1083/1, last FERENC Janka do 13/24, FERENC Marte 
roj. RAJH, do 11/24, Žihlava št. 1

— pare. št. 510/1, 499, 500, 506, 519, 1073, 510/2, 361, last GRE
GOREC Alojza ml. in GREGOREC Klare roj. ZMAZEK, Slaptinci št. 
22,

-- pare. št. 505/1, 505/2, last GREGORC Klare roj. ZMAZEK, 
Slaptinci št. 22

— pare. št. 552/1, last HODNIK Frančiške ml., do 6/12, HODNIK 
Terezije, do 5/12, HODNIK Alojzije, do 1/12, Slaptinci št. 24

pare. št. 495, 498/1, 498/2, 504, last HOLD Antonije, Slaptinci št. 
20

— pare. št. 503, 1072, last HORVAT Franca in HORVAT Marije, 
Slaptinci št. 3, vsakega do 1/2

— pare. št. 240, 241, last KAVČIČ Matije in KAVČIČ Marije roj. 
SATLER, Slaptinci št. 25, vsakega do 1/2

— pare. št. 224/1, 224/2, 224/3, 225/1, 199, last KOCUVAN Marije 
roj. PUKŠIČ, Slaptinci št. 5

— pare. št. 370, last KOLBL Cite, Slaptinci št. 37
— pare. št. 198, last KOROŠEC Ivana, Montevideo, ZDA
— pare. št. 4/2, 209, 210, 211, 212, last KRAJNC Alojzije, Slaptinci 

št. L
— pare. št. 511/2, last LANČIČ Jožeta, Žihlava št. 9
— pare. št. 511/1, 514, last nedl. LANČIČ Jožeta, Žihlava št. 9
— pare. št. 475, last LOVREC Alojza in'LOVREC Ivanke roj. 

PEROVŠEK, Slaptinci št. 10, vsakega do 1/2
— pare. št. 345, 346, 352/1,474, last LOVREC Antona in LOVREC 

Elizabete roj. JANŽEK, Slaptinci št. 10, vsakega do 1/2
— pare. št. 478, last LOVREC Miroslava in LOVREC Marte roj. 

REP, Slaptinci št. 10
— pare. št. 224/5, last LUPŠA Štefanije roj. HEL, Slaptinci št. 31
—, pare. št. 1082, last MARINIČ Marije nedl., do 1/6, MARINIČ 

Avgusta nedl., do 1/6, MARINIČ Klare nedl., do 1/6, MARINIČ Franca, 
do 3/6, Žihlava št. 3

— pare. št. 64, 341, 342, 343, 344, 364, 365, 479, 480, 481, 484, last 
MARINIČ Marjana in MARINIČ Jožefe roj. JAUŠOVEC, Slaptinci št. 
15, vsakega do 1/2

— pare. št. 501, 502, 508, 509, 539, last MARINIČ Karla in MARI
NIČ Marije roj. ŠPINDLER, Slaptinci št. 19, vsakega do 1/2

— pare. št. 227, 228, 229, 230, 207, 208, last MIHALIČ Alojza in 
MIHALIČ Marije roj. KVAS, Slaptinci št. 7, vsakega do 1/2

— pare. št. 51-7, 518, last MURKOVIČ Franca in MURKO VIČ Marije 
roj. KUPLJEN, Žihlava št. 7, vsakega do 1/2

— pare. št. 552/2, 528/1, 528/2, 532, 553/2, 555, last NOVAK Franca 
in NOVAK Antonije roj. HOLC, Slaptinci št. 12, vsakega do 1/2

— pare. št. 280, 48/2, last OGRIZEK Branka, Bučkovci št. 22
— pare. št. 1081, last PETEK Helene por. HOZJAN, Žihlava št. 10
— pare. št. 537, 538/1, 538/2, 540, 541, 542, 556, last PETEK Maksa 

in PETEK Terezije roj. KRAJNC, Slaptinci št. 13, vsakega do 1/2
— pare. št. 1080, last PLAVEČ Franca, Bolehnečici št. 25
— pare. št. 325, 326, 327, 348, 349, 487, 488, 489, 490, 527, last 

ZEMLJAK Ludvika in PLAVEČ Marije roj. ZEMLJAK, Slaptinci št. 17, 
vsakega do 1/2

— pare. št. 328, 329, 330, last PRELOG Mihaela in PRELOG 
Frančiške roj. PINTARIČ, Slaptinci št. 37, vsakega do 1/2

— pare. št. 347, last SUHAČ Tomaža in SUHAČ Marije roj. 
MATJAŠEC, Slaptinci št. 26, vsakega do 1/2

'— pare. št. 360, last ŠAFARIČ Lovra in ŠAFARIČ Marije roj. 
BRUMEN, Slaptinci št. 33, vsakega do 1/2

— pare. št. 1079, last ŠIJANEC Daniela, Žihlava št. 2
— pare. št. 1078, last ŠIJANEC Danijela in ŠIJANEC Marije roj. 

PARŠA, Žihlava št. 2, vsakega do 1/2
— pare. št. 4, last ŠOŠTARIČ Alojza in ŠOŠTARIČ Cecilije roj. 

KAUČIČ, Slaptinci št. 29, vsakega do 1/2
— pare. št. 331, 471, last ŠPINDLER Franca in ŠPINDLER Angele 

roj. MARINIČ, Slaptinci št. 26/a, vsakega do 1/2
— pare. št. 205, 206, last TOPOLN1K Alojza, Slaptinci št. 20
— pare. št. 193, 194, 195, last TOPOLNIK Cecilije roj. KOŠAR in 

TOPOLNIK Alojza, Slaptinci št. 2, vsakega do 1/2
— pare. št. 224/4, 225/2, 226, 238, last VIZOVIŠEK Kristine roj. 

TOPOLNIK, Maribor, Gosposvetska 34
— pare. št. 369, 368, last ŠAFARIČ Lovrenca in ŠAFARIČ Marije 

roj. BRUMEN, Slaptinci št. 33, vsakega do 1/2
— pare. št. 355, 356, 254, 255, last ZAMUDA Jožeta, Slaptinci št. 11
— pare. št. 371, 372, last ZVER Alojzije roj. SKUHALA in nedl. 

ZVER Irene roj. 1967, Slaptinci št. 41, vsake do 1/2
III.

Z uvedbo komasacijskega postopka je na komasacijskem območju 
prepovedan promet z zemljišči jn njihovo parodiranje, prepovedana pa je s ST
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12. člen
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v Uradnih 

objavah občin Pomurja.

Številka: 020-1/79
Datum: 13/2-1981

Predsednik
skupščine občine Ljutomer 
Franc ŠTRAKL, ekon. 1. r.

140

Na podlagi 51. člena, 2, odstavka 38, člena Zakona o varstvu 
živali pred kužnimi boleznimi (Ur. list SRS, št. 18/77 in 2/78) in
2. člena Odredbe o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter 
drugih preiskavah v letu 1981 (Ur. list SRS, št. 33/80) ter.222. 
člena Statuta občine Lendava (Ur. objave, št. 8/74) je Izvršni svet 
na svoji seji dne 12. 2. 1981 sprejel

ODREDBO
O PREVENTIVNIH CEPLJENJIH IN DIAGNOSTIČNIH TER 
DRUGIH PREISKAVAH V LETU 1981 V OBČINI LENDAVA

I. SPLOŠNE DOLOČBE

1. člen
Da se preprečijo oziroma ugotovijo v tej odredbi navedene 

živalske kužne bolezni, mora veterinarska organizacija, ki je po 
predpisih • verificirana za preprečevanje in zatiranje kužnih 
bolezni, opraviti v letu 1981 ukrepe zaradi ugotavljanja, 
odkrivanja, preprečevanja in zatiranja kužnih bolezni.

Posestniki živali so dolžni izvajati ukrepe iz te odredbe.

2. člen
Preventivne ukrepe iz te odredbe bo v letu 1981 opravljal 

Oddelek za preprečevanje in zatiranje kužnih bolezni (Oddelek za 
epizpotiologijo) Vet. postaje Lendava, razen v kooperacijskih 
rejah brojlerjev DO ,,Agromerkur”, kjer bo iste opravljala 
obratna veterinarska ambulanta.

Pred začetkom izvajanja ukrepov iz te odredbe mora Vet. 
postaja Lendava in obratna ambulanta DO ,,,,Agromerkur” o 
tem obvestiti organ veterinarske inšpekcije pri Upravi za 
inšpekcijske službe občin Gornja Radgona, Lendava, Ljutomer in 
Murska Sobota, enota 'Lendava. O opravljenem delu mora 
poročati na predpisanih obrazcih.

3. člen
Preventivna cepljenja se morajo opraviti tolikokrat, 

kolikokrat je potrebno, da so živali stalno zaščitene.

4. člen
Veterinarska organizacija, ki opravlja preventivne in 

diagnostične preiskave, mora voditi evidenco o datumu cepljenja 
oziroma preiskave, imenu in bivališču posestnika živali, o opisu 
Živali, o proizvajalcu, o serijski in kontrolni številki cepiva ter o 
cepljenja in preiskave.

Veterinarska organizacija mora spremljati zdravstveno stanje 
živali po uporabi biološkega preparata in o tem obveščati 
občinsko veterinarsko inšpekcijo.

11. PREVENTIVNI UKREPI
5. člen

Preventivno cepljenje kopitarjev, goved in ovac proti 
vraničnemu prisadu se mora opraviti v vasi Gaberje.

Zaščitno cepljenje je treba opraviti do 30. aprila 1981.

6. člen
Preventivno cepljenje proti steklini je obvezno za vse pse, 

stare več kot štiri mesece.
Pse je treba cepiti proti steklini z vakcino, ki ima dovoljenje 

pristojnega zveznega organa.
Preventivno je treba cepiti proti steklini tudi domače živali, 

ki se pasejo brez nadzorstva.

7. člen
Preventivno cepljenje kokoši, piščancev, brojlerjev in 

puranov proti atipični kokošji kugi se mora opraviti:
— v perutninski farmi v Dobrovniku, last DO 

,,Agromerkur”;

— v obratih individualnih proizvajalcev, ki proizvajajo v 
kooperaciji z DO ,,Agromerkur” M. Sobota in DO 
,,Mesoprodukt” Zlatar Bistrica;

— v sledečih naseljih: Pince Marof, Petišovci, Gornji Lakoš, 
Trnje, D. Bistrica, Dobrovnik in Kobilje:

— v obratih individualnih proizvajalcev, kjer pomeni reja 
perutnine pomembnejšo gospodarsko dejavnost.

Cepljenje iz prejšnjega odstavka se opravi z živo ali mrtvo 
vakcino. Vakcina mora biti pripravljena iz priznanih virusnih 
sevov po splošno priznani metodi.

Cepljenje določeno s tem členom opravita: Vet. postaja 
Lendava v naseljih in v kooperacijskih rejah DO ,,Mesoprodukt” 
Zlatar Bistrica.

V obratih individualnih proizvajalcev, ki proizvajajo v 
kooperaciji z DO ,,Agromerkur” in na farmi v Dobrovniku 
cepljenje opravi obratna ambulanta organizacije.

Cepljenje se opravi na način, ki ga za posamezno vakcino 
določi proizvajalec. '

8. člen
Proti prašičji kugi je treba preventivno cepiti prašiče v 

gospodarstvih, ki imajo deset in več plemenskih svinj oziroma 
najmanj petdeset pitancev.

Proti tej bolezni je treba preventivno cepiti tudi prašiče, ki se 
hranijo s pomijami ali z odpadki živalskega izvora, ne glede na 
njihovo število v gospodarstvu.

Cepljenje iz prejšnjega odstavka se opravi s sevom K 
lapiniziranega virusa.

9. člen
V spomladanskem roku je treba opraviti splošno 

tuberkulinizacijo goved v naslednjih vaseh: Radmožanci, 
Kamovci, Žitkovci, Velika Polana, Mostje, Banuta, Gornja 
Bistrica.

V jesenske roku je treba opraviti splošno tuberkulinizacijo 
goved v naslednjih vaseh: Strehovci, Dolina, Srednja Bistrica, 
Dolnja Bistrica, Genterovci, Hotiza, Dolga vas. Trimlini.

10. člen
Glede na brucelozo je treba preiskati enkrat letno:
— krave v hlevih individualnih proizvajalcev z mlečno 

prstnastim preiskusom;
— s serološko preiskavo krvi bika v prirodnem pripustu.

11. člen
Oba plemenjaka v prirodnem pripustu je treba preiskati 

enkrat letno na mehurčasti izpuščaj pri govedu (IBR/IPV).
Vzorce krvi odvzame Vet. postaja Lendava, preiskavo pa 

opravi VTOZD za veterinarstvo, Biotehniško fakultete v 
Ljubljani.

12. člen
Na kužno malokrvnost kopitarjev je treba preiskati 

plemenskega žrebca.
Kri odvzamejo delavci Veterinarske postaje Lendava.

13. člen
Čebelje družine, ki so bile na paši v drugih republikah je 

treba preiskati na varoatozo.
Preiskavo na varoatozo opravi: Obdravski zavod za 

veterinarstvo in živinorejo Ptuj.
Vzorce drobirja je treba dostaviti organizaciji iz prejšnjega 

odstavka do 31. marca 1981.

14. člen
Ta odredba začne veljati, naslednji dan po objavi v Uradnih 

objavah Pomurskih občin.
Številka: 322-1/81—9/95
Datum: 20. 1. 1981

Predsednik IS
Skupščine občine Lendava:

Ladislav IVANEC 1. r.
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Na podlagi* 51. člena zakona o varstvu živali pred kužnimi 
boleznimi (Ur. list SRS, št. 18/77) in odredbe 0 preventivnih ST
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cepljenih in diagnostičnih ter drugih preiskavah v letu 1981 (Ur. 
list SRS, št. 33/80, je izvršni svet skupščine občine Gornja 
Radgona na seji, dne 22. januarja 1981 sprejel naslednjo

ODREDBO

o preventivnih cepljenjih in diagnostičnih ter drugih preiskavah v 
letu 1981 v občini G. Radgona

I. SPLOŠNE DOLOČBE

1. člen • •

Da se preprečijo oziroma ugotovijo v tej odredbi navedene 
živalske kužne bolezni, morajo veterinarske organizacije, ki so po 
predpisih v verificirane za preprečevanje in zatiranje kužnih 
bolezni, opraviti v letu 1981 ukrepe zaradi ugotavljanja, 
odkrivanja, preprečevanja in zatiranja kužnih bolezni.

Posestniki živali so dolžni izvajati ukrepe iz te odredbe.

2. člen
Na podlagi te odredbe pripravi oddelek za epizootiologijo 

pristojnega veterinarskega zavoda oziroma veterinarske postaje (v 
nadaljnjem besedilu: veterinarski zavodi) v sodelovanju z obratno 
veterinarsko ambulanto predlog programa preventivnih ukrepov 
v letu 1981 in ga predloži za veterinarstvo pristojnemu 
občinskemu upravnemu organu,

3. člen
Preventivne ukrepe iz te odredbe opravijo veterinarski zavodi 

iz prvega odstavka 1. člena te odredbe in obratne veterinarske 
ambulante.

Veterinarski zavodi in obratne veterinarske ambulante so 
dolžne pred vsakim začetkom izvajanja ukrepov iz te odredbe o 
tem obvestiti pristojni medobčinski organ veterinarske inšpekcije. 
O opravljenem delu morajo poročati na predpisanih obrazcih.

4. člen
Preventivna cepljenja se morajo opraviti tolikokrat, 

kolikokrat je potrebno, da so živali stalno zaščitene.

5. člen
Veterinarski zavodi in obratne veterinarske ambulante, ki 

opravljajo preventivna cepljenja ali diagnostične preiskave, 
morajo voditi evidenco o datumu cepljenja oziroma preiskave, o 
imenu in bivališču posestnika živali, o opisu živali, o 
proizvajalcu, o serijski in kontrolni številki cepiva ter o rezultatu 
cepljenja in preiskave. i

Veterinarski zavodi in obratne veterinarske ambulante iz 
prejšnjega odstavka morajo spremljati zdravstveno stanje živali 
po uporabi biološkega preparata in o tem obveščati pristojni 
občinski organ veterinarske inšpekcije.

II. PREVENTIVNI UKREPI

6. člen
Preventivno cepljenje proti steklini je obvezno za vse pse, 

stare več kot štiri mesece.
Pse je treba cepiti proti steklini z vakcino, ki ima dovoljenje 

pristojnega zveznega organa.
Na okuženem in ogroženem območju je treba preventivno 

cepiti proti steklini tudi domače živali, ki se pasejo brez 
nadzorstva.

7. člen
Preventivno cepljenje kokoši, piščancev, brojlerjev in pura

nov proti atipični kokošji kugi se mora opraviti:
—- v perutninskih obratih organizacij združenega dela,
— v naseljih, kjer so perutninski obrati organizacij 

združenega dela, ali večje reje individualnih proizvajalcev,
— v obratih individualnih proizvajalcev, ki proizvajajo v 

kooperaciji z organizacijo združenega dela,

— v obratih individualnih proizvajalcev, kjer pomeni reja 
perutnine pomembnejšo gospodarsko dejavnost.

Cepljenje iz prejšnjega odstavka se opravi z živo ali mrtvo 
vakcino. Vakcina mora biti pripravljena iz priznanih virusnih se
vov po splošno priznani metodi.

Cepljenje, določeno s tem členom, opravijo veterinarski 
zavodi; v perutninskih obratih organizacij združenega dela, ki 

imajo organizirano lastno veterinarsko službo, pa obratne 
veterinarske ambulante. Cepljenje se opravi na način, ki ga za 
posamezno vakcino določi proizvajalec.

8. člen
Proti prašičji kugi je treba preventivno cepiti prašiče v 

gospodarstviih ki imajo deset in več plemenskih svinj oziroma 
najmanj petdeset pitancev. Proti tej bolezni je treba preventivno 
cepiti tudi prašiče, ki se hranijo s pomijami ali z odpadki 
živalskega izvora, ne glede na njihovo število v gospodarstvu.

Cepljenje iz prejšnjega odstavka se opravi s sevom 
K lapiniziranega virusa. Cepljenje opravijo veterinarski zavodi; 
na družbenih prašičerejskih obratih, ki imajo organizirano lastno 
veterinarsko službo, pa opravijo to cepljenje obratne veterinarske 
ambulante.

9. člen
Proti slinavki in parkljevki je treba preventivno cepiti 

osnovno govejo čredo organizacij združenega dela in bike v 
osemenjevalnih središčih.

Preventivno cepljenje iz prejšnjega odstavka opravijo s 
polivalentno AOC vakcino veterinarski zavodi; na govedorejskih 
obratih organizacij združenega dela, ki imajo organizirano lastno 
veterinarsko službo, pa to cepljenje opravijo obratne veterinarske 
ambulante.

10. člen
V letu' 1981 mora biti opravljena tuberkulinizacija v najmanj. 

40 odstotkih gospodarstev, ki imajo goveda. Tuberkulinizacijo 
goved opravijo veterinarski zavodi.

Najprej je treba tuberkulinizirati goveda v naseljih, kjer so 
bila s peto splošno tuberkulinizacijo ugotovljena tuberkulozna 
goveda ter pozitivni ali sumljivi reaktorji na tuberkulin.

Tuberkulinizirati je treba osnovne goveje črede organi
zacij združenega dela in bike v osemenjevalnih središčih.

Tuberkulinizacijo osnovne goveje črede organizacij 
združenega dela opravijo veterinarski zavodi. Tuberkulinizacijo 
bikov v osemenjevalnih središčih opravi VTOZD za veterinarstvo 
Biotehnične fakultete v Ljubljani.

11. člen
Glede na brucelozo je treba preiskati enkrat letno:
— krave v hlevih individualnih proizvajalcev z mlečno 

prstnastim preiskusom,
— osnovne goveje črede organizacij združenega dela s 

serološkem pregledom krvi,
bike v osemenjevalnih središčih s serološko preiskavo krvi 

in laboratorijsko preiskavo semena in sicer v presledkih šestih 
mesecev med obema pregledoma.

— plemenske živali v osnovnih čredah na prašičerejskih 
obratih organizacij združenega dela s serološko preiskavo krvi.

12. člen
Na govejo levkozo je treba pregledati osnovne Črede 

plemenskih goved, v katerih je bila opravljena sanacija (izolacija 
ali zakol pozitivnih reaktorjev na levkozo in dva negativna 
rezultata seroloških pregledov črede v 4-mesečnih presledkih) in 
plemenjake v osemenjevalnih središčih.

Preiskavo seruma s preizkusom v agar gelu opravi Klinika za 
prežvekovalce — VTOZD za veterinarstvo Biotehniške fakultete v 
Ljubljani.

13. člen
Na kužno malokrvnost kopitarjev je treba preiskati vse 

plemenske žrebce na območju občine in konje v gozdnih 
deloviščih.

Vzorce krvi odvzamejo pristojni veterinarski zavodi na 
zbirnih mestih.

14. člen
Čebelje družine vzrejevalcev matic ter čebelje družine 

plemenilnih postaj je treba preiskati na hudo gnilobo čebelje 
zalege, pršičavost, nosemavost in varoatozo. Preiskavo opravi 
VTOZD za veterinarstvo Biotehniške fakultete v Ljubljani.

Čebelje družine, ki so bile na paši v drugih republikah, je 
treba preiskati na varoatozo. Vzorce zimskega drobirja mofajo 
odvzeti veterinarski zavodi.

Preiskave na varoatozo opravljajo:
— VTOZD za veterinarstvo Ljubljana



tedenski 
koledar

SREDA, 11. marca — KRIŠTOF 
ČETRTEK, 12. marca — DORO
TEJA
PETEK, 13. marca — KRISTINA

kino
PARK MURSKA SOBOTA

11. in 12. marca ob 18. in 20. uri 
italijanski barvni film PRI
PRAVNICA,

13. marca ob 18. in 20. uri 
ameriški barvni kinemaskopski 
film MAŠČEVANJE MOŽA 
PAJKA.

ČRENŠOVCI
13. marca hongkonški barvni 

film VRNITEV TIGRA.

SVOBODA GORNJA RADGONA
11. in 12. marca ob 19. uri ju

goslovanski film JOVANA 
LUKINA,

13. marca ob 19. uri ameriški 
film LASJE.

LJUTOMER
11. marca ob 17.15 in 19.30 uri 

ameriški film KRALJ MAMIL.

prodam
MERCEDES 1113, kiper, general
no popravljen, prodam. Makovec, 
Kraški 42, P. Cankova. M—735 
FIAT 126 P, letnik 78, prevoženih 
26.000 km, prodam. Rakičan 35. 
M—752
ZASTAVO 101, prevoženih 
11.000 km, dobro ohranjeno, pro
dam. Generala Maistra 3. M—754 
FIAT 850 SPECI AL, registriran 
do 31. decembra 1981, prodam. 
Košalin, Grad 28. M—756
AVTO OPEL ASCONA NAPRO
DAJ. Kroška 59, MURSKA SO
BOTA. M—758
VINOGRAD v LENDAVI (Be-b 
nec), 13 arov, z novo kletjo, pro
dam. Vprašati: Hotiza št. 72. 
M—759
ŽETVENO NAPRAVO za kosil
nico BCS, prodam. Flisar, Gornji 
Črnci 31. M—760
SADILEC KORUZE — OLTOV, 
4 redni, otavo, seno in moped, 
prodam. Skakovci 17. M—761 
ZASTAVO 750, letnik 1974, pro
dam. Motovilci 45. M—763 
JERMENICO ZA TRAKTOR 
STEYR 18, prodam. Tropovci 5. 
M—764
1 HA GOZDA (stavbni les) in 
kmečko hišo z dvema šupama v 
Berkovcih, prodam. Berkovci 26, 
p. Prosenjakovci. M—765
DIANO, letnik december 78, pro
dam. Naselje B. Kraigherja 28, 
Murska Sobota, telefon 23-869. 
M—766
LADO SL 1500, letnik 1976, pre
voženih 42.000 km, ugodno pro
dam. Moravci 27/A, p. Martjanci. 
M—770
DVE TELICI, 7 mesecev breji, 
prodam. Gorica 15. 
M—771
TRAKTOR FERGUSON IMT 
585, letnik 1977, s kabino in hi
dravličnim volanom, prodam. Ro
zina Borko, Stanetinec 50, p. štri- 
gova. M—771 
KLINASTO BRANO, 3-delno, 
prodam. Strukovci 54, p. Bodonci. 
M—772
VEČ GRADBENIH PARCEL v 
Hrastje Moti, ob asfaltirani cesti, 
4 km od Radenc, prodam. Andrej 
Sterniša, Radenci 50/B. M—773

**********************
H SLOVENSKO KULTURNO PROSVETNO DRUŠTVO
4» „MURA" 
7* BONNIGHEIM, ZR NEMČIJA ** > . , H* Čestita za dan zena *
* — 8. marec J
T VSEM ŽENAM DELOVNEGA KOLEKTIVA „MURA"^ 

MURSKA SOBOTA. *
* ŽELIMO MNOGO DELOVNIH USPEHOV TER VEDRO IN*
* VESELO PRAZNOVANJE! *

**********************
ZAMRZOVALNO SKRINJO 
LTH, prodam. Naslov na upravi 
lista. M—774
MEŠANA DRVA PRODAM. Na
slov na upravi lista. M—775
VW 1200, letnik 74, prodam. Ro
šker, Mladinska 22/A, Murska 
Sobota, telefon 21-012. M—776
ŠIVALNI STROJ SINGER (luk- 
njičar), prodam. Kapela 76, Len
dava. M—780
ELEKTRIČNI VARILNI APA
RAT PRODAM. Geza Laszlo, G. 
Lakoš 118, p. Lendava. M—781 
KOMBAJN EVROPA CLAS, ši-‘ 
rina kose 220 cm, prodam. Vinko 
Virag, Odranci 22, p. Črenšovci. 
M—783
ZASTAVO 750, registrirano do 
30. 10. 1981, Jetnik 1972, prodam 
za 32.000 din. Silva Štruci, Trate 
1, n. b., p. Gornja Radgona. 
M—OP

ZASTAVO 750 PRODAM. Alojz 
Ciglarič, Godemarci 8, p. Bučkov- 
ci. Vi—78
FOTOAPARAT KODAK EKS
PRES in ojačevalec za kitaro ali 
bas, 100 W, prodam. Jože Viso
čnik, Mladinska 48, Murska Sobo
ta. M—785
TRAKTOR URSUS C—35 PRO
DAM. Jožef Zver, Odranci 98, p. 
Črenšovci. M—786

kupim
PARCELO V LENDAVSKIH 
GORICAH, lahko tudi na Štajer
skem, če je ob glavni cesti, kupim. 
V poštev pride tudi vinograd. Po
nudbe na upravo lista. M—757 
PIANINO — stari ali neupora- 
bljiv, kupim. Ponudbe na Plečni
kovo 8, stan. 18 Maribor, telefon 
062 31-240. M—762

PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala 
za 8. razredd OŠ G. Radgona, za 
leto 1979. Jože Kotnik, Trate, blok 
1, Gornja Radgona. M—768

SOZD ABC POMURKA, Murska Sobota 
Komisija za delovna razmerja DSSP 

objavlja 
dela in naloge

STROKOVNEGA 
SODELAVCA
za pripravo predlogov in analizo planov.

Pogoji: visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri in 
3 leta delovnih izkušenj.

O izbiri bodo obveščeni v roku 30 dni po opravljeni izbiri.

Kandidati naj vloge in ustrezna dokazila o izpolnjevanju 
razpisnih pogojev pošljejo na naslov:
ABC POMURKA — Delovna skupnost, Murska Sobota, 
Lendavska c. 9, v roku 15 dni.

Tehnostroj TOZD Servis Ljutomer, Kolodvorska c. 16/a 
organizira dne 13. 3. 1981 ob 8. uri v prostorih TOZD

prodajo
naslednjih osnovnih sredstev:

- izklicna cena
— 1 kom. ..aprava za centriranje 1.000,00 din
— 1 kom. dvigalo krokodil (nekompletno) 200,00 din
— 1 gar. valji za tehnične preglede 2.000,00 din
— 1 kom. gorilec za termogen 500,00 din

KLUB ŠTUDENTOV POMURJA - Maribor in Ljubljana 
vabita na tradicionalno

BRUCOVANJE,
ki bo 14. marca 1981

V HOTELU DIANA V MURSKI SOBOTI.

VESTNIK
VESTNIK — Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska 
Sobota, Gornja Radgona. Lendava in Ljutomer — Izdaja 
Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, 
Titova 29/1 — Ureja uredniški odbor:

Štefan Dravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika), 
Ludvik Kovač (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko,Jože Graj, Milan Jer še, Janez Kurbus, 
Dušan Loparnik, Feri Maučec (šport), Štefan Sobočan, Janko Stolnik (dopisništvo), Branko Žunec, 
Endre Gonter (tehnični urednik), Nevenka Emri (lektor). Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, 
Titova 29/1 — Telefon: Novinarji 21-232,21-064 in 21-383; direktor in glavni urednik, odgovorni urednik, 
naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarsko propagandna služba in tajništvo 21-064 in 21-383, 
dopisništvo Gornja Radgona tel. 74-597, dopisništvo Lendava tel. 75-085 in dopisništvo Ljutomer tel. 
81-317 — Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo — Celoletna naročnina 300,00 din, polletna 
150,00, za inozemstvo celoletna naročnina 700,00 din (330 Sch, 47 DM), za delovne organizacije 400,00. 
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota 51900 603-30005 — Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 
50100-620-000112-25730-30-4-01176 — Odi. 1. 1980 izhaja Vestnik kol poltednik ob torkih in pelkih — 
Cena posamezne številke 4 dinarje. Tiska ČGP Večer Maribor — Po pristojnem mnenju je Vestnik 
oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

GUMO za traktor steyr 900 x 24 
semperit, kupim. Marija Serec, 
Gornji Črnci 38, p. Tišina. 
M—782

sobe ?
- • / « /j-;

OPREMLJENO SOBO oddam 
fantom ali dijakom. Naslov v 
upravi lista. M—777

- ---- • Z -

zaposlitve
KV — samostojnega zidarja — zi
darje, zaposlim takoj ali s 15. 
marcem. Samsko stanovanje za
gotovljeno. Priučeni zidarji izklju
čeni. Možnost zaslužka do 20.000 
din mesečno. Košar Anton, zidar
stvo, Avsečeva 21, Nove Jarše, 
61000 Ljubljana, telefon popoldne 
061 43-155. M—MM 
VESTNEGA, SAMOSTOJNEGA 
ZIDARJA in vajence za zidarsko 
stroko, zaposlim takoj. Samsko 
stanovanje zagotovljeno. Zidar
stvo, Milčinskega 68, 61000 Lju
bljana. M—655
DVA PK ali priučena delavca za 
izdelovanje cementnih izdelkov in 
delavca, voznika viličarjev, sprej
mem v službo. Janez Zobec, ce
mentni izdelki, Ljubljanska cesta 
43, 61293 Šmarje-Sap. M—778 
MIZARSKEGA POMOČNIKA 
SPREJMEM. Naslov v upravi li
sta. M—755
VAJENKO za šiviljsko stroko, 
sprejmem. Viktorija Maje, 
Trstenjakova 35. M—767

razno

ZAPOSLIM
KV ELEKTROINŠTALA- 

TERJA
ZA NEDOLOČEN ČAS.

Oglasite se osebno ali 
pismeno pri Karlu Šinku, 
elektroinštalaterju, M. 
Sobota, Miklošičeva 8.

I •••••••••••••••••••••••••*»•••••••• 

VESTNIK 
v vsako hišo

UM RLI
Štefan Hartman, 69 let, Beltinci, Krožna 20; Štefan Horvat, 72 
let, Krašči 47; Ludvik Horvat, 72 let, Panovci 5; Franc Kuhar, 73 
let, Motvilci 57; Alojz Tiirha, 75 let, Rogašovci 77; Franc Temlin, 
76 let, Šalamenci.8; Aleksander Barbarič, 76 let, Zenkovci 87; Jo
že Kumin, 77 let, Krog 172; Alojz Krenos, 79 let, Brezovci 80; 
Ludvik Gutman, 79 let, Bogojina 65; Leopold Bencak, 81 let, 
Bakovci 11; Janez Sever, 82 let, Poznanovci 52; Aleksander Kraj
car, 85 let, Budinci 5; Petra,Novak, 1 leto, Murska Sobota, Gre
gorčičeva 1/a; Marija Baranja, 32 let, Pertoča 120/a; Sonja Sukič, 
35 let, Murska Sobota, Ulica mladinskih del. brigad 3; Justina 
Lovenjak, 39 let, Dolnji Slaveči 89; Viktorija Rac, 55 let, Serdica 
116; Emilija Jošar, 68 let, Petanjci 113; Marija Horvat, 68 let, 
Grad 130; Emilija Kuplen, 70 let, Poznanovci 9; Katarina Ifko, 
79 let, Beltinci, Krožna ulica -20; Etelka Rocner, 71 let, Križevci 
140; Terezija Ščap, 72 let, Petanjci 128; Kristina Horvat, 72 
let, Lucova .33; Ana Roman, 72 let, Hodoš 41; Ana Kučan, 73 let, 
Panovci 21; Irma Žibrik, 75 let, Polana 31; Karolina Kerčmar, 76 
let, Selo 135; Justina Števančec, 77 let, Beltinci, Ravenska 19; Ka
rolina Talaber, 78 let, Dolenci 57; Katarina Žitek, 78 let, Rakičan 
94; Ivana Kollar, 80 let, Gerlinci 114; Marija Rituper, 80 let, Te- 
šanovci 71; Vilma Poredoš, 81 let, Tišina 21; Marija Lesic, 82 let, 
Trdkova 30; Julija Luthar, 82 let, Gornji Petrovci 37; Frančiška 
Gergorič, 83 let, Selo 8; Ana Pozvek, 83 let, Dolič 52; Hedvika 
Novak, 85 let, Bratonci 149; Veronika Vrečič, 86 let, Vidonci 75; 
Terezija Škrilec, 87 let, Puconci 27; Irma Vučkič, 87 let, Rakičan 
21; Karolina Turner, 88 let, Murska Sobota, Kroška 16; Frančiška 
Solovjev, 88 let, Kuzma 51; Barbara Maučec, 88 let, Gančani 126; 
Elizabeta Podlesek, 89 let, Pečarovci 7.

Jože Soštarec
iz Murske Sobote

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znan
cem, ki so dragega pokojnika pospremili na njegovi zadnji poti in 
mu poklonili vence in cvetje, nam pa izrekli sožalje. Posebna 
hvala gospodu duhovniku Novaku za pogrebni obred ter cer
kvenemu pevskemu zboru za odpete žalostinke, kolektivom Se
paracije, TMP, OZD Mura in Društvu upokojencev Murska 

Sobota. Vsem še enkrat najlepša hvala.
Beograd, Beli Manastir, Murska Sobota, 23. 2. 1981

Žalujoči: žena Karolina, hčerki Šarika z družino in Ida z možem ter 
ostalo sorodstvo.

ZAHVALA

V 75. letu starosti nas je zapustil naš 
dragi mož, oče in stari oče

d.

Bolečina v srcih naših je, 
kamorkoli se ozremo, 
povsod vse prazno je, 
ni več ljubeče roke mamine.. .

ZAHVALA

Ob bridki in nenadomestljivi izgubi naše drage žene, mame, tašče.
« babice in prababice

Marije Mislete
roj. COF 

iz Babinec
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem in prijate
ljem, krso našo drago pokojnico pospremili do njenega zadnjega 
doma, ji darovali vence in cvetje, izrazili ustna in pismena sožalja. 
Iskreno se zahvaljujemo sodelavcem EVROTRANSA Ribnica, 
PE Maribor, Mesne industrije M. Sobota, Vzgojnoizobraževal- 
nega zavoda Veržej, PZC delovne skupnosti M. Sobota in MTT 
Ljutomer, govornikom ob odprtem grobu, posebno g. župniku. 

Zahvala tudi čast, duhovščini za opravljeni pogrebni obred.
Babinci, Noršinci, Grlava, Veržej, Bratonci, M. Sobota, Graz, 

Maribor. L 3. 1981 
Žalujoči: VSI NJENI

ZAHVALA

V 51. letu starosti nas je nepričakovano, za vedno zapustila naša dobra žena in mama

Jolanka Bagari
iz PREDANOVEC

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki ste jo spremljali na 
njeni zadnji poti, nam pa izrekli sožalje. Hvala duhovniku za lep pogrebni obred, sekciji 
žena, govorniku iz KS, pevcem žalostink, mladini in NK iz Predanovec ter Delovni 

organizaciji za PTT promet Murska Sobota.
Hvala vsem, ki ste jo pospremili na poslednji poti.

Murska Sobota, dne 26. 2. 1981
Žalujoči: mož Ludvik, sin Darko in ostalo sorodstvo.
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SOBARICA MARIJA
SE SPOMINJA

mi je tovariš maršal opravi
čil, ko sta se s soprogo od
pravljala počivat. Opazil je 
namreč, da sem ju čakala in 
omenjena pozornost me je 
globoko ganila. Naslednjega 
dne zjutraj sta odpotovala.«

Ob odhodu se ji je tovariš 
Tito zahvalil za pozornost in 
prijetno bivanje v Ljubljan
skem domu in Marija seje v 
mislih na tiste čase kar raz
nežila.

dano, da bo zvečer odpoto
val, vendar pa se to ni zgo
dilo. Ostal je med svojimi 
gostitelji.

»V salonu Ljubljanskega 
doma je v nedeljo zvečer 
gostoval ansambel Mihe 
Dovžana. Očitno se je pred
sednik odlično počutil, saj je 
ostal v družbi skoraj do pol
noči. Ne bom pozabila, kako 
neposredno in priljudno se

nostih. Zaupanje, ki so mi ga 
s tem naklonili v hotelu, sem 
morala opravičiti in pri
znam, da mi je prav prijetno 
delo.«

Mariji je nedelja minila 
'kot bi mignil. Opravkov ji ni 
zmanjkalo. Tovariš Tito seje 
tega dne mudil s svojim 
spremstvom v Gornji Rad
goni, kjer je slovesno o tvoril 
most čez reko Muro kot po
membno vez s sosednjo 
Avstrijo. Sprva je bilo pove-

»Maršalje imel s sabo tudi 
svoje ljubljence: psa Tigra — 
vsaj mislim, da so ga tako 
klicali — in dva ljubka bela 
pudla. Tiger se je ponavadi 
zadrževal na hodniku, pudla 
pa je imel predsednik v svoji 
sobi. Ne morem vam pove
dati, kako glasni so bili vsa
kič, koje Tito prihajal v svoj o 
sobo. Bil je to pravi pasji 
koncert,« se je končno raz
govorila naša sogovornica.

»Veste, prav posebni ob
čutki so me obhajali, ko sem 
skrbela za maršalovo garde
robo in prostore, kjer je bi
val. Ponos in spoštovanje, 
odgovornost in samozavest, 
vse to se me je polaščalo tiste 
tri dni, ki sem jih preživela v 
neposredni bližini ljublje
nega maršala. To je bilo en
kratno doživetje in se ga ne 
da pozabiti.«

Ohranila je še en dragocen 
spomin — sliko. Izročila 
nam jo je s posebnim zago
tovilom, da jo vrnemo, kar 
smo ji seveda rade volje ob
ljubili. »To je slika, ki me bo 
spremljala vse življenje. 
Daleč od tega, da bi se z njo 
postavljala, saj bi to pome
nilo moralno zlorabo in 
razvrednotenj e samosvoj ega 
priznanja, ki sem ga bila I 
deležna od predsednika Tita 
12. oktobra leta 1969,« je z 
neskritim ponosom pripo
vedovala in pri tem molče 
ogledovala pred dobrim de
setletjem fotografsko žabe- I 
ležen dogodek. Nismo je 
spraševali, kaj danes misli in 
čuti, ni nam pa ušlo, da se ji je I 
v očeh zlagoma nabrala I 
mokrota, kije poprej ni bilo. I 
Nemara grenke solze nad I 
nenadomestljivo izgubo I 
pred skoraj enim letom? 
Poslovili smo se . B. ŽUNEC I

in za to, da bi v sebi strnila 
vse vtise, je treba časa. Mi
mogrede se pozabi malen
kost, ki bi utegnila biti važen 
kamenček v mozaiku celo
tnega doživetja. »Zvečer sem 
ostala v domu skoraj do 
polnoči. Sobi številka 5 in 6, 
ki sta ju imela rezervirani 
najdražji gost s soprogo, sem 
skrbno uredila, po svojih 
najboljših močeh in sposob-

sre- 
prav 

posebno, svojsko toplino in 
človečnostjo. Za Marijo 
Horvat, sobarico iz Ljub
ljanskega doma v Radencih, 
ki nam ga je razodela, izje
mno dragoceno in neizbri
sno.

»Bilo je 12. oktobra 1969. 
leta. Mislim, da v soboto. Vsi 
smo bili že nekaj dni kot na 
trnih, kajti na obisku v Po
murju se je mudil maršal 
Tito. Menda bo prenočeval v 
Radencih, nam je bilo reče
no in šele v zadnjem trenut
ku, da prav v prostorih 
Ljubljanskega doma. Vzne
mirjeni smo bili in srečni, 
presrečni.

Morala je biti že 18. ura, 
kajti, ko je prispel predse
dnik Tito s svojim sprem
stvom pred Ljubljanski 
dom, seje zunaj že mračilo. 
Nekdo iz njegovega sprem
stva mi je dejal, naj ga kot 
glavna sobarica in takorekoč 
gostiteljica pričakam kar na 
stopnicah doma. Razumlji
vo, da mi je srce glasno bilo, 
da sem bila v zadregi in da 
sem imela tremo. A je ta kaj 
hitro prešla. Rekla bi, da ta
koj za tem, ko sta mi tovariš 
Tito in soproga stisnila roko, 
rekoč: Drago mi je!«

Sobarica Marija, sicer 
doma iz Prekmurja, je že 
dobri dve desetletji zaposle
na v zdravilišču Radenske in 
je kljub letom ohranila 
mladostno gibčnost, in pri
ročnost. Ni in ni se mogla 
prav razgovoriti. Spomniti 
se takega nepozabnega sre- j 
Čanja zagotovo ni preprosto .

Še eno od številnih 
čanj. Tokrat prežeto s

Tale fotografija, ki je nastala 12. oktobra 1969 v prostorih 
Ljubljanskega doma v Radencih bo Mariji Horvat, ki se 
rokuje s predsednikom Titom, v trajen, neizbrisen spomin.

Akcije za zbiranje 
odpadnih surovih

Za potrebe 
industrije 

in zdravega okolja
Kako prihraniti sleherni dinar v teh stabilizacijskih naporih 

naše družbe? To je gotovo eno najpomembnejših vprašanj 
sedanjega trenutka, ki mu odmerjamo vse več pozornosti na vseh 
področjih družbenega življenja. Tako je tudi glede zbiranja števil
nih odpadnih surovin, pri čemer imamo v mislih zlasti star papir, 
železo, pločevino in še kaj. V ospredju sta predvsem dva cilja, in 
sicer želimo z akcijami zbrati čim več odpadnega materiala za 
sekundarno surovino, po drugi strani pa gre za določeni vzgojni 
moment, ko bi naj z očiščevalnimi akcijami ohranjali zdravo 
človekovo naravno okolje. 8 tem namenom smo se napotili v dve 
organizaciji združenega dela v Murski Soboti, ki se v glavnem 
ukvarja z zbiranjem odpadnih surovin. To sta skladišči Dinosa in 
poslovne enote Surovina, kjer so nam postregli z nekaj zanimivimi 
podatki.

Količine starega papirja 
v spodbudo

Prav letos bo poteklo 35 let od ustanovitve DINOSA v Murski 
Soboti, ki je vseskozi skrbel za načrtno zbiranje raznolikih 
odpadnih materialov, v zadnjem obdobju pa v novem terminalu 
tudi sekundarnih surovin. Letna količina odpadnih surovin doseže 
okrog 5300 ton, predvsem starega papirja, saj se ga nabere za 2700 
ton. Poleg tega v njihovem skladišču shranijo približno 1200 ton 
razne odpadne pločevine, 360 ton železa in podobno. Iz teh podat
kov je razvidno, da je dan glavni poudarek zbiranju starega 
paspirja. ,,Da bi sekundarno surovino v našem skladišču ovred
notili, je potrebno, da jo najprej predhodno pripravimo, zato je 
naziv temeljne organizacije združenega dela Priprava odpadnih 
surovin. Spričo tega smo se vse doslej vključevali v številne akcije 
zbiranja odpadnih surovin, za kar tudi stimuliramo občane in 
organizacije združenega dela. Tako, na primer, znaša sedanja cena 
papirja 3,5 dinarja za kilogram, kjer gre v pretežni meri za časopis
ni papir, pa tudi za ostale vrste papirja. Pri tem nam veliko 
pomaga zlasti šolska mladina, še posebej iz osnovnih šol v Murski 
Soboti in njeni okolici, imeli pa smo tudi pogovore s predstavniki 
medobčinske gospodarske zbornice in društva za varstvo okolja, 
da bi s takimi akcijami nadaljevali skozi vse leto,” pravi Vladimir 
Škalič, vodja skladišča Dinos v Murski Soboti.

Prizadevajo si, da občani ne bi metali papirja in ostalih 
odpadnih surovin, ampak jih je treba organizirano zbirati, kajti 
prav mnoge tovarne še kako potrebujejo sekundarno surovino, ki 
jo za zdaj v mnogočem uvažajo, prihranek pri devizah pa bi bil 
dokaj občuten. Med drugim se v soboškem Dinosu dogovarjajo s

Utrip iz oddaljenih Matjaževe«
Osnovna značilnost Matja- 

ševec je obmejnost. Vas tik ob 
avstrijski meji na Goričkem, ki 
sodi h krajevni skupnosti Kuz
ma, je namreč le kakšen kilo
meter oddaljena od tromeje, kar 
se odraža v življenju. Od okoli 
160 prebivalcev jih je veliko 
zaposlenih preko meje, pa najsi- 
bodo to sezonci ali pa kar delavci 
na začasnem delu v tujini. Ostali 
prebivalci vasi, v kateri je 57 
hišnih številk, so mali kmetje, 
kar 15 zaposlenih pa združuje 
delo v soboškem Konstruktorju. 
Že dalj časa jih pesti slaba cestna 
povezava, zato se vaščani s skup
nimi močmi trudijo pridobiti 
težko pričakovani avtobus.

KDAJ AVTOBUS?
Pogoj zanj je prevozna cesta, 

in zato so pred zimo navozili 
nanjo potrebni material, sredstva 
pa je prispevala občinska samou
pravna interesna skupnost za 
cestno in komunalno dejavnost. 
Od skupno 600 tisočakov jih je 
ostalo še toliko, da bodo na 
pomlad opravili še drugi navoz 
gramoza, tako da bo avtobus 
lahko zapeljal skozi vas. Zato že 
urejajo avtobusno postajališče in 
se veselijo, da naposled ne bodo

več odvisni od lastnih prevozov 
na delo, pa tudi v nujnih pri
merih, ko je potrebno koga pra
vočasno spraviti v bolnico, bo 
lažje.

Poleg ureditve ceste si v 
Matjaševcih že dalj časa prizade
vajo pridobiti zvezo s svetom v 
obliki telefona, kar je glede na 
obmejnost še toliko bolj po
membno. Čeprav imajo sredstva 
zbrana in možnost, da bi bili 
vezani na kabel, ki vodi do 
karavle, tudi, se zatika pri 
priklopu.

,,No, upajmo, da bomo letos 
le uspeli,” je dejal predsednik 
vaškega odbora Karel Kornhaus- 
ler, ki smo ga zmotili pri delu v 
mizarski delavnici. Čeprav je 
prijetno dišalo po sveže nareza
nih deskah in žagovina ni bila 
preveč v napoto, je le vztrajal, 
da smo sedli za mizo v kuhinji. 
Tam je stekel pogovor tudi z 
ostalimi aktivnosti na vasi.

DEJAVNI GASILCI
Mednje prav gotovo sodi 

aktivnost gasilcev, ki so ob 
pomoči ostalih vaščanov Matja- 
ševec lani razvili svoj prapor v 
gasilskem domu, letos pa bi radi 
zgradili stolp za sušenje briz-

Matjaševci so bojda svoje ime dobili po kralju Matjažu, pravijo starejši 
prebivalci te oddaljene vasi na vrhu Goričkega, do katere vodi le 
makadamska cesta. Prav slabe cestne povezave in dejstvo, da v vasi ob 
meji ni nobenega telefona, pa sta osnovna problema, ki jih tareta.

Predsednik vaškega odbora v 
Matjaševcih je Karel Komhau- 
sler, po poklicu mizar in edini, ki 
se ukvarja s to drobno obrtjo v 
vasi, v kateri je 57 hišnih številk. 
Obmejnost se tod močno čuti, saj 
je veliko sezoncev, pa tudi takih, 
ki so dalj časa živeli onstran me
je.

galnih cevi in olepšali zunanjost 
gasilskega doma. Načrtujejo pa 
tudi ureditev vodnih objektov za 
požarno varnost in napeljavo 
vodovoda do pokopališča. Tam 
so lani uredili mrliško vežo, 
veliko prostega časa pa so vložili 
tudi v priklop vasi na električni 
daljnovod in ob tej priliki zgra
dili tudi transformator.

Gasilski dom je obenem tudi 
-vaški dom, v katerem se po 
potrebi sestajajo, manjka pa jim 
kulturna dvorana, v kateri bi se 
sestali ob kakšnih gostovanjih ali 
pa celo sami pripravili kulturni 
program. Zdaj so vezani na Kuz
mo, če se hočejo kulturno 
udejstvovati, tamkaj pa je tudi 
šola, ki jo obiskujejo matja- 
ševski šolarji. Posebej pozimi je 
za manjše med njimi tista dva 
kilometra kar daleč. Pri šoli je 
namreč tudi mala šola, v kateri 
se predšolski otroci pripravljajo 
na obvezni pouk, vrtca za 
najmlajše pa ni.

ŽELJA PO PREHODU
Prehod v Matjaševcih je v 

zadnjem času zaradi slabe ceste, 
ki vodi do njega, zaprt. To naj
bolj prizadeva dvolastnike med 
kmeti, ki živijo v Matjaševcih, 
saj se zelo bojijo, da prehod ne 
bi ostal zaprt tudi v pomladnih, 
poletnih in jesenskih mesecih — 
skratka ves čas, ko so opravila 
na poljih in bi bila pot do njiho
vih njiv predolga. V času, ko 
prevoz zaradi dragega bencina ni 
več poceni, bi bilo to hudo naro
be, menijo in si zadevajo, da bi 
maloobmejni prehod obdržali.

Pri gradnji ceste do prehoda 
imajo vso podporo, največ dela 
pa so vložili sami, saj so se 
popravila ceste lotili že pred leti, 
če bo potrebno, pa bodo tudi le
tos pljunili v roke.

Brigita Bavčar 
Foto: Štefan Celec

Letošnja zima se ne da ugnati in 
gospodinja Marjja Bunderla skr
bi, da jih na domačiji ne bi zeblo. 
Drv je k sreči še dovolj pa tudi 
pripravljenost za pogovor. Iz nje
ga je bilo razbrati, da se je Marjja 
poročila preko ceste, tako, da je 
hišno številko 2, zamenjala za 4 
in ostala v Matjaševcih.

komunalnimi podjetji v Radencih in Murski Soboti za načrtno 
aktivnost pri zbiranju raznega odpadnega materiala. Kot 
zatrjujejo, je ta akcija zlasti dobro uspela v Radencih, zato pri
čakujejo, da bo tako tudi v Murski Soboti, kjer za zdaj akcija še ni 
stekla. Problem pa nastaja, kot pravijo v Dinosu, da ne morejo v 

- kratkem času dobiti ustrezno število posod za zbiranje odpadnega 
papirja, ki ga je treba sortirati. Z izidom zakona o odpadnih ma
terialih pa si bodo v njihovi sredini vsakodnevno prizadevali 
dosledno in ustrezno vrednotiti odpadni papir in druge materiale.

V ta namen imajo v Dinosu široko zastavljene akcije v 
srednjeročnem obdobju 1981—1985, da bi čimprej zajeli odpadne 
surovine, kar velja tudi za planiranje le-tega v letu 1981. K temu jih 
spodbujajo lanskoletni nadvse uspešni rezultati, ko so prek 
osnovnih šol na območju občin Lendava, Ljutomer in v krajevni 
skupnosti Radenci zbrali kar nekaj nad 80 ton papirja in več kot 
30 ton raznih drugih odpadnih materialov. Samo v letu 1980 so v 
soboškem Dinosu zbrali: 190 ton papirja v natron vrečah, 1723 ton 
mešanega papirja, 380 ton časopisov in 140 ton arhive. Tudi letos 
bodo organizirali številne akcije s pomočjo šol, krajevnih skup
nosti in Rdečega križa, ki so se vedno odzvali. Pri tem omenjajo 
mlade v soboški Panoniji, krajevnih skupnostih Tišina, Mačkovci 
in Beltinci, ki so se nadvse vneto vključili v očiščevalne akcije.

Že ta mesec vrsta akcij
Tudi Surovina se vse bolj vključuje v široko zasnovano akcijo 

zbiranja odpadnih surovin, in sicer v mestu Murska Sobota in 
njeni bližnji okolici. Že v mesecu marcu načrtujejo zbiranje 
odpadnega papirja v sodelovanju z mladinskimi organizacijami in 
šolami na območju vseh šestih krajevnih skupnostih v pomurskem 
središču in po vaseh v oddaljenosti do 10 kilometrov od mesta 
Murska Sobota. „V ta namen bomo po ulicah v Murski Soboti 
postavili zaboje, kamor bi naj občani odlagali razno odpadno 
surovino, ki jo bomo odpeljali z našimi tovornjaki. Že v prvih 
dveh mesecih letošnjega leta, ko so močno prisotna stabilizacijska 
prizadevanja, opažamo, da smo zbrali več tega materiala kot v 
enakem obdobju lanskega leta. Tako smo zbrali za 20 ton več 
odpadnega papirja — lansko leto 25 ton, letos pa že 45 ton,” 
poudarja Ludvik Novak, poslovodja poslovne enote Surovina v 
Murski Soboti.

Verjetno je na takšen odziv vplivala tudi višja cena, kar velja 
zlasti za odpadni papir. Za kilogram le-tega so lansko leto odšteli 
1,5 dinarja, letos pa že 3,5 dinarja. In kot navajajo, je trenutno 
najbolj pereče stanje v papirnici v Ceršaku, kjer ravno primanjku
je takšne vrste papirja. Zato pozivajo vse občane in delovne ljudi, 
da se v čim večjem številu odzovejo tej akciji za zbiranje odpadnih 
surovin in s tem pripomorejo k boljši oskrbi s sekundarnimi 
surovinami. Predvsem pa to, da ne bi bile jame ob prometnih 
cestah in drugje polne raznih odpadnih surovin, ampak da najfie 
pot do njih industrija. Da o nujnosti večjega varovanja okolja ne 
govorimo posebej.

Predvsem s pomočjo mladine bi naj vsake tri mesece 
organizirali akcijo zbiranja odpadnih surovin, predvsem starega 
papirja, vsakih šest mesecev pa po večjih v.-seh in krajevnih skup
nostih soboške občine tudi raznega starega železa in vse tja. do 
barvnih kovin. To načrtujejo skupno z medobčinsko gospodarsko 
zbornico, da bi aktivnost na tem področju čimbolj uspela. Doseda
nji odziv občanov jih gotovo prepričuje v to.

M. Jerše


